
К
Л

А
С

И
Ч

Е
С

К
А

 С
У

ГЕ
С

Т
О

П
Е

Д
И

Я

СВЕТОЗАРА
ХАДЖИМИНОВА –

ЧАКЪРОВА
  Едно вълнуващо

откриване

ИРЕНА МЛАДЕНОВА
ИВАНОВА

Миналото се докосва
само с ръкавици

Споделено от Държавна
агенция „Архиви“ на

Република България,
Част Първа

СИЛВИЯ БОРИСОВА
Тишина и сетивност:

естетическа
перспектива

Бр.5, Год.3

SUGGESTOLOGY.ORG

https://suggestology.org/


СЪДЪРЖАНИE:

ВАНИНА БОДУРОВА -
02

Думи на редактора към
читателите

СВЕТОЗАРА
ХАДЖИМИНОВА –
ЧАКЪРОВА - 03

Едно вълнуващо откриване

КАТЯ ЗОГРАФОВА - 25

Грацията на думите или
битието на една духовна
учителка

РОСИЦА РУСЕВА - 66

 За България с Любов
 Какво е да преподаваш
български език във Франция

Списание "Класическа сугестопедия" - Брой 05, Година 03 |  Стр. 01

ИРЕНА МЛАДЕНОВА
ИВАНОВА - 06

“Миналото се докосва само с
ръкавици”
Споделено от Държавна
агенция „Архиви“ на
Република България, Част
Първа

СИЛВИЯ БОРИСОВА -
13

Тишина и сетивност:
естетическа перспектива

ЕЛИЦА ГЕОРГИЕВА - 32

Невропедагогика и духовност

ЕКИП
СУГЕСТОПЕДАГОЗИ
ЧСУ „РЬОРИХ“ - 40

Сугестопедия и грация
в ЧСУ „Рьорих“

ЕВЕЛИНА КРЪСТЕВА -
45

Сугестопедия в корпоративна
среда

ДИМИТЪР
КАРАМАНЧЕВ - 48

Доклад от сугестопедичен
курс Meta Reading Teen
Bansko-Sofia 02-06.2023

ВЕЛИНА ОРТАКЧИЙСКА
 - 69

Сугестопедичните закони в
часовете по български език и
литература, в общуването с
деца и родители

ПАВЛИНА НИКОЛОВА -
73

За природата на внушението в
автобиографията на
Алехандро Ходоровски
„Танцът на реалността“ 

ВАНИНА БОДУРОВА -
82

Сугестопедия и Грация
Размисли след една
подготовка научители-
сугестопеди

ОТ АРХИВА - 84 ВАНИНА БОДУРОВА -
110

Думи на благодарност

https://suggestology.org/kade-sonia-dugal-se-razlichava-ot-vnushenieto-v-klinikata/


Мили читатели,

Добре дошли на страниците на списание „Класическа Сугестопедия“ брой 5, година 3.

Вдъхновяваща, както винаги, нежна и трогателна в Пловдив, нашата Конференция
„Сугестопедия и Грация“ бе открита от домакините ни, Светозара Хаджиминова –
Чакърова и нейните ученици от ОУ „Васил Петлешков“.

И тук, на тези страници ние бихме искали, доколкото можем, да пресъздадем
богатството на присъствие, познание и необикновеност, които дните от 22 до 24 юли
2023 година ни дариха.

В памет на доктор Лозанов, с благодарност към всички участници, към всички гост-
лектори и колеги, открехваме съдържанието на този брой.

Заедно с вас ще се потопим в задълбочени размисли от областта на философията и ще
се докоснем до темата за тишината и сетивността с доц. д-р Силвия Борисова от
Българската Академия на Науките; ще надникнем в литературната ни съкровищница с
грациозната стъпка на Катя Зографова от Националния Литературен Музей; ще се
пренесем заедно с д-р Елица Георгиева в света на невропедагогиката и духовността. С
бели ръкавици ще отгърнем единици от националния архив и внимателно ще почетем
началото на пътя, който ни е довел всички нас до тук – пътя на създаването на
Сугестологията и Научноизследователския Институт по Сугестология, а за наш водач
ще се доверим на емоцията на Ирена Младенова. Сугестопедичният екип на Училище
„Рьорих“ в град София ще ни разкаже как Грацията присъства в тяхното ежедневие, а
д-р Евелина Кръстева ще сподели за резултатите от обучението и в „Колелото на Ева“
при Сугестопедията в корпоративна среда. От Банско Димитър Караманчев ще ни
говори за създаването на едни нови герои, с помощта на неговото въображение и с
уменията на изкуствения интелект в работата с тийнейджъри. Средата на виртуалното
пространство присъства силно емоционално със споделянията на Росица Русева в „За
България с Любов“ и в трогателното и разтърсващо за всички присъстващи
представяне на Велина Ортакчийска. Павлина Николова ще продължи с търсенията си
в областта на внушението без диктат от дните на Конференцията като този път ни
позволи да надникнем в нейния богат интелектуален свят чрез изследването й на
автобиографията на Алехандро Ходоровски. От личния си архив ще проговори доктор
Лозанов, за да ни напомни, макар и в чернова на бъдещо писмо към света, какво е
Десугестопедия. Едно мило послание от една дългогодишна учителка в начален курс,
сестра Жана, завърши пловдивското ни вълнение, за да отвори път към една нова
година на любов и свобода, на убеденост, че нещо необикновено се случва, на
предизвикване на обществената сугестивна норма с многократно увеличен материал,
на свързаността на цялото с частите и хармоничното присъствие на златната
пропорция, изкуството и естетиката, които ни успокояват, удивляват и хранят ума,
сърцето и душата ни с най-хубавото, което този свят може да ни даде – Животът.

От тези страници бих искала да благодаря на Тодор Терзиев, Яник Керузек и Габриел
Узунов за помощта при организацията по време на Конференцията.

Пожелаваме ви приятни минути в необятния свят на Сугестопедията,

Ванина Бодурова

Председател на Фондация „Професор доктор Георги Лозанов и 
професор доктор Евелина Гатева“
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 ЕДНО ВЪЛНУВАЩО ОТКРИВАНЕ

С В Е Т О З А Р А  Х А Д Ж И М И Н О В А  –  Ч А К Ъ Р О В А

О У  „ В А С И Л  П Е Т Л Е Ш К О В “ ,  П Л О В Д И В

 методите на сугестопедията: по-големите -

изцяло сугестопедично (ред.: сега завършили 6.

клас/випуск 2017г.), по-малките - както ни

позволяваше пандемичното време и

обстоятелствата (ред.: сега завършили 2. клас/

випуск 2021г.). Приготвили са нещо за вас, но -

след малко.

Тук всички ние сме се събрали, за да споделим

онова, което сме сътворили, вдъхновявани от

сугестопедията, увлечени от нейните закони;

сугестопедията - завещана ни от проф. Г.

Лозанов, проф. Ев. Гатева и всички техни

сътрудници. 

 Работим със словото, със силата му; знаем, че

като преподаватели, учители трябва и да пазим

корените си, и да отстояваме човечността, и да

се стремим да правим всичко изящно.

Понеже нашата голяма тема е “Сугестопедия и

грация”, а синоними на грацията са и

изяществото, и привлекателността, и

очарованието, като за “Добре дошли!” ще

използвам едно красиво изречение за нашия

град от писателя Недялко Славов: 

“Пловдив. Този град е измислен от Бога в миг на
слънчево настроение.”.

Надявам се да го усетите. Оставям ви с

пловдивските деца.

 (Пловдив ни посрещна с щедростта и

гостоприемството на Светозара Хаджиминова

Чакърова. Тя ни предложи мястото за

провеждане , тя се ангажира с първата среща с

дома на културата, тя ни показа местата за

настаняване, тя ни нагости в лятната

пловдивска жега, тя бдеше над нас през трите

дни на провеждането на Конференцията, за да

се чувстваме у дома си.

 Тя се отзова и на молбата ни нейните деца да

открият Конференцията по Сугестопедия

„Сугестопедия и Грация“. На 22.07.2023 в точно

уречения час малките и по- големите ученици и

техните родители изпълниха коридора на дома

на културата „Борис Христов“. Всички се

вълнувахме. Те, непознавалите доктор Лозанов,

но слушали разказите за него от своята

учителка, бяха дошли тази юлска сутрин от

лятната ваканция да го почетат. Той им беше

дал простора. Те се изправиха пред нас, в

негова чест, за да направят радостта царица.)

 Здравейте!

Казвам се Светозара. Като пловдивчанка ви

желаяда бъдете озарени от светлината в града на

тепетата!

Начален учител съм, защото избрах да работя с

най-чистата възраст сред учащите. Тези

прекрасни деца са ученици в ОУ “Васил

Петлешков”. Те бяха ограмотени в 1. клас според
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(ГОЛЕМИТЕ ученици:)

По традиция нашата първа годинав училище

приключва с празник на буквите и на радостта

от наученотодо момента, който преживяваме

заедно с родителите си. 

Днес ще ви споделим малка част от него, както и

ще ви доверим нещичко от предстоящата година

за третокласниците.

(МАЛКИТЕ ученици:)

Нашият път в училище започва с азбуката, с

кирилицата.

Преди много вековенашата азбука се е казвала

първо глаголица.

 

 (ВСИЧКИ заедно:) 

 Аз Буки Веди Глаголи Добро Ест Живите Дзело

Земля … 

(Всички се редуват:)

Да се знае!

Българската азбука -глаголицата - е нещо повече

от азбука. 

Тя съответства точно на звуковете в нашия език.

И още: нашите първоучители и книжовници са ни

учели, че езикът трябва да казва истината; 

че трябва да го ценим и да го пазим.

 Аз зная буквите.  

 Помни буквите! Учи се да говориш! 

Добре е да живееш здраво на земята!

Изричай словото твърдо!

 Животът със знанието е по-добър. 

 Мога да чета. Така ще опознавам живота.

 Ще търся доброто в него. Ще избягвам злото.

 Ще се уча да обичам. 

 Ще се уча да прощавам. 

 С ум и разум! Ще се уча да съм човек…

(ГОЛЕМИТЕ и МАЛКИТЕ:)

Както древна е азбуката ни, така древно е и

името ни….

Ние сме българи.

Траките са наши прадеди. 

Наричат ни и славяни, 

защото носим нещо славно  

и защото словото носим. 

В Европа най-стара е нашата държава -

България. 

Пловдив е един от най-древните градове на

Европа. 

От тук са минали много народи. 

Във времето различни са били имената на града

ни: 

Евмолпия / Филипополис / Пулпудева /
Флавия / Тримонциум / Юлия / Улпия /
Пълдин / Филибе / Пловдив.
Чували сте и за нашите хълмове ( тепета ).

Първите три, покрай които се е виел римският

акведукт са:

Джендемтепе,

Бунарджика,

Сахаттепе;

четвъртото - Марково тепе - вече е история;

и накрая пътят на водата (акведуктът) стигал до

Трихълмието с Джамбазтепе, Таксимтепе и

Небеттепе, познати като Стария град.

(ГОЛЕМИТЕ ученици:)

Всичко това се помни, разказва и предава.

Останало е, защото имаме букви и звучен език.

Нека да ползваме чисто, ясно и красиво словото, 

за да бъде пътят ни светъл!

(ВСИЧКИ:)    Добре дошли в Пловдив!
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Химн на Пловдив
авт. Петър Анастасов, музика: Георги Славчев

Град гранитен, град небесен,
 град на всички времена.
 Помниш ти орфеевата песен
 на Родопа планина.

Пр.: Това е Пловдив - град свещен,

в горди хълмове вграден,

навеки тук, навеки наш

роден дом и град, и страж.

И античната ти слава
 връща своя блясък днес.
 И в очите наши пак изгрява
 възрожденската ти чест!

Пр….

Град, дошъл от вековете,
 тук сърцето му тупти.
 Той е с нас – гори, работи, свети –
 с нас и с нашите мечти.

Пр….

https://www.youtube.com/watch?v=JaZk9OxPuSM

“Вяра” на Мирослав Йотов

(“Знанието идва при готовите да го понесат, при

тези, чийто път е мисия, изпълнена с

непоклатима вяра, и оставя отпечатък във

времето и пространството!

Именно това са сторили светите братя Кирил и

Методий с делото си. ”)

https://www.youtube.com/watch?v=JaZk9OxPuSM
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„МИНАЛОТО СЕ ДОКОСВА САМО С РЪКАВИЦИ“

СПОДЕЛЕНО ОТ ДЪРЖАВНА АГЕНЦИЯ „АРХИВИ“ НА РЕПУБЛИКА БЪЛГАРИЯ, ЧАСТ
ПЪРВА

И Р Е Н А  М Л А Д Е Н О В А  И В А Н О В А

П Е Д А Г О Г ,  Ф И Л О С О Ф ,  С У Г Е С Т О П Е Д ,  П Р Е П О Д А В А Т Е Л  П О
И С П А Н С К И  Е З И К

Р Е Д О В Е Н  Д О К Т О Р А Н Т  В  И Ф С ,  Б А Н ,  С Е К Ц И Я  „ К У Л Т У Р А ,
Е С Т Е Т И К А ,  Ц Е Н Н О С Т И “

Т Е Л .  З А  К О Н Т А К Т :  0 8 9 9  1 3 3  8 3 2
E - M A I L :  I R E N A . M L A D E N O V A @ G M A I L . C O M

5. Когато усетим, че вече ни се вие свят, време е

за връщане, за топъл шоколад, чай, кафе и може

би бисквитка!

Това е приказната страна на пътуването ни назад

във времето. А съвсем практическата изглежда

така: 

1. Посещаваме сграда, намираща се в София на

на ул. „Московска“, номер 6, където се намира

Държавна агенция „Архиви“ на Република

България;

2. Любезно молим да ни се издаде читателска

карта, като осигуряваме наша актуална снимка и

заплащаме една символична държавна такса;

3. Поръчваме желаните архивни единици /не

повече от 10/ и изчакваме период от няколко

работни дни, за да пристигнат на посочения

адрес. Има читални, в които на място можем

спокойно да разглеждаме архивните единици,

защото нямаме право да ги изнасяме от

сградата;

4. Преди да разгърнем страниците на 

 Преди няколко години участвах в една игра, в

която трябваше да отговоря на въпроса: Ако

можехте да се върнете назад във времето, къде

бихте искали да попаднете? Моят отговор бе: В

Научноизследователския институт по

сугестология. Сега се връщам назад във

времето поне по два пъти в седмицата, понякога

и повече. Превърнала съм се в един

професионален пътешественик във времето.

Правилата на пътуване във времето са много

лесни за изпълнение:

1. Намираме машина на времето или друго

устройство със същите функции;

2. Определяме къде и кога точно искаме да

попаднем. Задействаме машината и се

озоваваме на точното място и в точното време;

3. Можем да наблюдаваме колкото си искаме,

като внимаваме да не ни видят;

4. Оставяме нещата да текат така, както са се

случили и се въздържаме да ги променяме,

колкото и да ни се иска всъщност;
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подвързаните със зелен картон документи,

слагаме бели памучни ръкавици, за да сме

възможно най-щадящи към тях; 

5. Четем с уважение и благодарност!

Готови ли сме за връщане назад във времето?

Къде? – в Научноизследователския институт по

Сугестология.

Кога?- от 1966 до 1992 година.

Как? – с „машина на времето“, която се нарича

Фонд Nº904. 

 Фонд Nº904 съдържа Инвентарен опис 1 и

Инвентарен опис 2 на делата за постоянно

запазване.Описите включват документи и

материали от 1966 до 1992 година. 

 Инвентарен опис 1 включва документи от 1966

до 1974 година, 113 архивни единици, изцяло

писмен фонд, състоящ се от 10 073 страници.

Инвентарен опис 2 включва документи от 1975 до

1992 година /има и такива от 1966 до 1974

година/, 533 писмени архивни единици,

възлизащи на 28 359 страници, както и 42

архивни единици магнетофонни ленти и 26

архивни единици Кино и Фоно материали. 

Общият брой на страниците на писмените

архивни единици е 38 432.

Една малка част от всичко това, което си

позволявам да споделя с вас е на базата на

подробно разгледани 28 архивни единици в

писмен вид от инвентарен опис 1, които са

обединени под заглавие: 

I.РЪКОВОДСТВО, възлизащи на 2098 страници.

 Чрез тях можем да пътуваме назад във времето,

преглеждайки наличните протоколи на научния

съвет на Института по Сугестология /ще се

срещне и наименованието

Научноизследователски център по сугестология

към Министерство на Народната просвета, което

е предходно на Институт/, докладни и

обяснителни записки на д-р Лозанов до ЦК на

БКП и лично до Тодор Живков, до различни

министерства, писма до институции и редакции,

заповеди, план-сметки, годишни отчети,

публикации, покани, удостоверения, служебни

бележки, всякакви обяснителни материали,

кореспонденция с граждани и учреждения от

България и чужбина, планове, поръчки на

материали, някои от които дори не бихме могли

да предположим за какво служат…

Това, което най-силно ми прави впечатление е

начинът, по който са подредени думите, за да

предадат: молба или заповед; настоятелно

искане или благодарност; обяснение или

опровержение; поръчка или отказ на такава;

процес, развиващ се във времето /като

например експерименти, учебни

дейности,организации на симпозиуми,

пътувания, участия в конференции и т.н./

Цялостният процес на работа в института, от

входа до научните обобщения на

експериментите и развитието на Института,

всичко това е изразено точно и ясно, с

необходимата обосновка и уважение, с вещина,

професионализъм, отговорност към бъдещето

на науката и дълбока вяра в стойността на

сугестологията и сугестопедията. 

И всичко това е преминало през ума, ръцете,

сърцето и душата на д-р Лозанов! Всеки

документ говори с неговите думи! И може да се

докосва само с ръкавици! 
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Един от най-ранните документи (от 1/ 07.XII.1966

г.) е израз на благодарност от страна на

колектива и лично от името на д-р Лозанов към

проф. Шаранков:

 „Уважаеми и драги професор Шаранков, 

Днес влязохме в първото ремонтирано

помещение на сградата, която е предоставена на

Научноизследователския център по

сугестология. По този случай и по повод

започването на самостоятелната ни

кореспонденция все още малкият колектив на

центъра реши да изпрати до Вас писмото с

изходящ номер „1“.“

В продължение д-р Лозанов изказва дълбока

благодарност за подкрепата, съдействието и

„всестранната творческа помощ“ от страна на

проф. Шаранков, както и пожелания за здраве,

дълъг живот и „… да видите нашето общо дело на

онази висота, за която заедно сме мечтали“. 

Това е първото официално писмо от сградата на

ул. „Будапеща“, Nº 9. В него откриваме

специално отношение към близък съратник и

сподвижник. Благодарността е основната линия

на писмото и тя се открива във всеки ред, във

всяка дума.  

Останалата част от кореспонденцията носи

задължителното за епохата обръщение

„Другарю/Другарко/Другари“ и последващата

титла или длъжност на лицето, към което е

отправено, понякога съпътствано от фамилното

име. Най-често се среща Другарю Живков, както

и Другарю Министър /На Народната Просвета,

на Народното здраве/; Другарю Председател /на

Комитета за Наука, Технически прогрес и Висше

образование/; Другарю Управител на Държавна

Антикварна Книжарница; Другарю Директор на

Издателство „Български художник“ или на 

„Български митници“ и всякакви други

организации, с които са подържани работни

взаимоотношения в продължение на години. 

 Що се касае до кореспонденцията от страна на

граждани, писмата съдържат обръщения, които

показват специалното отношение на подателя

към д-р Лозанов. Можем да открием следните

обръщения : „Уважаеми“, „многоуважаеми“,

„почитаеми“, „дълбоко уважаеми“. Съдържанията

на тези писма много често показват, че за

подателите д-р Лозанов е „единствената

надежда“ за помощ по техния случай.

Отговорите, които д-р Лозанов е връщал на

всеки един от подателите разкриват уважение и

отговорност, дори тогава, когато не е имал

възможност да помогне. Давал е препоръки към

кого да се обърне човекът, имайки предвид от

кое населеното място е. Кореспонденцията

включва писма на хора от всякакви възрасти и

професии, от малки и големи градове и села от

всички кътчета на България. Отправени са

различни молби, както лично към него като към

лекар, така и във връзка с курсове, работа в

Института, мнения или предложения. Дори

ученици са писали лично на д-р Лозанов във

връзка с възможностите за по-бързо и

качествено учене. Това показва колко добре

позната е била работата на д-р Лозанов и на

Института по сугестология сред

обществеността. В различни писма можем да

срещнем: „следя с голям интерес Вашата

работа“ или „живо ме интересува възможността

за прилагане на метода“. Интересен факт е, че

почти всички податели първо се извиняват на д-

р Лозанов за това, че отнемат от времето му,

отбелязвайки колко по-важна е неговата работа

от техния личен проблем или въпрос. Това

говори много за отношението, което са имали

към него и дейността му. 

 Кореспонденцията е една не малка и доста 
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важна част от дейността на д-р Лозанов, но

освен нея, той се е занимавал и с всички

материални и нематериални въпроси на

Института по сугестология, като оборудване и

обзавеждане, апаратура, необходима научна

литература, допускане в сградата, работно

време на различните специалисти, спазване на

ред и дисциплина във връзка с провеждането на

курсове и експерименти, обобщаване на

резултатите от тях, залагане на нови такива,

набиране на персонал, организация на

симпозиуми и конференции, както и участието на

него самия или член от екипа, издателска

дейност, посещения на български и

чуждестранни граждани и организации и т.н.

Всеки един документ говори за пълна

отдаденост към работата на Института, което за

д-р Лозанов е било „научна мечта“, мисия,

призвание, дълг. 

 В писмо 182/04.V.1967 година до Директора на

издателство „Български художник“ във връзка с

обзавеждане на помещенията в Центъра, „…,

които трябва да бъдат подредени уютно и

красиво във връзка с психологическите

експерименти, които ще се правят там.“ е

отправена следната молба: 

 „Най-учтиво Ви молим да прехвърлите

безвъзмездно или срещу заплащане 15-20

картини от сбирката, с която разполагате“, (в

случая сбирка от Берлинската картинна галерия).

 В писмо 232/05.VIII.1967 година до другаря

Управител на Държавна антикварна книжарница

можем да прочетем: 

 „Научноизследователския Център по

Сугестология Ви моли да имате предвид, че за

своята научна работа се интересува от следната

литература:

 1/ ПАРАПСИХОЛОГИЯ /телепатия, ясновидство

 и т.н./

 2/ ПСИХОТЕРАПИЯ /внушение, хипноза и т.н./.“

 

 В писмо 267/06.XI.1967 година до другаря

Директор на Външнотърговска банка можем да

открием информация за необходимостта да

бъдат обменени 96 лева, за да може д-р Лозанов

да закупи литература по време на участие в

международен конгрес в Италия. Литературата е

била необходима за библиотеката на Центъра по

сугестология, тъй като „…литература по

тематиката на Центъра липсва у нас, а трудно се

намира дори и в чужбина“.  

Могат да се прочетат списъци с всякакви

технически материали: напр. кабели, кабелни

свръзки, батерии, магнетофонни ленти,

транзистори, фотообективи, релета, микрофони,

прожекционни лампи, триножник , звуков

симулатор и т.н., необходими за работата на

Центъра. Или рекламация на мебели, които се

оказват неудобни или лошо конструирани /напр.

столове с падащи масички за провеждане на

чуждоезиковите курсове/. Поръчка на персийски

килим, на картини от български художник, на

специална техника за оборудване на

звукозаписно студио, шумо- изолиращи

материали, оригинални записи на класически

музикални произведения от Фонда на Българско

радио, наред с парцали за почистване на

Института и още много и най-различни по вид и

произход материали. 

Всяка молба е обоснована и необходимостта и е

продиктувана от цялостната работа в Института,

която се е извършвала прецизно и без

разхищения, както и е водела до сериозни

икономии.

 В Докладна записка 506/22.VII.1973 г.  (на

рождения си ден д-р Лозанов пише) до

Министъра на Народната Просвета и до 
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Председателя на Комитета за Наука, Технически

прогрес и Висше образование, можем да

прочетем:

 „Внедряването на сугестопедичната

чуждоезикова система в практиката доведе до

значителни финансови икономии. Затова моля да

ни се разреши да разкрия самостоятелна

сугестопедична чуждоезикова школа  с клонове

в различни ведомства и градове на страната под

мое методическо ръководство. Не се нуждая от

никакви финансови средства, нито от сграда и

оборудване.“ 

Подчертаването съществува и в оригиналната

докладна записка. На няколко места в

документите се открива молбата на д-р Лозанов

за самостоятелна сугестопедична чуждоезикова

школа, но тук вече е обоснована поради големия

интерес към методиката и готовността на редица

предприятия и ведомства да обучават своите

колективи. Докладната записка е озаглавена:

„Разкриване на самостоятелна чуждоезикова

сугестопедична школа на самоиздръжка, без

предварителни капиталовложения.“

Още в 1968 г. година в Докладна записка 23/

07.II.1968 г. до Председателя на Комитета за

Наука, Технически прогрес и Висше образование

описва икономическия ефект от създаването на

школата. То се постига от:

„1. Намаляване размера на откъсването от

служебна работа                                   84 000 лева

2. Премахване нощуването в хотел   30 000 лева

3. Намаляване на учебните часове     16 000 лева

 

Всичко за една година                        130 000 лева

От изнесените данни се вижда, че

икономическият ефект, който би осигурил

сугестопедичният метод е твърде голям, 

ръководните специалисти не ще отсъстват от

работните си места и обучението ще протича в

спокойна и приятна обстановка без особено

психическо натоварване.“ 

Разбира се, че във времето на социалистическо

планиране и петгодишни отчети за изпълнение и

преизпълнение на програмите е било

изключително важно всяка предложена

инициатива да има икономически ефект. Да се

експериментира и да се дават изключително

високи резултати и заедно с това да има

икономии на средства е било изключително

майсторство.

Наред с молбите за самостоятелна чуждоезикова

школа, д-р Лозанов предлага още през месец

април 1968 година изграждането на подходящата

за целта сграда. 

В Докладна записка 101/16.IV.1968 г. до Тодор

Живков, Министър Председател на НРБ и Първи

секретар а ЦК на БКП можем да открием

следното: 

„Другарю Живков,

За преодоляване на организационните

затруднения, които срещаме в хода на

развитието си и повишаване представителността

на Центъра, за преодоляване трудностите при

подбора на кадрите и уреждане жителството на

научните сътрудници, както и за реализиране

икономическия ефект, който крие

сугестопедията и подобряване на

експерименталната работа се налага спешно да

се разрешат някои организационни въпроси.

 Във връзка с това предлагам да се приеме

следното постановление:

 1. Считано от 1.V.1968 год. 



Научноизследователската група по сугестология

при МНП се преименува

вНаучноизследователски институт по

сугестология със задача да извършва научни

изследвания в областта на психологията и

физиологията на внушението, да разработва

сугестопедичната методика, въпросите на

парапсихологията, като провежда и

необходимата експериментална работа,

свързана с тази дейност.

 2. Създава се централна сугестопедична школа

на самоиздръжка под методичното ръководство

на Научноизследователски институт по

сугестология, считано от 01.IX. 1968 година.

 3. За нуждите на Научноизследователски

институт по сугестология и централната

сугестопедична школа да бъде построена

подходяща сграда с обем 

10 000 м3.

                                                                                                

РЪКОВОДИТЕЛ:

                                                                                                

/ст.н.с. д-р Г. Лозанов/“

Конкретно описание на изискванията, на които

трябва да отговаря сградата се откриват в писмо

до Столичен градски народен съвет, Отдел

Архитектура 85/02.04.1968 година: 

 „ 1. Площта на терена де е не по-малка от 20

декара, тъй като ще бъде застроена площ около

2000 м2, а сградата на първо време ще бъде

около 10 000 м3. Така ще остане достатъчно

място за парково строителство. 

 

2. Теренът да бъде близо, но не непосредствено

до магистрален път, за да се избегне шума от

транспорта.
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3. Освен администрация, експерименталната

база е лаборатория, хотел и ресторант, сградата

ще бъде и школа. Ще се възприеме вероятно

павильонна система на застрояване.“

Интерес представляват и тъй наречените

„БЕЛЕЖКИ“ към проекта за сграда на НИИ по

сугестопедия, на които няма посочена дата, но

се отнасят до същия период, написани са на

пишеща машина и показват прецизния замисъл в

организацията на научноексперименталната

база, залите за обучения, аулите за лекции и

събрания, кабинетите на преподаватели и

техническите центрове с техническия екип,

функционалните връзки между всички

действащи органи. 

С присъщата на дълбоко отдадения човек

енергия и сила, д-р Лозанов описва чрез всички

тези документи реалният процес на едно

мащабно дело както на ниво мисъл, така и на

ниво практическо осъществяване, без никакво

съмнение в стойността и значението на

сугестопедията за хората, за бъдещето, за

престижа на България и науката ѝ. 

Откриват се документи, в които конкретно се

отбелязват и изискват вземане на мерки,

необходими за по-добрият научен статус на

персонала, за по-доброто заплащане на труда на

преподавателите и на сътрудниците, за защита

на техните интереси и спокойствието в работата

им. 

 Единствената молба за самия д-р Лозанов, която

до момента открих е отправена към Министъра

на Народната просвета, 304/08.IX.1968 г. и гласи:

 „Другарю Министър, 

 Не съм ползувал годишните си отпуски за 1966,

1967 и 1968 год. Моля нареждането Ви да 
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ползувам 30 дни платен домашен отпуск,

считано от 11.XI.1968 год. Ще бъда в София и ще

контролирам работата в Центъра. 

 8.XI.1968 г. С уважение: 

 СОФИЯ /ст. н. с. д-р Лозанов/“

 Скъпи колеги, за мен работата в изследване на

архивните единици продължава с разделите за

научноизследователската и експериментална

работа в Института и с най-голяма отговорност,

радост и желание ще споделя с Вас в пореден

брой още информация.

 Благодаря от сърце за подкрепата!

 



Списание "Класическа сугестопедия" - Брой 05, Година 03 |  Стр. 13

ТИШИНА И СЕТИВНОСТ: ЕСТЕТИЧЕСКА ПЕРСПЕКТИВА

С И Л В И Я  Б О Р И С О В А ,  Д О Ц Е Н Т  Д - Р

С Е К Ц И Я  „ К У Л Т У Р А ,  Е С Т Е Т И К А ,  Ц Е Н Н О С Т И “
И Н С Т И Т У Т  П О  Ф И Л О С О Ф И Я  И  С О Ц И О Л О Г И Я

Б Ъ Л Г А Р С К А  А К А Д Е М И Я  Н А  Н А У К И Т Е

Естетиката като философия на сетивното
възприятие

 Резюме:
 Изложението на статията е посветено на: 

 1) въведението в естетиката в нейния изконен смисъл

– като философия на сетивното възприятие; оттук –

на

 2) тишината и мълчанието, взети като естетически
феномени и съответно

 3) тяхната роля и функция в контекста на сетивното
възприятие.
 В тази перспектива изложението има за цел да се

фокусира върху ролята на тишината и мълчанието
като естетически феномени и тяхната много тясна
връзка с развитието, възпитанието и осъзнатото
култивиране на богатството на сетивността.
 

Ключови думи: естетика, възприятие, сетивност,

тишина, самосъзнание, творчество, хармонична

личност

1.

 Естетиката при всичките си разновидни
разклонения е в основата си едно, което може
да бъде разделяно само условно, за целите на
частните типове опитност: едновременно
философия на сетивното възприятие,
философия на изкуството и философия на
творчеството, на цялостния човек и на
хармоничната личност. 

 Извън естетическите теории, в живия живот
никоя от тези реалии на човешкото
съществуване – сетивно възприятие, творчество,
изкуство, хармония на личността (хармония най-

 малкото в идеята, като стремеж) – не може да

бъде изтръгната от своята взаимосвързаност с

останалите. Точно по същия начин в живия

живот, не на теория, не могат да бъдат до йота

разграничени по смисъла на съществуването си

играта, спортът, изкуството, науката като
базисни феномени на културата, най-малкото

защото всеки от тях е същностен начин на

образоваността: на познанието; на

дръзновението за разширяване на пределите на

човешкото като въображение, сетивност, тяло,

разсъдък, разум, интуиция, воля, издръжливост;

и не на последно място – играта, изкуството,

науката, спортът са културни феномени и на

споделения опит като отличителен елемент на

образоваността.

 Все повече ме поразява през годините

пластичността и многоликостта на естетиката

като хуманитарна дисциплина, включително на

естетическите категории – красивото,

възвишеното, трагичното, комичното,

ироничното и т. н., които във феноменологията

на Микел Дюфрен (Dufrenne 1973) са чисти

афективни категории. Което ще рече, че

естетиката в своята систематична част е
посветена на чистите емоции – и на играта на
дух и материя при всеки техен порив за
изразяване. Не, разбира се, емоциите и

чувствата в катадневната употреба в езика, която

ги свежда до не дотам контролирани състояния

на слабост или каприз: а в онзи по-дълбок 
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философски смисъл, в който, по

проникновението на Алексей Лосев, „чувството
е кръженето на съзнанието в себе си“.
Разглеждани така, естетическите категории –

независимо дали в класическата естетика

(красивото, изяшното, грацията, грозното,

възвишеното, низкото, ироничното, трагичното,

смешното) или в некласическата

(парадоксалното, фантастичното, еротичното,

дивото, екзотичното, ужасното, неуютното,

демонично-естетическото и т. н.) – могат да

бъдат изследвани още като пластични
модалности на естетическото съзнание, на
естетическия опит изобщо, взет в
целокупността на сетивност, телесност, „игра“
на въображение, разсъдък и разум. 

 Тази пластичност на естетическите категории се

дължи именно на тяхната поливалентност – всяка

естетическа категория е свързана едновременно,

било в по-голяма или в по-малка степен, със

сетивното, телесното, играта на въображение и

разсъдък (каквато игра е красивото по Кант –

Кант 1993), на въображение и разум (отиването

към възвишеното на излизане от играта – пак

там). Неслучайно по протежение на цялата

история на западната философско-естетическа

мисъл откриваме специфичната за естетическите

категории структура на съотнасяне на вътрешно

и външно, ценност и израз, дух и материя, идея и

сетивен изказ (ако красивото е тъждество на

вътрешно и външно, възвишеното е такова

вътрешно, което надвишава всяко външно,

грацията е красивото в движение, и в този ред):

естетическият опит е пластичната, динамичната

игра на вътрешно и външно, която търси

проходи, тайници, пещери, тунели, отваря

портали за преминаване от външното към

вътрешното и обратното. 

 Тази структура прави по-ясна връзката на

естетиката с аксиологията – науката за 

ценностите, като цяло; на естетиката с етиката

също така. Заедно с това, пластичността и

способността на естетическите категории да

бъдат успешно интегрирани както във

философия на сетивното възприятие и на

тялото, така и във философия на изкуството, на

спорта, на играта, – говорят за тяхната

динамична, диалектична, винаги животрептяща

природа.

 Това е рамката, в която се побира и подлежи на

естетическо обяснение всеки елемент на

човешкия опит. В Homo aestheticus Люк Фери

(Ferry 1993), в интерпретация на третата Кантова

Критика, пише, че всеки опит да прекрачим

естетическото измерение неминуемо завършва

със стъпване отново в естетическото: друга

верификация за опита ни няма. За Лосев

„истинската естетика е естетика на религиозния

материализъм“, защото „първичното,

недокоснато от мисълта битие носи в себе си (...)

печата на начеващото преображение, което се

извършва тук под формата на преобразуване на

инертната материя в същинската форма на

красотата. Нищо не е така важно за изкуството,

както именно тази материя. Но тази материя се

представя в изкуството като нещо преобразено и

спасено, като нещо – направо казано –

религиозно. (…) Тук се заражда елементът, без

който е немислимо изкуството, а именно

формата“ (Лосев 1995: Строение

художественного мироощущения, 300). – Бих

добавила единствено, че формата е елемент, без

който не само изкуството, ами също и мисълта и

действеността при всяко тяхно обективиране в

частното и особеното са немислими. Джон Дюи

с право отбелязва с Изкуството като опит, че

човешкият опит е par excellence естетически опит

и че емоцията е движещата сила за притегляне и

присъединяване дори на най-разнородните

елементи на човешкия опит едни към други,

която им придава качествено единство и по 
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такъв начин оформя в единно цяло различните

части на опита.

 Това, което най-силно ме вълнува в рамките на

систематичната естетика, е самият процес, в

който от това „първично, недокоснато от мисълта

битие“, или още – от аморфността на

хаокосмоса, се извършва преображението до

форма, до мисъл, до избор, до космос. И какви и

къде са пределите на едно такова преображение

и за-вършеност (Рикертов термин) ex nihilo на

формата, мисълта, закръжаването на съзнанието

из себе си. Оттук и тежненията ми към

негативната естетика и към динамичния подход

към естетическите категории, който по идея

включва в естетическото изследване рефлексия

не само върху писаните теории, а и върху живия,

непосредствения живот и опит на сетивата,

тялото, въображението, въплътен в движението,

общуването, творчеството, изкуството,

културата. – Това е и контекстът на
легитимиране на тишината и мълчанието като
пълноправни естетически феномени в тяхната
пластичност, динамика, процесуалност и
многоликост. 

 В рефлексията на западните философия и

естетика, за разлика от Изтока, на нас, западните

хора, някак все ни се изплъзва контактът със

самите себе си, все имаме да се застигаме и

догонваме и да се търсим в своята автентичност;

а в същото време има толкова много западни

фолклорни обичаи, религиозни практики и

художествени произведения, запечатващи и

изповядващи съкровения опит на тишината и

мълчанието. Нямаме дзен будизъм или йога;

имаме обаче безмълвничество, има

цистернианство, трапизъм, квиетизъм, също

Кармилитанския орден, мълчаливи юродиви,

съзерцателната мълчалива молитва в

литургиката на протестантството; и може би 

стотици хиляди стихотворения и пасажи от

художествената литература, посветени на

тишината и мълчанието. Имаме други мостове,

водещи през тишината и мълчанието и

разширената в тях сетивност и самосъзнание

към хармонирането на опита и личността ни. –

Тишината нищо не струва, а присъствието ѝ е

така безценно и незаменимо за пълноценното ни

съществуване. И в същото време струва толкова

скъпо – хиляди долари – за хора, които са

изгубили връзката със себе си и я търсят наново

отвън навътре (*тук имам предвид т. нар. Silence

Retreats, организираните групови оттегляния и

практики в тишина сред природата – по-

нашироко вж. в Борисова 2019: 56–57).

 Естетическите категории и феномени в

качеството им на чисти емоции и пластични

модалности на естетическото съзнание и опит,

освен за фундаментални изследователски цели

следва да служат и като инструмент за
осветляване, опознаване и преживяване на

нюансите и качеството на сетивния и

естетическия опит, включително на всекидневно

равнище. Естетиката е наука, която говори за
сетивата, тялото, движението, въображението,
хармонията, играта на вътрешно и външно, дух
и материя, отношението към света – т.е. говори
за всеки човек, затова е хубаво да не бъде
затворена само в академични чертози. 

2. Тишината и мълчанието като естетически
феномени

Няколко думи за общофилософския контекст
на тишината: тишината е най-абстрактното и

най-конкретното нещо, което можем да си

представим – най-крайната естетическа реалия,

с осъзнаването на която откриваме най-
дълбокото ниво на собствената си сетивност,
абсолютното дъно на ценностния си порядък: 
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културните феномени на тишината и нейния

субективен корелат – мълчанието, в хода на

западната мисъл са философски понятия с

огромен ценностен заряд и съответно могат да

бъдат обособени като пълноправни естетически

феномени.

Проблемът за тишината и мълчанието

обикновено се разглежда в рамките на

философия на живота, онтологията, философия

на религията; в екзистенциалната философия,

философската и културната антропология,

реториката, етнологията, антропософията,

дълбинната психология, философия на

съзерцанието (напр. в последната творба на

Николай Кузански – За върха на съзерцанието –

Nickolas of Cusa 1997/1464); феноменология на

възприятието; както и във философия на

изкуството – особено в темпоралните и

синтетичните изкуства като музика, поезия,

художествена проза, драматургия, кино,

инсталация, пърформанс (Марина Абрамович,

Бил Виола), хепънинг, в някои случаи и в

пространствените изкуства като живописта

(Малевич, Б. Нюман) и скулптурата (особено

тези произведения, които отразяват някакво

митологично събитие или легенда като

скулптурната група Лаокоон или вика, запечатан

на устните на вкаменената Ниоба) – когато
обаче имплицират някакво събитие във
времето; както и в частност в теологическите,

мистическите, езотеричните и етическите

концепции за личностния аскетизъм и

стоицизъм, усвоени и от някои водещи

съвременни художествени и естетически

концепции като минимализма и абсурдизма.

(*Минималистите в музиката разрушават
фоноцентричната концепция в музикалната
теория и практика; нахлува тишината в опусите
им).

 В западната култура философско-естетическата

рефлексия върху тишината и мълчанието дълго 

време е била обвързана с доминиращия
християнски дискурс, хипостазиращ връзките
между тишината, мълчанието и светостта в
противовес на тяхната светска употреба – и
съответно в абстрахирането от измеренията на
сетивното и телесното като тленното, било в

личностен или социален (в т. ч. и политически)

аспект. Така задълго собствено естетическият

дискурс на тишината и мълчанието е бил

изтласкан в сферите на фикционалното и

езотеричното (в изкуството, поетиката,

фолклора) и по-често се свързва с източната (и

по-специално с японската) естетика и

дзенбудизма. 

 Това маргинализиране на западната естетика на

тишината и мълчанието в полето на чистата

художественост и субективност към края на ХІХ

век, дало разцвет на направления като

символизма и японизма – но и на абсурдизма и

екзистенциализма по време на световните

войни, – с все по-настойчивото разтваряне на

художествената сфера в широката култура, с

деестетизацията на самото изкуство и вече

развитата секуларизация на публичните сфери

води съответно до просмукване на темите за
мълчанието и неизразимото в съвременния
културен дискурс; до отстояването на тишината

и мълчанието като такава негативност, която

идва да опази ценностната човешка

оцялостеност отвъд фрагментите живот в

епохата на визуалната и информационната

преситеност, на варварското многоезичие,

скоростта и шума. Тъкмо в този смисъл и

съвременното изкуство си служи с естетиката на

тишината и мълчанието като убежище и

спасение от шумното многословие на

съвременния свят. 

 Според изкуствоведката Инна Некрасова

„причината за аксиологическата устойчивост на

тишината се корени в етическите и религиозните

представи на човечеството, свързани с 
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особеностите на психология на възприятието,

продиктувани от нуждата от хигиена на слуха и

пр.“ (Некрасова 2009), а за Константин Богданов

„аксиологията на мълчанието изразява

онтологията на състоящото се битие“ (Богданов

1998: 59).

Не са много на брой по-значимите монографии в

западната философия, антропология и

феноменология на мълчанието: това са

трудовете на Макс Пикар (Picard 1948), Джордж

Стайнър (Steiner 1986), Константин Богданов,

Никълъс Банър (Banner 2018); в българския

изследователски контекст – монографията на

Димитър Цацов Онтология на безмълвието

(Цацов 2003). – Забележителен е фактът, че

около средата на ХХ век, в следвоенния
период, западната литература върху
мълчанието е най-изобилна; както и че през

последното десетилетие на ХХ век, в
посттоталитарния период, се наблюдава и все

по-голям интерес към темата за мълчанието в

страните от бившия съветски блок.

 Самата естетика на тишината и мълчанието е

проблематизирана в неголям, но тенденциозно

нарастващ през последните няколко десетилетия

брой статии и студии като Естетика на

мълчанието (1967) от Сюзан Зонтаг (Sontag

1969/1967) и изследванията на Инна Некрасова в

сферата на музикознанието и поетиката на

тишината в съвременното изкуство; през

последните години се появи и значимата

монография на руската изследователка Марина

Михайлова Естетика на мълчанието.

Мълчанието като апофатична форма на

духовния опит, обговаряща психологическите,

социологическите и теологическите (в частност

православните) измерения на мълчанието като

феномен в съвременната култура (Михайлова

2011).

 Макар да имат широк прием в хуманитарните и

социалните науки, в художествената литература

и в научната фантастика, феномените на

тишината и мълчанието за момента отсъстват

като обособени философски понятия и рубрики

в такива широкообхватни съвременни справочни

издания като Оксфордския речник по

философия, Станфордската енциклопедия по

философия, Речника на философските термини

и имена от Гарт Кемърлинг (Kemerling 2012),

енциклопедията Научен факт и научна

фантастика (Stableford 2006), Оксфордската

изследователска енциклопедия по религия… В

условията на съвременната ситуация обаче, – на

свръхинформираност и пренасищане на
сетивните възприятия успоредно с
екстериоризацията на ума и сетивата във
виртуалното пространство и смарт
технологиите – експанзия на ума и сетивата във
външното и виртуалното ведно с потъването на
вътрешното и най-съкровеното от човешкия
ценностен свят в почти пълна забрава, все по-

тенденциозно и симптоматично хуманитарните

изследвания търсят пътя към личностната и

ценностната автентичност, към аскетизма

спрямо количествените излишества от културни

продукти (сред които излишества дори и

неоспоримото качество често се затрупва и

изгубва). Тези изследвания могат да бъдат

типологизирани по-общо в следните кръгове от

проблеми – като се започне от: 

 отгласи от философията на езика и
метафилософията, радикално
проблематизиращи границите на езика и
изразимото в думи;

 мине се през манипулативните и
политическите употреби на тишината и
мълчанието, имащи за основа социалната
психология и психологията и социологията на 
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масите;
 

употребите на тишината и мълчанието като
предмет и материя в художествената
литература и в различните изкуства
(включително в пространствените, когато обаче

имплицират някакво събитие във времето, като

скулптурите на Лаокоон и Ниоба);

 

и се стигне до възраждане на сетивния,
природосъобразния, интуитивния и
мистическия опит.

 Стивън Палмкуист провижда в тишината
„крайната пълнота на философското търсене“
(Palmquist 2006) и оприличава тишината на

онтологията като философска дисциплина, която

изследва най-дълбоките измерения на битието и

съществуването ни; иманентни характеристики
и на двете – и на дъното на битието и
съществуването ни, и на тишината – са
тайнството и парадоксът, еднакво здраво

вплетени в такива екзистенциални преживявания

като красивото, любовта, символизма,
религията, тревожността, куража и смъртта (cf.

Palmquist 2000).

 От своя страна Тадеуш Кобиержицки прави

задълбочен функционално-феноменологичен

прочит на тишината като философска реалия.

Като анализира тематизациите на тишината и

мълчанието при античните мислители (Омир;

Платон, който създава неологизми за тишината

като επιστομιζω), в различните религии

(хиндуизъм, юдаизъм, будизъм, християнство),

във философия на Новото време (Бейкън,

Киркегор, Ницше, Витгенщайн, Котарбински,

Елзенберг и др.), полският философ

разграничава пет базисни функции на тишината:

 1) антропологично-теологична функция, която 

спомага за идентификация или богочовешка

проекция; 

 2) комуникативно-междуличностна функция в

прехода между пребиваването в общност и това

в самота; 

 3) етико-естетическа функция, която поддържа

или отслабва семантичните функции на думите; 

 4) икономико-онтологична функция –

деонтологизира или онтологизира мълчанието и

мисленето; 

 5) творческа функция – помага да се съобщават

сериозни въпроси, както и ограничава или

отхвърля разговора по несъществени теми

(Kobierzycki 2018: 82).

 Макар и във всички изследователски сфери,

изброени по-горе, да се прави конвенционално

разграничаване на значенията на тишината и

мълчанието – основата на тишината е

отсъствието на шум и звуци, основата на

мълчанието е отсъствието на говор, – в
човешкия свят тишината се възприема още и
като мълчанието, т.е. безмълвно-
изразителното присъствие на обграждащия
свят, на природата, на живите същества, на
божеството – чисто ноематично; а от своя
страна мълчанието се преживява като стихване
на вътрешния свят спрямо външния свят, а с
това и на външния – актът на мълчание като
ноетичен.

Тишината и мълчанието живеят в съответните
им архетипни, митични и метафизични фигури
на човешкото, както имат и своите архетипни,
митични и метафизични ипостаси в религията,
фолклора, литературата и изкуството на
западния свят. И тези фигури и тези ипостаси
се носят винаги по границите на реално и 
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възможно (вж. и Богданов 1998), защото
внасяйки чисто онтологичното присъствие на
тишината в неизменно онтичния (закрепен в

материята) човешки свят, те имат силата да
преобръщат функциите на имената и нещата в
този свят. Такива своеобразни ипостаси на

чистото битие на тишината са: природата –

времето – пространството – сетивата – животът

– делата – играта – езикът – ликът – образът –

митът – сънят – любовта – присъствието на Бог

и всички екзистенциални състояния и гранични

ситуации (*които гранични ситуации в смисъла

на Карл Ясперс обаче – скука, срам, смърт и пр.,

както отбелязва и Пикар, представляват само

част, и то предимно тъмната, от материята на

тишината – cf. Picard 1948: 67).

3. Тишината и мълчанието в контекста на
сетивното възприятие

 Няма да се спирам на всички ипостаси

поотделно; иска ми се да споделя само най-

важните в контекста на сетивността

систематични изводи и типологии, до които съм

стигнала:

 Тишина и природа. – Говорим за звуци на

природата и за шумове на градското

пространство; необичайно е човек да се оплаква

от шума на вятъра или дъжда: природните звуци

са ноти тишина, които не се регистрират от

възприятието като шум дори когато феномени

като вятъра, дъжда, градушката, земетресението

застрашават физическото съществуване, чупят

прозорци и къщи… В такива мигове тишината
надвисва над човешкото съществуване като
предзнаменование или предупреждение и
обединява модусите на времето (минало,
настояще, бъдеще) с времето на природните
стихии в едно. – По отбелязването на Пикар

например снегът е зрима тишина, прехвърчаща

между зимните минувачи (ibid.: 103–107).

 Тишината и време и пространство. – Животът,
огънят, вятърът, водата, душата и вътрешното
време са метафизически и архетипни форми на
овременяването на пространството (на

превръщане на пространството във време); а
тишината, светлината, здрачът и мракът са
метафизически и архетипни форми на
опространствяване на времето (на превръщане

на времето в пространство). Тези два основни

вида метафизически и архетипни форми на

трансформация (на пространството във време,

на времето в пространство) и техните взаимни

ипостаси и съчетания от своя страна дават

вътрешните художествени форми: изкуството и

формите на самото съществуване.

 Тишина и сетива. – Тишината е гласът на
сетивата: експанзията на тишината е експанзия
на сетивата и обратното. Тук имам предвид

също и изолирането от информационния шум.

Наприер в камерата без ехо (т. нар. „тихи стаи“,
лаборатории за изследване на качеството и
силата на звука и шума), в пълен мрак липсват
ключове за външното възприятие човекът
става звукът – чува ритъма на сърцето си,

движението на кръвния си ток… – оставен е на

себе си и своето най-автентично време.

 Тишината като акустичен феномен действително

е доловима от слуха в диапазона от 0 до 20

децибела. Най-тихият звук е този на движението

на частиците в Брауновото движение: –23

децибела. Най-силният звук, измерван някога, е

този от избухването на вулкана Кракатау в

Индонезия през 1883 г., обиколил земното кълбо

близо четири пъти и равняващ се 172 децибела

на 100 мили разстояние. Според свидетелствата

за това страховито природно бедствие напорът

на въздушната вълна под високо налягане бил

толкова силен, че спукал тъпанчетата на моряци,

плаващи по него време на 40 мили разстояние

от вулкана. Звукът от изригването в тази част от
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 регистъра му, осезаем за слуха, покрил една

тринадесета от повърхността на Земята, а

вълната от въздушно налягане изминала над 3

000 мили разстояние. С дни „атмосферата

звънтяла“, докато звукът отшумявал през

въздушните маси и все още можел да бъде

прихванат от уреди. Станциите, измерващи

приливите и отливите в Индия, Англия и Сан

Франциско, установили небивало дотогава

явление – зачестилите океански вълни се

появявали едновременно с тази пулсация на

въздуха от звука. „Този звук вече не можел да се

чуе, но продължил да се движи около света –

феномен, който хората нарекли „великата

въздушна вълна“ (Bhatia 2014). Най-силният
звук, достигнал до прага на възприятието, се
превърнал в своето друго – по най-тихия начин,
през тяхното зрение и осезание, продължил да
оставя своя отпечатък цели пет дни – в

тишината на материята, която задвижвала

неговата ударна вълна.

 Тишината винаги се възприема от материя
(сетивни органи, технологии), а материята
винаги е звучна (частици, движения,
информация, шум) – акустичните и
физическите свойства на тишината влекат след
себе си и нейните метафорични, митични и
метафизични свойства.
 Eкспанзията на сетивата, новите
преживявания, свръхсетивното спрямо
очакваните представи естествено разширяват
и границите на предмета на естетиката и
включват в него такива par excellence
свръхсетивни феномени като тишината и
мълчанието и цялото ветрило от представи за
тях, разгръщащо се от акустичното до самите
ръбове на трансценденталното. 

 Аксиологическото, ценностното измерение на

тишината вече става до такава степен 

конвертируемо в широката култура, че навлиза

дори в рекламите. Например слоганът на

рекламата на Финландия като предпочитана

дестинация за туристите гласи: „Елате в страната

на тишината!“. 

 Тишината като граничен обект на сетивното

възприятие и естетическото съзнание е

обвързана с времето и пространството в тяхната

възможно най-широка употреба в негативното

(*в самия интериор на съзнанието, без оглед на

обективацията им във външния свят),

следователно и връзката между тишината и

творчеството е съвършено онтологична:

тишината е изконна естетическа (ценностна,
сетивна, творческа) необходимост, съответно
основа на удоволствието, съзерцанието и
творчеството – трите онтологични изхода на
естетическия импулс в автономното

естетическо съзнание.

 Тишината и мълчанието в живота и делата. –
Мълчанието във фолклорните обичаи и ритуали

представлява акт, символизиращ някакъв
преход – метафизициране на трансгресията, а
също така служещ и за балансиране на
трансгресията:

 1) Преходът може да бъде част от
обкръжаващата среда, било от цикъла на
сезоните – в Сибир има обичай последният сноп

на реколтата да се събира в мълчание, това е

така нареченият „мълчан сноп“ (Богданов 1998:

214); или пък от календарния цикъл – пазенето

на минута мълчание в памет на починал човек

(пак там: 66); както и от колелото на

всекидневието – в православието например е

прието на масата да не се говори. 

 2) Преходът може да бъде екзистенциален в
плана на личността, битиен възел на човешката
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 скоропреходност, паметта и вечността:

сключване на брак, раждане, смърт, овдовяване

(пак там: 52 и др.) – мемориалните пейки,

изработени за присядането на тях в мълчание в

памет на покойник; може да бъде честване на

живота и неговото вечно движение,

преображение и възкресение – сред

специфичните за Странджанския край хора

(луди, рипани и др.) има и „нямо хоро“, което се

играе без съпровода на музика. Принципно
танцът е архетипна фигура на „умълчаването“:
символиката на нямото хоро в такъв случай

става двойно по-силно обвързана с

празнуването на чистата метафизика на живота.

 3) Освен акт на удържане на паметта,

мълчанието може да бъде и тъкмо обратното –
акт на съзнателна забрава и запрещение,
ритуално табуиране на „другото“ знание и
чуждото присъствие – при раждане,

погребение, сватба и др. (пак там: 203); или

съзнателна забрава и табуиране на някакъв

аспект и „другост“ от собствената личност – в

безмълвната молитва исихастите се сливат с

Бога, човешкото и грешното остават в словото,

от което са се отрекли; в контекста на обичаите,

„невеста“ при етимологията си означава буквало

„невежа“, „незнаеща“ – така жената пристъпва в

качествено различен модус на своето

съществуване, изоставяйки предишния, в който е

знаела живота си и себе си издъно.

 4) Мълчанието самò може да бъде знак за
смърт, за не-живот – както и да бележи
влечението към смъртта, Танатос в съня и
играта (срв. пак там: 192). Изразът „губя ума и

дума от страх“ например означава

невъзможността или отказа от реакция пред

лицето на порядък, пряко заплашващ ни;

еквивалентен е на израза „примирам от страх“.

Мълчанието е чисто човешкият знак за 

пребиваването на съзнанието ни в свят,
различен от физически обкръжаващата ни
среда (*„потъвам в мълчание“); мълчанието като

отказ да реагираме и да отвърнем е именно знак

за пребиваването ни в ценностен или

познавателен порядък, различен от този, който

ни предизвиква да отговаряме, знак на отказ да

предадем нечия истина и/или вяра (да предадем

порядък, на който сме верни, дори и на цената на

това нерядко да понасяме негативни

последствия за това): не-живот спрямо

обкръжаващата среда, но и висша форма на

хетеротопия и на консолидиране на личността в

този създаден от самата нея „друг“ порядък в

порядъка, функциониращ различно.

 Тишината в играта. – Обредният характер в

игрите, свързани с мълчанието, е и подчертано

възпитателен: учи на търпение, на оттегляне в

себе си, на осъзнаване на собствените избори,

съдържа дори аскетичен момент (напр. играта на

мълчанка в редица славянски народи).

 Тишина и език. – Тази ипостаса обхваща темата

за общия, сетивния език и носталгията по него;

за Прокъл логосът е вкоренен в мълчанието.

Реторическата и литературната фигура

апосиопеза служи като функционална опорна
точка за открояване на думите и смисъла,
вложените ценности и емоции, тяхната тежест
и дълбочина. Тук словото, още неизтръгнало
се в думи от света на тишината, е самото
трептение между εἶδος и λόγος, абсолютна
вътрешна плерома между формата-красота (cf.

Slater 1969) и нейното превръщане в поезия на
живота. И обратно, по проникновението на
Зонтаг, „отвързана от тялото, речта се
изражда“. От момента, в който тялото не е
повече залог за автентичността, сериозността,
тежестта и острието на думите, то се превръща
в техен заложник в света (така е било винаги 
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 при хегемонията на духа и неговите
идеологии). В този смисъл мълчанието като
естетически феномен е още и вплътняването
на присъствието на личността – на личните език
и ауратичност.

 Мълчанието е също така и съзнанието за
чупливостта на хармонията, на иначе
ненарушимия онтологичен порядък или на
някакъв аксиологически порядък, взети в
тяхната естетическа скоропреходност.

 Тишината може да бъде акустична –

сетивноосезаема; фонетична – като апосиопеза;

ноематична – като космос, порядък (както

тишината преди повдигането на завесата на

сцената или тази подир свалянето на завесата

след края на концерта, които бележат порядъка

на началото и порядъка на края и качествено се

отличават от фонетичната тишина, от паузите в

музиката по време на самия концерт – cf.

Mladenov 2006: 50); и ноетична, динамизирана,

интензифицирана тишина – като мълчание. С

всеки от тези модуси пълнотата и нищото все

повече се досягат взаимно в свода на тишината

до своята пълна неразличимост в сиянието на

мълчанието, осветяващо и създаващо смислите.

 

Тишина и образ. – В днешния свят най-
голямата „структурна грешка“ (по термина на

Пикар – Picard 1948: 81) сякаш е самото
постоянно овъншняване на най-съкровените
образи на душата, из-оставянето им във
външното, за да започнат от своя страна самите
образи и тяхното роене в порядъка на
симулакрите да затрупват пласт по пласт
тишината.

 И докато хаотизирането се свързва с шум (било

звуков, визуален, информационен и всякакъв

друг), с дразнене, защото не можем да го 

съотнесем със своя собствен порядък (или

дискурс), то тишината се свързва с единното, с

някакъв установен порядък, с крайно

фокусираните екзистенциални състояния – било

с Плотиновото Единно, Бог, щастието,

носталгията, меланхолията, смъртта, ужаса,

оплакването, траура и пр.: светът на тишината е
и космосът, и точката едновременно, а този
онтологичен принцип още във философията на
древните е и висш естетически принцип. По

Фуко това, което не разбираме, е шум;

следователно усещането за космос, порядък е
функция на тишината.

 Единосъщие. – Тишината и мълчанието в

последна сметка са културни, философски и

аксиологически феномени, изразяващи

стремежа към всецяла тавтологизация на
човешкото, на съвпадането ни със самите себе
си – независимо кои сме и какви сме; да бъдем

себе си, дори да не можем да обясним своята

автентична природа. Тавтологизацията

представлява акта на превръщане на нещо в

самоочевидна истина чрез повторението на

същото и така затварянето на тази самоочевидна

истина в кръговостта на тавтологичното.

Тавтологизацията е наслагването на образите на

същото. В своята самобитна феноменология,

която сам нарича „фанероскопия“, Чарлз Пърс

разбира под „фанерон“ (*гр. φανερός – видим,

явен, очевиден; реален): 

 колективното цяло на всичко, което по някакъв

начин или в някакъв смисъл се намира в ума,

без никакво значение дали съответства на нещо

реално или не. Ако попитате кога и в чий ум,

отвръщам, че оставям тези въпроси без

отговор, без никога да съм изпитвал съмнение,

че тези черти на фанерона, които аз съм открил

в ума си, се намират във всички времена и във

всички умове (Peirce 1905: §284). 
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Извличането на същината на сетивния и

естетическия опит в контекста на тишината и

мълчанието може да се осъществи чрез една

своеобразна двустепенна редукция: 

 1) първо, можем да си въобразим и представим

човека като логос-без-логос (тук заемам термина

на Майкъл Мардър за изразителността на

растението в света като „логос без логос“,

вдъхновено от Аристотеловата идея за

растителната душа – cf. Marder 2017) и да

изведем базисни статични предели на

сетивността и естетическия опит в тишината и

мълчанието;

2) второ, оттук можем да потърсим базисните
динамични предели на сетивността и

естетическия опит в тишината и мълчанието –

пределите на външното, образното, формите на

тишината и мълчанието на прага на вътрешното;

пределите на емоцията, на чувството в онзи

Лосев смисъл на „кръженето на съзнанието в

себе си“. Радост, удоволствие, щастие, любов,
вярност, живот, смърт, печал, тъга,
меланхолия, носталгия, очакване, копнеж,
мечта – са такива „тихи“ континуитети и

дисконтинутети на възприятието в естетическата

рефлексия със свои имена и такива динамични

естетически категории, които удържат тоталната

хармония или пък тоталната несъизмеримост с

обкръжаващия порядък

 Така стигаме до въпроса-граната, който

Витгенщайн поставя в своята лекция по етика

(който гласи, че ако съществуваше книга по

етика, тя би унищожила с взрив всички книги по

света): до взривяването в един миг на всички

книги на света, на всички рефлексии на

рефлексиите, следи на следите – до постигането

на синхронността на мисъл, действие и реалност

с един взрив, в който всеки атом от естетиката и 

етиката на съществуването зазвънтява и сляга на

своето място.

 Какво е мълчанието да бъде не израз на страх и

принуда, както е било и още е в тоталитарните

режими – ами да бъде пламък, взрив,

изпепеляване на всички порядъци, в които

ценностите от животворна нужда на личността са

се превърнали в сковаваща принуда над нея. Да

бъде такава разходка из градината на тишината,

която взривява всяка принуда, всяка наложена

форма – със звън; в която градина всяка стъпка

съживява всеки атом от света в съ-в-падането на

неговото собствено място, просветващото

явстване по Хайдегер озарява във вещанието

всяка веща вещ, естетическата аскеза и най-

висша степен на естетическата рефлексия е

стигната в мълчанието – разбити са досегашните

сетивни-естетически кодове, езици, в

последвалата тишина и в зазвънтяването на духа

рефлексия не е нужна вече. Така „нулевата

степен“ на сетивата, на естетическата рефлексия

като изходна позиция на естетическия опит

съвпада с неговия връх: херменевтичният кръг

на изследването на тишината и мълчанието като

гранични естетически феномени се затваря с

тяхното практикуване, излаз в живия живот.

 – Поради онази пластичност на естетическите

категории и феномени, върху която вече

обърнах внимание в началото на текста си,

бързам да успокоя след този взрив, че тишината

и мълчанието са начало.
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ГРАЦИЯТА НА ДУМИТЕ ИЛИ БИТИЕТО НА ЕДНА ДУХОВНА УЧИТЕЛКА

 КАТЯ ЗОГРАФОВА, НЛМ

(ДОКЛАД НА МЕЖДУНАРОДНАТА КОНФЕРЕНЦИЯ „СУГЕСТОПЕДИЯ & ГРАЦИЯ“,
22.07.2023, ДОМ НА КУЛТУРАТА „БОРИС ХРИСТОВ“, ПЛОВДИВ)

 В музиката съществува термин grazioso.

Означава бавно, спокойно, ефирно движение на

музикалната фраза. Едновременно с това -

танцувално, изразително, живописно, иначе

казано – моцартовско... Да, великият композитор

обича този стилистичен ключ, а една от най-

популярните му песни е именно „Andante

grazioso“!

 Но да се вгледаме в етимологията на думата

ГРАЦИЯ. В "Речник на чуждите думи в

българския език", 2007, латинската дума gratia е

дадена с няколко значения: 1. Изящност,

привлекателност в движения и външен вид,

миловидност, красота, прелест. 2. Красавица

(често с оттенък на ирония); 3. Мит. Всяка от

трите богини на пролетта, изяществото и

красотата в гръцката митология: Аглая,

Ефросина и Талия; ср. харити. При

определението на думата "харити" в същия

речник е добавено, че това са богини и на

веселието! В по-стари източници като

„Българския тълковен“ на БАН от 1973 г.

откриваме и маркера „гиздавост“. Тази дума е

анахронизъм, но ...изразителен и български.

Важно е да се знае, защото грациозността

изглежда чужда на изконно "нашенското",

грацията - западноевропейско понятие. Но ето

че в старите времена има преводимост...Така,

както в българската именна система са запазени

имената Аглая и Ефросина. А като литературен

историк ще се позова веднага на едно 

позабравено заглавие на българска писателка –

„Харитининият грях“ на Анна Каменова... Тоест

харита – Харитина е била налична в именната ни

система поне до ХХ век!

 Нямам обяснение обаче защо в академичните

речници не присъства значението на gratia в

смисъл на Божия благодат. С нея се изразява

благодарност към Бога, позната ни от

класическата молитва: „Ave Maria gratia plena“.

Извън съмнение е, че и молитвената поза е

грациозна, изразяваща красотата на смирението

пред Бога, че думите, отправени към Него, са

изпълнени с нежност и духовна грация...’Gratia,

преминала в италианския като Grazia, в

испанския като Gracia, в английския като grace,

във френския като grace, се ползва като по-

обикновена форма на благодарност. Изразът

„Grazie; mille grazie!“ ежедневно звучи в

общението на италианците. Това се отнася и до

испанското „Gracias; muchas gracias“, с тази

особеност, че думата означава и „веселие“.

 Уви, ако вече не съществуват идеологически

(атеистически) предписания при тълкуванията на

лексикалния състав на езика ни, то днес грация е

една от крайно редките думи. И като че ли

мислима най-често като атрибут на ...спорта, като

определение на художествените гимнастички -

българските грации. Дали в асоциация с „Трите

грации“ от древността?.. Доколкото съществува,

в повседневна употреба преобладава

ироничното й значение.
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 В европейския контекст на миналите столетия тя

е атрибут на аристокрацията с нейния финес и

изискани маниери. В грациозността има нещо

дворцово, салонно, видимо в балните танци и

балета. 

 Но ако се вгледаме в родната културна история,

ще установим, че в живописта ни също

присъства темата за живота на изисканото

общество в Салона и на Бала!... У първата родна

художничка Елена Карамихайлова

(„Приготовление пред бала“), у Елисавета

Консулова-Вазова, която рисува една от трите си

дъщери – Елка - в бална рокля. В излезлия

съвсем неотдавна обемист каталог „Жените

художници. Нови хоризонти между двете

световни войни" от Милена Балчева-Божкова и

Рамона Димова, 2023, откриваме ред неизвестни

имена на отлични живописки, пресъздаващи тези

низвергнати по времето на соца теми, които

днес преоткриваме заедно с женското рисуване

и женското писане...

 В литературата ни темата за грацията е рядка и

ценна, позната на елитно малцинство,

специалните ценители и литературните

историци. И сякаш присъства в по-маргинални

творби, каквато несъмнено е "Приказка в рококо"

на забравения днес експресионист и блестящ

столичен архитект Чавдар Мутафов... Леко

иронично в разказа се появява лелята на маркезе

ди Буоновенте, която „...със съвършена грация

се потопи във водата на очакването, подобно

престарял лебед“ [1] Самият маркезе открива

образа си на Нарцис, който „се оглежда в

сладостно фермато, разрешил завинаги

финалния акорд.“ Тук авторът е постигнал диалог

на изкуствата – на образното слово с

музикалната композиция. Това сложно, синтезно

изграждане на текста продължава и с други

герои, изкушени от галантността. Ето го и

френският благородник: „При едно 

сантиментално кресло от розово дърво херцог

де Сент Обри ламентираше в стила на първи

любовник. Когато забеляза макизата, той се

затече с очевидна грация и застана отведнъж в

облигатна поза“ [2].. Виждаме, че грацията е била

присъща не само на изтънчените дами, но и на

галантните господа!

Една част от информацията, която се съдържа в

тези папки и тетрадки обхваща първоначални

интервюта на курсисти и ученици; таблици с

посещенията им; планиране на материала по

групи в зависимост броя на участниците и

груповата динамика; обратни връзки в края на

обучителния период; картички с мили послания,

албуми със снимки и думи, важни за всяка една

от групите и разкриващи истинско вдъхновение

от периода на обучението. 

Друга част обхваща материали на испански език,

песни, книги, географски карти, пътеводители,

стотици карти за игра, пощенски картички,

списания и вестници. 

Където и да съм преподавала, винаги са

подпомагали процеса на обучение по специален

начин, в специално време и са били специална

част от него. 

Грации се появяват и в статиите на Чавдар

Мутафов, например в "Танцът в миражи и

преображения". Под звуците на цигулки, обои и

нежни флейти кавалер и дама танцуват менует,

докато "от плафона гледат неземни и обвити в

глория всички богини и грации, почиващи вечно

сред вечната позлата на овалните си рамки...” [3]

А едно от въплъщенията на "музиката на тялото"

е Клотилда фон Дерц - "тази тлееща, болезнена

девственост, танцуваща Шопена цяла в бяло,

грациозна като сън, който уви! тъй бързо отлита,

за да остави в душата ни само мъката на

спомена...” [4]
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 В стилизирания сецесионно текст думата грация

присъства и като качество грациозност, и във

видимата поява на полубожество. Примерите на

„денди“ Мутафов са изцяло от европейската

култура, изглеждат дори невъзможни на родна

почва...

 Що се отнася до аурата на българските

писателки, качеството грациозност можем да

открием у всички, емблематични с

женствеността си: Дора Габе, Багряна, Фани

Попова-Мутафова. Техните нежни сенки ме карат

да си задам въпроса: кой е цветът на грацията?

Дали белият – молитвен, ангелски цвят на

чистотата, или лилавият - на фриволността или

аметистовият - на висшата духовност по Дънов?

Защото най-талантливите ни и красиви

писателки по правило обичат лилавия цвят. На

люляка или теменужката. Неслучайно Вазов е

посветил късните си любовни стихове към

Евгения Марс в стихосбирка със заглавие

„Люляка ми замириса“, а аз съм нарекла образно

в своя многократно публикувана статия Дора

Габе – „Нейно Теменужество“... Всички изброени

дами на перото (особено Дора Габе) са били

почитателки на светлата лила. Да, това е цветът

на аметиста, но и на греховната плътскост!

Сякаш в дрескода на писателките ни можем да

разчетем цялата сложност на психиката им,

двойнствеността на поведението им. Единствено

Мара Белчева се е обличала категорично в

черно, затова пък в поезията й има един

удивителен „аметистов праг“, който ще

анализирам...

Във всеки случай Учителя разграничава

„цветните лъчи“ на виолетовия и на аметистовия

цвят. Той твърди: „Аметистовата краска е духът

на благодатта и има по-високи вибрации от

виолетовата и е също на смирението, светостта

и радостта. [5]

Мара Белчева е най-красивата, но и най-

духовната жена на ХХ век. Тя е вдовица на

финансовия министър и поет Христо Белчев [6],

убит вместо Стамболов, придворна дама на

княгиня Клементина, ухажвана от Фердинанд

Кобург Готски, който според градската легенда

държал отливка от грациозната й ръка на

нощното си шкафче... Именно тя е избрана от

майката на княза - облечена в бяло и с ангелска

грация –ритуално да държи короната над главата

на Негово Величество в прословутата жива

картина, с която в двореца отбелязват първата

годшнина от властването му в България...

Интересен е един акцент върху състоялия се в

началото на 1890 г. дворцов бал, поставен от

граф дьо Бурбулон в неговите "Български

дневници", 1995... Ето как изглежда събитието: "…

котильонът беше колосален - 80 двойки, нови

фигури, изобилие от аксесоари, покани за бала с

националния трикольор и с фотографии на княза

и майка му; огромна каляска с цветя, теглена от

"негри" и съпровождана от тримата дворцови

шамбелани в позлатени дрехи, които се гмуркаха

вътре, за да раздават букети..." А дамите? На

фона на княгиня Клементина в нейния тоалет в

светлосиво, "с водопади от диаманти" и на Анна

дьо Грено в бял тюл, "със съвсем мъничко венче

от люляк в косите и прословутия диамантен

люляк в корсажа", сред всички поканен

единствено "две дами със своята чисто западна

изисканост и държане силно се открояват на

фона на сънародничките си": "Чаровната госпожа

Белчева и хубавата госпожа Винарова [7]

(съпругата на ген. Винаров и майка на

художничката Бистра Винарова, на свой ред

съпруга на Симеон Радев)...

 Защо фаворитката на княгиня Климентина и на

Негово Величество в такъв случай без колебание

напуска двореца? Дали причината е само в едно
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 скандално нощно нахлуване в стаята й на

младия граф дьо Грено или Мара Белчева има

непоносимост към дворцовите нрави, към

домогванията на монарха? Факт е, след този

подчертано неграциозен акт от страна на тази

тъй деликатна дама, Фердинанд й намалява

пенсията наполовина. Отмъстителен е бил. Но

има и друг, този път положителен факт от

дворцовото й битие. Мара Белчева е била

почитана от синовете на монарха. Спомен за

възхищението си към нея е оставил иначе

фриволният в поведението си, често циничен

принц Кирил...

 А през 1920 г. като своеобразен акт на

обществена оценка към ролята й в битието на

българите, по време на земеделското

правителство министър Стоян Омарчевски

приравнява вдовишката й пенсия от 120 лв. до

тази на учителите. От това можем да съдим, че

Мара Белчева вече се е доказала като духовна

будителка, като учителка на сънародниците си -

не в прекия професионален, а в дълбоко

символен смисъл - като Пазителна на паметта за

Пенчо Славейков, като спътница и на други

първенци на българската култура, за които е

пътувала из цяла България да изнася възвишени

сказки...

Към "титлата" на учителка на нацията всъщност я

отвежда собственият й екзистенциален избор.

Защото"царствената Юлиана", както я нарича

проф. Боян Пенев, родена сякаш да обитава

дворцови пространства, избира битието-в-духа.

Мара Белчева се превръща в спътница и

партньорка, в Неразделната на Пенчо Славейков

през последните 9 години от живота му, до

смъртта му в селцето Брунате над езерото Лаго

ди Комо през юни на 1912 г... Той се опира – и

буквално, и преносно, върху същата грациозна

ръка, която придворната дама е отказала да бъде

държана в интимен жест от монарха... И до днес 

не знаем дали затруднените движения и говор на

Панчо Славейков, неговия тежък физически

недъг, придобит в детска възраст в Пловдив

след заспиване на заледена пързалка на Марица,

е бил само невропсихологичен проблем, както

твърдят френските му лекари. Безспорен факт е

обаче, че след като през 1901 г. поетът е обявил

публично своя отказ от писателството, през 1903

г. той внезапно прописва отново. Защото в

живота му се е появила Мара Белчева - неговата

муза, вдъхновителка, живото му ръководство за

преодоляване на дълбоки творчески кризи!

Именно тя е „оплодителката“ на мъжа, както

признава поетът, за да възкреси той „Кървава

песен“, с която е номиниран за Нобелова

награда за литература от Алфред Йенсен. Но ако

кротостта, финесът, физическата и душевна

грация на Силва Мара са в състояние да победят

психическите кризи на Олимпиеца, те са

безсилни пред смъртта…

Приживе в своя хармонично сдвоен път,

непознат преди и след това в битието на

големите български интелектуалци, Мара

Белчева и Пенчо Славейков се вдъхновяват

взаимно за творчество. Възпитаницата на

виенския пансион за благородни девици на Бети

Фрьолих подчертава преклонението си на

ученичка пред законодателя на модерната

литература у нас. Тя пише: „Но трябваше ми

Учител. И аз намерих Пенча. Истински човек и

Учител. Стана голям прелом в мене...“ Но е факт,

че и модерният поет е търсил своята Спътница.

Ето и думите на Неразделната: "Пенчо не даваше

реч да става за женитба на ДУХОВНИТЕ

БУДИТЕЛИ (курсив мой - К. З.): те трябва

всецяло да се отдадат на своето дело". Тук вече

узрява ролята на Силва Мара, както я нарича

Славейков в "На острова на блажените", да

стигне до високото стъпало на духовна

будителка...



Бялото братство – паневритмията, е въплътена

грация на простото, плавно, хармонично

движение, идеща сякаш не от мира сего, а от

танца на небесните сфери...

Във фондовете на НЛМ се пази прелюбопитна

кореспонденция на Мара Белчева с Йордан

Бакалов - Стубел. В две от съхранените писма

Мара Белчева описва как в Бялото братство се

постига УЧЕНЕТО чрез съчетание на беседа и

музика! [8] Първото е от 16.02.1926 г. В него

поетесата категорично е назовала Стубел "мили

братко": "Тука всичко се пробужда с пролетта.

Пълномощният Министър на Италия говори за  

символите в древен Египет. Прекара целият

окултизъм и каза, че е време вече да заговори

историята. 

 Ние имаме отличен оркестър в нашите беседи.

Движим се, учим се - в Египет сме.

 Тук те прегръщам сестрински и Дора."

 Във второто писмо от 17.03.1926 г. става ясно и

кой е видният чужденец от дипломатическия

корпус, привлечен като сказчик на дъновистите:

"... Гледай само здрав да се завърнеш дома. Че

ще идем в някой чаровен кът, Дора и ти, и там

ще ми разправяте и аз ще слушам. Не забравяй

да вземеш някои нови окултни книги. Тука

Италианският пълномощен Министър, маркиз

Ринелла, държа сказки по символа на

Египетските пирамиди. На пирамидите в Гиза,

рече той, са означени всички минали и бъдащи

събития. Време е вече да се разбули тайната.

Окултизмът носи такива ценности за науката, че

не трябва вече да се слуша материализма. За

истината, от която сме се отклонили, не трябва

само знание и воля, а трябва и силно

въображение. Египета е дал знание и на Христа.

За да сме щастливи, трябва да прегърнем "L"

Infinita”. [9]

Списание "Класическа сугестопедия" - Брой 05, Година 03 |  Стр. 29

За мен изглежда закономерно, че след смъртта

на Олимпиеца, през втората половина на 20-те

години на ХХ век, Мара Белчева избира да бъде

в обществото на дъновистите, при това с особен

статут, даден й от самия Беинса Дуно със

светското име Петър Дънов! Изградена като

Славейкова Неразделна, тя няма как да не бъде

привлечена отново от духовна фигура със

сродна величина. Неслучайно на свой ред тя му

посвещава една от добрите си творби -

"Учителят", пише и превежда биографията му на

италиански.

 Беинса Дуно в „Книга към здравето“ има отделен

раздел за музиката, в който проповядва:

„Физическият свят е дезорганизиран. Чрез

музиката материята ще трепти хармонично.

Музиката е Божествен метод за успяване в света.

Чрез музиката по-висши същества достигат до

нас... Музиката от най-стари времена се прилага

като метод за тансформиране на енергиите и за

лекуване.“ Неслучайно беседите на Учителя са

съпровождани от музика (най-често в тях звучи

соло цигулка). Актът на усвояване на висшето

окултно знание неотменно има за медиатор

музиката, но и в сугестопедичната

преподавателска практика тя е ползвана като

инструмент за създаване на възвишено

настроение, ритмизация на учебния процес (така

сродна на римуването и ритмиката в поезията),

настройване съзнанието на артистичен лад, а

оттам и подобряване мнемоничната нагласа на

учениците. В по-стари времена музиката е

звучала в пъти по-често в учебните стаи. Още

помним някогашните учители, които почти без

изключение бяха дъновисти и самородни

цигулари. Такъв беше и моят дядо Благой

Атмаджов, легендарен даскал в гр. Стрелча... 

 Без да са осенени от печата на гениалността, и

музикалните пиеси на Учителя по своему са в

метриката на andante grazioso. А танцът на 
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 Когато мислим за литературните жанрове,

можем да твърдим, че СОНЕТЪТ е най-

грациозната поетическа форма. Той е красив

танц със строги правила. Така че съвсем не е

случаен фактът, че Мара Белчева има цяла

отделна книга „Сонети“. Избрах само един текст

от тях, издържан в естетиката на мълчанието и

тишината:

 Мълча, защото цветето говори,

 мълча, защото птичето ми пей:

 промъкната през тихите прозори

 във стаята ми есента се смей.

 

 Небото й в смарагдените бори

 във ароматна люлка се люлей,

 и в лоното на нейните простори

 последната ми радост ще узрей.

 

 Брезите я посрещат със букети,

 тревиците с най-тихите привети

 и папратите с бронзови листа.

 

 Заслушана в предсмъртната наслада,

 мълчи душата ми от изненада

 във лебедовий химн на есента.

 Интересно е, че никъде в стиховете на поетесата

– дъновистка не откриваме знак за танца

паневритмия, но тя е използвала като образ на

есента митичния танц на лебеда, който я

изразява вместо думи. Самата тя е потънала в

дълбинно, говорещо мълчание, заслушана в

предсмъртната ...наслада на митичната птица.

 Или в друго стихотворение, отново посветено

на есента, вижда реда на тополите като танц на

дервиши:

 Как меланхолно свири есента

 по осланените листа-клавиши,

 и дървесата мокри вейки свеждат

 и капките от стрехите текат,

 като цимбални звуци в тая песен

 

 тъй монотонна... И под песента

 тополите - цял ред - като дервиши

 и вият се и кършат и навеждат,

 изправят се и пак се завъртят,

 подели своя танец унесвесен.

 Характерни за Мара Белчева са нейните

грациозни молитви – благодарности! С тях тя

преминава аметистовия праг на висшата

духовност, провидян от Учителя... Това е едно от

любимите ми стихотворения:

 Не е от люлката до гроба само,-

 живота ни е скитник все на път.

 И със дела-надежди той на рамо

 минава през гробовете отвъд.

 ...

 През тихи теменужени градини,

 на лилиите в белите одежди,

 надъхан със дъхът на мъдростта,

 

 той аметистовия праг ще мине

 и ще стовари там дела-надежди

 пред слънчевия праг на любовта.

 Нека не звучи като поанта на текста ми, но на

финала ми се иска да направя едно неочаквано

отклонение от темата за грацията на думите.

Мислим грацията като култивирано човешко

поведение, като европейско аристократично

качество, но трябва да признаем, че съществува

и понятието "естествена грация" - природна,

вродена даденост... Всички онези български

моми и невести, описани от чуждите

пътешественици на Балканите някъде от 17 век

насетне, не са ли надарени във физическото си 



излъчване и танците си с грация? Щом ги

сравняват с нимфи и наяди?.. 

 Бих отишла и по-далече в тълкуванията си.

Грацията е качество не само на човека, но и на

природния свят - растенията и животните.

Може би най-изразителният образ на връзката на

Пенчо и Мара е увековечен в грацията на

следсмъртната прегръдка на явора и калината в

стихотворението „Неразделни“, онова

несравнимо нежно увиване-вплитане на вейките

на двете дървеса, в което са се превъплътили

душите на влюбените, разделени в живота! 

 В древногръцката, славянската и германската

митологии важно място заема лебедът.

Понякога това е инкарнация на Зевс в мита за

Леда и лебеда. В руските приказки срещаме и

женското му съответствие - лебедицата -

Василиса Прекрасная или княгинята в приказка

за "Цар Салтан" на Пушкин... Грациозните

движения по водната повърхност на тази

царствена птица са вдъхновили и балетния

шедьовър на Чайковски "Лебедово езеро"...

 Забравеният талантлив писател Борис Николов

от Бялото братство, заместник на Учителя след

смъртта му, автор на анималистичната класика

„Срещи с по-малките братя“, има един знаков

разказ. Казва се „Разстрел“ и разказва за грацията

на кучето, което го спасява от смърт в масова

акция по изтребление на кучета от времето на

НРБ! Грациозната „акробатика“ пред смъртта,

някакъв своего рода неосъзнат „лебедов“ танц,

отказва екзекуторите на стотици негови събратя

да го убият, защото поведението му изглежда

като на човешко същество... Йовковата червена

кобилка Айя също е въплъщение на грациозната

красота. Тя също скача, играе „като дете“ преди

смъртта, но разказът на Йовков е лишен от

хепиенд. Кошутата от едноименния разказ на 
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класика е хипостас на Богородица – кърмилница,

явен в образа на добрата светла Дойна. Но

...трябва да имаме сетива, за да разпознаем

висшата Грация, дори когато е неназована чрез

слово. Сборникът разкази на Йовков неслучайно

е озаглавен "Ако можеха да говорят"!

 А нашата героиня, поетесата Мара Белчева, в

писмо до брат си Ангел прави едно знаково

автобиографично обобщение: "ангорска черна

котка - символ на моя живот"… И ако приемем

котката като едно от най-грациозните животни на

земята /със сигурност - сред домашните

любимци на човека/, трябва да признаем, че

идентификацията на поетесата е наистина точна!

 

Защото именно спокойствието, овладените,

възвисени над земните страсти душевни

вибрации, вербалните и безсловесни послания

на будителката, на учителката Мара Белчева, са

онази тайнствена притегателна сила в личността

й, която преминава с котешка грация през

времената и пространствата, за да ни омагьосва

и днес...
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Списание "Класическа сугестопедия" - Брой 05, Година 03 |  Стр. 32

 НЕВРОПЕДАГОГИКА И ДУХОВНОСТ

 ПЛОВДИВ 22 – 24 ЮЛИ 2023 ГОДИНА!
КОНФЕРЕНЦИЯ ПО СУГЕСТОПЕДИЯ, ОРГАНИЗИРАНА ОТ ФОНДАЦИЯ  

„ПРОФЕСОР ДОКТОР ГЕОРГИ ЛОЗАНОВ И ПРОФЕСОР ДОКТОР ЕВЕЛИНА ГАТЕВА”!
ТАЗГОДИШНАТА ТЕМА НА КОНФЕРЕНЦИЯТА „ СУГЕСТОПЕДИЯ И ГРАЦИЯ“!

 Д - Р .  Е Л И Ц А  Г Е О Р Г И Е В А

 ДВИЖЕЩАТА СИЛА НА КРАСОТАТА 

Това е  причината, темата за невропедагогиката,

в контекста на духовността, да е свързана с

темата за красотата, естетиката, Човекът на

Новото Време и неминуемите промени.

Промени, които изключват борбата или

противопоставянето. 

Пътят към свързващия механизъм, за да

проблеснем и Озарим, преминава през лекотата

на Синергията ( взаимодействието между

фактори, обуславящи сходни процеси).

Новите научни открития проправят пътя на нови

научни дисциплини.

„Новите изследователски методи и техники

доведоха до забележителен подем в

разбирането на биологичните основи на

човешкото познание. Постиженията в

медицинската наука неврология, и по –

специално в развитието на

невроизобразителните техники позволяват на

изследователите да „погледнат“ във

функционирането и физиологичните промени в 

 „Деветдесетте години на XX век са наречени

„Десетилетие на мозъка“ не без основание. През

този период учените правят повече открития за

мозъка, отколкото през всички предишни векове.

Днес научното знание за най-сложния и

неразгадан орган в човешкото тяло се разгръща

в последователна система, която може да

отговори на въпроси, които засягат множество

сфери от човешкото познание.“ (Георгиева, Е.,

2022)

 Въпроси, чиито отговори водят до онази

човешка необходимост, която ще докосне

науката с духовността. Защото, за да продължи

еволюционното ни развитие, неизбежно трябва

да обединим, свържем, приложим досега

неприложимото, коренно противоположното,

отделното. 
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живия мозък на човек, да определят кои са

активно действащите му зони при изпълнението

на определени когнитивни задачи. Много от

изследователите в тези области твърдят, че

всички тези постижения откриват съвършено нов

поглед за приложението им в научно базираното

образование, за помощ в развитието на

процесите на обучение като цяло.“ (Шошев, М.,

2017а)

 Новите научни открития проправят пътя и на

нови хоризонти в измерението на човешкото

мислене. Във връзка с мостовете ... „между

времето, пространството, чудесата и вярата“

Грег Брейдън говори за петата основна сила във

физиката. От научна гледна точка

фундаменталните, напълно различни в

същността си взаимодействия във физиката

(начините, по които отделните частици си

взаимодействат) са гравитацията,

електромагнетизмът, слабата и силната ядрена

сила. Според Грег Брейдън, Красотата респ.

Хармонията е предполагаемата пета сила, която

обединява всички взаимодействия между

елементарните частици и телата, които те

изграждат!

 Фокусът върху биологичните основи на

познанието е забележителна характеристика на

процеса на сближаване на науката и

духовността. В този контекст Красотата може да

се разглежда не само от позицията на

естетически модел, или като утопично понятие,

банализирайки позитивизма, а по-скоро като

основа, върху която се гради животът, в

контекста на доброжелателство, любов,

взаимопомощ, благодарност.

 Така както всяка мисъл променя химическия

състав на организма, то свързвайки се с нещо

красиво – ние променяме биохимията на

организма си в синхрон с обединените 

фундаментални сили.

 LOGOS
 

Живем във времето на „най-противоречивата

ценностна система, но и на най-смелото

Проявление. Понятията придобиват

многозначност, която предоставя богатството от

реални възможности и решения. Така науката и

духовността се допълват в ново знание.

Заедността е стъпалото. 

Едно от най-ярките доказателства за връзката

между науката и духовността е логотерапията.

През 1926 г. австрийският невролог и психиатър,

Виктор Франкъл (Viktor Frankl), разработва

собствено психотерапевтично учение, което

свързва  с понятието „Logos“ в значението му на

„дух“.

Според Франкъл, Духът е онова измерение на

човешкото, което в най-голяма степен вълнува

човека и лекаря. Духът може да се разбира и като

свобода, и като съзнание, и като воля за

намиране на смисъла. Представителят на най-

значимата Виенска Психологична школа е

убеден, че това, което ни прави уникални, е

човешкият Дух. Темата за смисъла на живота

никога не е била толкова компрометирана, 
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колкото днес!

Водещите принципи, заложени в т.н. „висша

психология“ на Франкл са в синхрон с идеята за

реалната възможност за намиране на решения в

трудна ситуаци. Тези решения са в контекста на

следните убеждения: 

    -човекът не е пасивен рецепиент ( жертва), а

създател;

    -необходимост от фокусиране не в причините

за загуба на смисъл, а във възможностите за

намиране на такъв; 

    -обръщане на гледната точка от дефицита към

здравото и ресурса;

    -докато т.н. негативна терапевтична цел е

борбата със симптома, фокусирайки се в

проблема, позитивната терапевтична цел се

обръща към смисъла и избора на действие;

Техниката в подходите променя своята посока,

насочвайки се към неограничените възможности

на Човека, като основа за създаване на здрава

ценностна система, свързана с духовното

измерение на личността.

СУГЕСТОЛОГИЯ И НЕВРОНАУКИ

 „Височините“ и дълбочината на подходите в

учението на Виктор Франкъл са в синхрон със

същността на теоретичните и практични основи

на невронауките, в частност и на сугестологията,

в контекста на разкриване и използване на

всестранните възможности на човешкия мозък. 

Невропедагогиката и сугестопедията са две

взаимнодопълващи се направления в

педагогиката и могат да се превърнат в

необходим спасителен пояс в образователен

план.

 През 1967 годинa проф. д-р Георги Лозанов дава

на света съвсем нов подход в обучението,

известен под името „сугестопедичeн метод“.

Метод, който е бил забраняван, заклеймяван,

отричан. Революционните открития винаги имат

своите привърженици и най-вече - противници.

Нормата и общоприетите комфортни парадигми

трудно допускат обръщането на традиционното

статукво. Но, истинните учения намират рано или

късно своето време и път.

Законите на сугестопедията: любов, свобода,

убеденост на преподавателя, че нещо

необикновено се случва, многократно увеличен

учебен материал, цяло- част, част – цяло, частта

чрез цялото, златната пропорция, използване на

класическото и естетиката, напълно адекватно се

превеждат през езика на невропедагогиката, а

приложението им в образователното

пространство би довело до така бленувата

лекота в процеса на учене и преподаване.
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 КОГНИТИВНИТЕ НАУКИ В ОБРАЗОВАНИЕТО
 

 Осъзнатото прилагане на научните открития, с

цел повишаване ефективността на

образователния процес, се превръща в

задължителна необходимост.

 Екстремно бързо развиващите се

информационни технологии налагат

установяване на здравословно равновесие

между физиологичните системи (човек) и т.н. ИИ.

В тази връзка образователните невронауки

постепенно заемат достойното си място в

образователен контекст. 

Невронауките са интердисциплинарно познание,

което си сътрудничи с области като биология,

медицина, химия, психология, лингвистика

математика, физика, философия, инженерна

наука, компютърни технологии.

„Образователните невронауки съвсем не са

нещо ново в контекста на педагогическите нива.

Новото идва от съвременния поглед и

съвременните технически възможности за

изследване на мозъчните структури и процеси, 

тяхното анализиране, „обединяване“ и

осъзнаване на необходимостта от прилагането

на научните открития.“

( Георгиева, Е., 2022)

Интердисциплинарността на неронауките не е

„синоним“ на т.н STEM подход, който се прилага

масово в България.

Когнивните невронауки са неразделна част от

задълбоченото познание в по-горе посочените

области, чиито приложение изисква качествено

обучение и ерудираност, от страна на

преподавателя. 

 Най-значимите постижения на невронауките са

свързани с мозъчнатата пластичност,

неврогенезата и огледалните неврони. В

познанието на тези революционни открития и

тяхното приложение в образователната сфера се

крие и многообразието от решения за актуалните

и най-болезнени моменти в съвременната

педагогическа сфера, които засягат:

     - дигиталната обучителна среда ;

     - демотивацията на учители, ученици,

родители;

     - увеличаване ръста на деца с дефицити и

обучителни затруднения;

     - прекъснатата връзка родител, ученик, учител    

– отчуждаването;

      - ценностната депривация;

 

 Постиженията на когнивните науки се явяват

моста към образованието през призмата на

невропедагогиката – най-новата приложна

научна област в педагогиката.Тя обединява

науката и духовността, само и единствено чрез

задълбоченото познаване на характеристиките,

които определят ефективността на

образователния процес. 
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 Днес, училищната институция е на кръстопът,

образователната система десетилетия наред си

служи с неработещи методи и приоми,

психичното здраве на децата е компрометирано.  

За да се спасят поколенията е

жизненонеобходимо да се прилагат, научно-

духовните учения, които се основават, на първо

място, на начина на преподаване на т.н „ дизайн“

на педагога и едва след това на академичното

знание, което без истинското присъствие на

препоДАВАТЕЛЯ се обезсмисля. 

Съвременното младо поколение, повече от

всякога, има необходимост от изключително

силно насърчаване и поощрение, активно и

пожелано учене (възприемане), ерудурани

преподаватели, бързо и качествено научаване,

не само на един, а на няколко чужди езика.

Това са необходимите условия за

професионално позициониране, общуване и

психофизическо равновесие.

 Невропедагогиката и сугестопедията акцентират

върху водещата роля на педагога, в контекста на

системата на огледалните неврони в мозъка.

Благодарение на нея хората отразяват

емоционалното състояние на другите, която е

ключов фактор качеството на процеса Учене.

„Според проф. Лозанов много трудно може да

се прикрие неискрено отношение или усмивка

от събеседника ни, защото съществуват

„предателски маркери на искреността“. И тук

отново ни идват на помощ невронауките Иначе

казано, когато се усмихнем искрено, очите ни се

променят, а при фалшивата усмивка горната част

на лицето не се променя. Това са така

наречените от проф. Лозанов слаби сигнали,

които изразяват истинските чувства на

говорещия, които той не може да скрие“

(Димитрова, Т., 2016)

Днешните ученици „страдат“ от липса на

внимание в две посоки: чистосърдечното,

искрено отношение на преподавателя, както и

вече „отразената“ липса на внимание към

образователното пространство. Задържането на

вниманието се оказва един от ключовите

фактори за ефективното “записване“ на учебния

материал в мозъчните полета, за което

УЧИТЕЛЯТ има решаваща отговорност. Преките

резултати от способността на препоДАВАТЕЛЯ

да владее изкуството на активността, яркостта на

гласа си, уместното използване на жестове и

мимика, от невробиологична гледна точка са

свързани с лимбичната система и оказват

решаващо влияние върху академичните

резултати и психичното здраве!

„Съвременните открития в невродидактиката са

свързани с преподаването през забавлението и с

лекота. Ето един прост начин да приложите на

практика принципите на

ученето, съобразено с мозъка” (Grein, M, 2013),

както и законите на невропедагогиката 

(обучението да бъде осмислено както за ученика,

така и за учителя, възпитателните и обучаващи

въздействия да са последователни, обучението

да бъде своевременно, т.е. да се отчитат и

сензитивните периоди..).

Най-прекият отговор за мястото на класическото

изкуство в Класическата сугестопедия е, че то

присъства като условие, без което не може. В

последния си труд от 2009 г. проф. Лозанов

постулира седемте закона на Сугестопедията.

Последният седми закон гласи: "Използване на

Класическото изкуство и естетиката.

Всички закони водят към красотата и хармонията!
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УЧЕНEТО ВКЛЮЧВА ФИЗИОЛОГИЯТА 

 Всяко обучение включва физиологията. Само по

себе си това води до връзката между наука и

практика. Биологичното развитие /

функционалните особености на мозъчните

дялове са в неразривна връзка с поведение,

емоции, готовност и желание за учене.

Поради тази причина, на съвременния

преподавател са необходими сугестопедични

умения и задълбочено знание за това : 

     - как функционира мозъкът в определените

сензитивни периоди и защо това има връзка с

„модерните“ дефицити ХАДВ, „псевдоаутизъм“,

СОТ;

          o  (псевдоаутизмът е доказано

дефицитарно състояние от доц.д-р. Стоян

Везенков , във връзка с „екранните деца“)

    -как мозъчните структури запомнят, записват,

съхраняват, обработват, възпроизвеждат

информацията; 

    -какво стимулира / ограничава развитието на

уникалните мозъчни функции;

    -каква е връзката между невротрансмитерите

и атмосферата в класната стая;

    -кои са първопричините за агресията;

    -от какво значение е процесът на Наблюдение,

от страна на преподавателя, във връзка с

усвояването на материала и поведението на

учениците;

    -защо родителските амбиции и остарелите

преподавателски методи подхранват дисреса;

 Според физиологичната лингвистика на д-р

Алфред Томатис „способността да учим

успешно езици, не е свързана с интелекта, а с

физиологията на нашето ухо....

Езикът е пряко свързан с неврологията. Ухото

контролира нервната система и отваря път на

езика към мозъка в зависимост от акустичните

закони, на които трябва да се подчини

посланието. Така че, първият етап в усвояването

на езика е слуховото възприемане. Освен

физиологичната даденост за възприемане и

усвояване на даден език има значение и цялото

ни психологическо минало...“ (Димитрова,Т.,

2016)

 Учените-невролози доказват, че стресът и

тревожността нарушават дейността на мозъка и

се отразяват изключително неблагоприятно

върху познaвателните процеси.

 Положителните, ангажиращи стимули,  се

отразяват на метаболизма на мозъка, поддържат  

проводимостта на нервните импулси до зоните,

отговорни за паметта и освобождаването на

невротрансмитери, които засилват

изпълнителните фукции на тялото и повишават

вниманието. От невробиологичен аспект,

ученето се идентифицира с процеса на

изграждане и запазване на междуневронни

връзки. Специфичната последователност на

развитието и съзряването на зоните в мозъчната

кора дефинират способността на индивида да

поддържа оптимален психически тонус, да 
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възприема, да прави осъзнат избор, да разбира

речта и езика, да проявява абстрактно мислене.

 По този начин физиологията се намира в

неразривна връзка с качеството на когнитивните

процеси и целите, които си поставя училището,

като институция. 

 НОВОТО ПОКОЛЕНИЕ
 

 Физическото, психическото и емоционалното

състояние днес на подрастващите е извън

здравословния баланс. Много са болезнените

проблеми, които се задълбочават непрекъснато.

Прилагането на повърхностни подходи с

образователна цел само забавя и затруднява

процеса. 

 Никога в историята на човечеството не е

съшествувала толкова силна обратна

пропорционалност между благополучие,

материални блага и социално-емоционален

регрес. 

 Като Норма се очертават следните

характеристики :

    -регрес на когнитивно развитие при деца и

подрастващи;

    -спад на нивото на социална комуникация и

комуникативна компетентност;

    -сериозни нарушения в емоционалната сфера

 при съвременните деца и младежи;

    -функционална неграмотност;

    -нарастващ брой повтарящи, отпадане от

образователмната система;

    -безсилие по отношение на възпитанието на

подрастващите;

    -деградация на моралните ценности;

 Сериозността на проблематиката се крие в това,

че всички тези дефицити се наблюдават при

условно здрави деца, при които няма установена

неврологична или соматична патология.

Нараства броят на т.н. невротипични деца, при

които се наблюдават големи трудности при

усвояване на училищния материал.

Във всички тези проблеми прозират и

решенията, които са свързани с НОВОТО

поколение. 

Ново поколение – Различно време – Различно

общуване.

Пред цялото общество стоят въпроси като : 

    -на какво да учим?

    -как да възпитаваме?

    -какво да развиваме?

И докато педагогическа практиката се

актуализира с протичащите еволюционни

процеси, отговорите на въпросите могат да се

намерят в петата движеща сила: силата на

хармонията и красота, в контекста на науката!

„ В симфонията на живота вие сте диригент,

който дирижира хармоничния танц между

мислите, емоциите и биологията ви. Точно както

една единствена нота може да резонира през

цялата композиция, вашия съзнателен избор се

разтърсва през тъканта на вашето

съществуване.“ ( Липтън, Б.,2023)
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Прилагайки невропедагогиката като естетико-

поведенчески подход в образованието и

възпитанието, ние се превръщаме в диригенти

на Хармонията. За да изпълним мисията си! В

името на сегашните поколения!

 

 

„Светът има голяма нужда от Любов, Мъдрост
и Истина... За всички, които са будни и
осъзнали тази истина, задачата е ясна, остава
изпълнението и’’ ( Аннаел Павлова)
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СУГЕСТОПЕДИЯ И ГРАЦИЯ
В ЧСУ „РЬОРИХ“

Е К И П  С У Г Е С Т О П Е Д А Г О З И  Ч С У  „ Р Ь О Р И Х “ ,  Г Р А Д  С О Ф И Я

Р А Д К А  К А Р А Г Ь О З О В А ,  Е В Е Л И Н А  К Р Ъ С Т Е В А ,
Н И Н А  И Л И Е В А ,  З Л А Т И Н А  Д И М И Т Р О В А ,

Е В Д О К И Я  Р А Е В А *

в сугестопедичното обучение престиж на

преподавателя (когато демонстрираш, че можеш

и знаеш, но и че продължаваш да се учиш през

целия си живот), 

вплитаме класическото изкуство в процеса на

обучение, работим чрез осмисляне и възхита от

цялото, отработвайки частите.

В моята сфера на преподаване (роден език)

грациозното движение най-ярко свързвам с

калиграфията – краснописа.

За да се научим да пишем красиво е нужно на

първо място да харесаме изгледа на целия текст,

на цялата страница. Когато искрено кажем

„Ехааа!” – както когато се възхищаваме на

елегантните движенията на танциор, на гласа на

певец, на картина. 

Аз реших да предложа допълнителни занимания,

свързани с красиво изписване на буквите (както

на кирилица, така и на латиница) на учениците си

от 3 клас през учебната 2021-2022 година. И така,

две години работехме (през седмица) върху

развиването на фината моторика и постигането

на най-добро ниво.

Проявих взискателност, но чрез интерес и

финес.

Използвахме част от помагалата на Елена

Шопова-Смит, писахме с различни средства –

молив, перо и мастило, тънкописец, маркери за

типография, писалка... Старахме се да държим

будни 4 фокуса на внимание по време на писане

Rukie Garib, акварел, 76х56 см

Преподаване на грация в часовете по
български език и литература, Нина Илиева,

сугестопедагог и учител по БЕЛ в ЧСУ
„Рьорих“

Какво значение на думата „Грация” влагам? 

Грация, в смисъла на красиво, овладяно и

координирано движение. 

Намирам за важно това, защото по този път

едновременно стигаме до изключително важните 



 – какво виждаме и чуваме, какво ни прави
впечатление, как се чувства тялото ни (има ли
нужда от корекция на стойката ни), как се
чувстваме емоционално. Вложихме упорство,
търпение и спокойстви.
Упражненията/повторенията затвърждиха
новосъздатените невронни връзки и по този
начин, с времето, „писането на ръка” се
превърна в удоволствие, носещо гордост на
всяко едно дете. Доведе до „Убедеността, че
нещо необикновено красиво се случва върху
листа чрез собстваната ми ръка!” 
Удовлетворението се изписва на лицата на
учениците – те се усмихват! Тогава казвваме, че
„Лицата сияят!” отвътре навън.

С малко, нежно усилие, с малки стъпки
стигнахме далеч!

Калиграфията прави написаното да изглежда
природно красиво – бионично – плавно и
завършено. Тогава резултатът от съзнателното
действие „писане” повлиява на нашето
подсъзнание – правини по-щастливи и
следователно по-готови за усвояване на света и
учебния материал. По-отворени за учене и
постигане. Така разкриваме още от моите и на
учениците ми резерви и потенциал, които дори
не сме подозирали, че носим.

            

Rukie Garib, акварел, 76х56 см

Списание "Класическа сугестопедия" - Брой 05, Година 03 |  Стр. 41

Първа сугестопедична паралелка в ЧСУ „Рьорих“
2016-2023 г. I-VII кл., д-р Евелина Кръстева,

сугестопедагог, учител по английси език в ЧСУ
„Рьорих“, класен ръководител 

През 2023 г. завърши своето основно

образование първата сугестопедична паралелка

в ЧСУ „Рьорих“. Тя е част от изпълнение на

иновативен проект „Класическа Сугестопедия в

начален и прогимназиален етап“ и поставя

началото на прилагане на метода в ЧСУ „Рьорих“

по предметите английски език, български език,

музика и спорт. 

Учебна програма по английски език за периода
2016 – 2023 г.



Много е важно да бъде внесена яснота по
отношение на организацията на чуждоезиковото
обучение в ЧСУ „Рьорих“. Обучението по първи
чужд език (английски) се провежда в групи по
компетентности. Това означава, че децата от
съответния етап се разпределят по групи спрямо
нивото на владеене на езика, определено чрез
задължителното входно за всеки клас ниво.
Групите по компетентности създават
изключително конкурентна за работа среда.
Спомагат за развитието на езиковия и учебен
потенциал на всяко дете в среда, определена
спрямо нивото на езикови знания, а не по
възрастов критерий. Създава се среда на
взаимопомощ, толерантност и бърз темп на
работа.

 През учебната 2016-2017 г., сугестопедичната
паралелка е в първи клас и работи
самостоятелно по всички учебни предмети. През
учебната 2017-2018 г. обучението по първи чужд
език в групи по компетентности е въведено и в
начален училищен етап в ЧСУ „Рьорих“.
Сугестопедагогът, д-р Евелина Кръстева
(Франческа от Италия), по това време работи с
групи по компетентности в гимназиален етап.
Пренася своя опит в начален етап като прави два
определящи скока – от гимназиален в начален
училищен етап, и втори – започвайки работа,
вече като обучен сугестопедагог, с метода на
Класическа сугестопедия. От 2 до 5 кл.
включително първата сугестопедична паралелка
започва да работи в групи по компетентности.
Това формира за описвания период още четири
класа, които са начално ограмотени по английски
език по метода Класическа сугестопедия.
Картината е сложна, предизвикателна и в същото
време успешна, но тази тема ще бъде в сърцето
на следваща училищна презентация.

 Първата сугестопедична паралелка преминава
през петте сугестопедични книжки, предвидени
за начален етап в общообразователното 
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училище от 1 до 5 кл. включително. През първата

година децата изцяло изграждат звукови и

визуални навици, следвайки с пръст текста по

примера на сугестопедагога и повтаряйки текста

след него. Така класът преминава през първата

книжка от поредицата – “Friends”. През тази първа

година децата не пишат, но сугестопедагогът

(Франческа) записва отделни думи на дъската.

Разработката включва песни, разнообразни игри

със слаби сигнали, работа върху азбуката без

писане и много, много повторения на английския

текст от книжката. През тази първа година

сугестопедагогът (Франческа) прилага

българския превод на текста в книжката, чете го

и се старае децата максимално да следят с пръст

текстовете и на двата езика. Гради навици за

работа с метода без да изисква да четат и следят

с разбиране текстовете на български и

английски език. 

През втората учебна година, когато учениците са

във втори клас, през втори учебен срок

сугестопедагогът (Франческа) въвежда и

английския текст с български букви. Учениците

са вече ограмотени на български език и могат да

го четат с лекота. Децата наистина се чувстват

така и в края на втори клас се наблюдава

самостоятелно разпознаване на думи и фрази и

тяхното самостоятелно прочитане на английски

език. През втория учебен срок на втори клас е

въведено и писането на думи, изречения и

отделни граматически правила в тетрадките за

работа в клас. На този първи етап писането е по-

скоро механично, но е от решаващо значение за

изграждането на навици. В началото и до към

средата на трети клас учениците четат текстовете

от сугестопедичните книжки все по-

самостоятелно, следвайки абсолютно точно

етапите и стъпките в разработката, определени

от сугестопедагога. Сугестопедагогът

(Франческа) въвежда и учебна тетрадка, каквато

не е предвидена от проф. д-р Лозанов към петте



сугестопедични книжки, но се явява

необходимост при следването на държавния

образователен стандарт и нуждата от писмени

задачи, развиване на различните писмени форми

и функционална грамотност. Учебните тетрадки

се избират от сугестопедагога от многото

предлагани на чуждоезиковия пазар и са

съобразени изцяло с нивото на групата.

В края на 5 кл., първият от прогимназиален етап,

учениците говорят свободно в разнообразен

познат и непознат контекст, общуват помежду си

и създават диалози абсолютно самостоятелно,

боравят с изключително широк диапазон от

лексика, четат непозната чуждоезична

литература. Това стимулира и провокира

сугестопедагога (Франческа) да въведе през

втория срок на 6 кл. работата по учебната

сугестопедична книга “The Return”. 

Равносметката и резултатите от приложението
на метода Класическа сугестопедия и

завършването на основен училищен етап на
първата сугестопедична паралелка в ЧСУ

„Рьорих“.

Учениците в края на 7 кл. са усвоили учебния

материал до Глава 6 включително на 
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 Reading – C1

 Writing – B1

 Listening – C1

 Speaking – C1

 Use of English – B1.2.

 Между 25-30 

 Въвеждане на групи по компетентности в

чуждоезиковото обучение в начален и

прогимназиален етап

 Развитие на сугестопедичната среда в

училище

 Все по-силно утвърждаване на класическите

изкуства в училище

 Личностно и емоционално развитие на

ученици и учители

 Поддържане на среда на толерантност,

взаимопомощ, любов, радост, високи

кретерии, взискателност, постоянно развитие,

научно-обосновани практики, изграждане на

самооценка, самодисциплина и самоконтрол,

и много други.

сугестопедичната книга “The Return”. Нивото на

знания: 

Изцяло ограмотени на английски език по метода

Класическа сугестопедия деца:

Общо-училищни постижения:



Представяне на филма „Иновации в действие“, част 1
Автор: ЧСУ „Рьорих“

Продуцент, режисьор, оператор, видео монтажист и
звук: Златина Димитрова, сугестопедагог, учител по

музика в ЧСУ „Рьорих“
 
 В работата си като педагог в училищното
образование вече 10 години забелязвам все по-
голяма нужда от различни подходи, модели,
методи и действия на преподаване. Това според
моята педагогическа опитност идва от различното
и новото поколение, което израства. Различно по
отношение на новото време, новото мислене и
стремеж за преследване на личните виждания и
модерните тенденции. От друга страна, новото
мислене идва и с по-голяма увереност и
самочувствие, което налага почти веднага
търсенето на иновативни модели на преподаване,
както и на иновативни системи за учене.

В педагогическата си практика наблюдавам и друг
фактор, който е значим за училищното
образование, и който е съществен за резултатите
на учениците. Този фактор е преподаването.
Според мен, когато в преподаването на учителя
има монотонност, когато децета не идват с
желание в клас, когато наблюдаваме една обща
загуба на интерес за обучение, това значи, че
системата има нужда от обновяване. Това е
моментът, в който иновативният модел, от една
страна, се приема с голяма удовлетвореност, а от
друга, има негодувание и отказ. Защо е така?
Защото системата сега започва да вниква в
същността, че децата са центъра, около който
трябва да се работи. Те са силата, която движи
образованието напред и ако не се вслушваме в
техните мисли, идеи и решения това може да бъде
пагубно за образованието.

Смея да твърдя, че иновативните модели дават
точно тази притегателна сила, правят връзката
между децата и ученето. Ученето да бъде
качествено, но и същевременно забавно,
запомнящо се като емоционално преживяване и с
категорична ефективност.
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Първа ученическа конференция с подкрепата

на Международно висше бизнес училище

Ученически дискусионен форум „Ученето от

дистанция: нов прочит“ с подкрепата на Нов

български университет – с над 70 участници

от различни частни гимназии в страната.  

Проектни задачи с посещение на различни

места. Те са: Национална опера и балет, БНР,

НБУ, Политехнически музей, Музей за

история на София, Народно събрание, МОН,

НИМ, манастири, музеи, градове и др.

Филмът, който предстои да видите, е част от и

описва работата по проект „Иновации в

действие“. Материалът показва как даден

иновативативен проект или подход влияят на

преподдаването, на училищната среда, на

взаимоотношенията. Наблюдава се една

цялостна промяна на действие, промяна в

общуването на учениците с учителите, промяна в

общата физическа и емоционална среда.

Изразяването и улавянето на дълбокия смисъл и

убеденост на преподавателите, че децата могат

да постигнат много преди всичко през

училищното образование, е наистина

впечатляващо. Изключително вълнуващо е да се

чуят и видят резултатите от поставените задачи.

Децата са въвлечени изцяло от моментите на

учене, които в по-голямата си част са събития и

посещения на различни институции. Събития

като: 

Когато един човек има мотивация за предаване

на знания и тази енергия бива улавяна, тогава

необикновеното става реалност. Учебният

процес се случва навсякъде и по всяко време,

той не спира и не бива да спира. 

Специални благодарности на училище „Рьорих“

за предоставения архивен материал и

възможността да бъда и уловя всичко това.

Линк към филма

За контакт с авторите: myschool.roerich@gmail.com 

https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fyoutu.be%2Fr5FQjiPALRo%3Fsi%3DKBQ7T8s7EpjBzSKT%26fbclid%3DIwAR0rZ6STynxwonZn-k-pzWlpvMEYypT1dNnv8On0wQa7xs0N-XnwU2WUYzs&h=AT2bXzeQWbtCuU_Pz4_0RFqJJ84R3Y7pj2kK9tuiRXY7TJmPp9xvm4x2iLk3yiNNwISqBvO07Jw_I_YTrW7UPr7XqI43G3KSg6hVeQDdqqZj-szM9ZMpV-SFd_JLA3aK68c
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СУГЕСТОПЕДИЯ В КОРПОРАТИВНА СРЕДА

Д - Р  Е В Е Л И Н А  К Р Ъ С Т Е В А

С У Г Е С Т О П Е Д А Г О Г ,  С Ъ З Д А Т Е Л  И  У П Р А В И Т Е Л  Н А  
О Б Р А З О В А Т Е Л Е Н  Ц Е Н Т Ъ Р  „ К О Л Е Л О Т О  Н А  Е В А “

часове по чужд език. След запознаване със

Сугестопедията и провеждане на събеседване

хората все повече се припознават в

предимствата не само за учене, но и за

усъвършенстване на средата, развитие на много

личностни и професионални умения, общуване с

колегите на друго, различно от работното, ниво. 

В периода юни 2022 г. – януари 2023 г. Колелото

на Ева координира и осъществи цялостна

сугестопедична програма в партньорство с

компанията Ремикс Глобъл ЕАД. През 2021 г.

Ремикс е придобита от американския гигант

ThredUP, като Ремикс запазва целия си екип от

близо 500 човека. Промяната изисква

усъвършенстване и ефективност в ползването на

английски език, който се налага като работен

език. Компанията и нейният напредничав екип

избират Класическата сугестопедия за своята

езикова програма и вярват, че чрез метода ще

бъдат постигнати много добри резултати, без

учебните занятия да натоварват прекомерно

участниците, които преминават през интензивен

период след придобиването. Фирмената

стратегия е поддържане на работна среда, в

която хората да бъдат развивани без стрес, да

получат позитивно преживяване, което оставя

учащите се в отпочинало и спокойно състояние,

да повишат мотивацията и да имат

удовлетвореност от постигнатото. 

Образователен център „Колелото на Ева“ е

изключително специализиран в предоставянето

на образователни езикови услуги в корпоративна

среда. В динамичния бизнес модел, който днес

се осъществява в мултикултурна среда,

уменията за общуване, представяне на

информация и преговаряне са от ключово

значение. Това, което Колелото на Ева се стреми

да развива е различно и усъвършенствано

корпоративно обучение по английски език, което

спестява време и поставя обучаваните в реална

и ефективна среда за усвояване и мигновена

реализация на знания и умения. 

Все по-често големи фирмени екипи се спират

на метода Класическа сугестопедия за своите 



Избор на партньор в лицето на

Образователен център „Колелото на Ева“,

който да изготви програма, съобразена с

нуждите на Ремикс, която обхваща нива В1,

В2, С1. 

Определяне нивото на владеене на английски

език на всички административни роли в

Централния офис и производствената и

логистична база на компанията.

Идентифициране на 30 участника за

пилотната програма в Ремикс,

приоритизиране според изискванията към

ролите.

Създаване на специално пространство и

творческа среда в административния офис,

оборудвано с нужните материали за

провеждане на сугестопедично обучение.

Организиране на служебен транспорт за

служителите от Производствената база в с.

Равно поле.

Планиране на учебните часове в удобно за

участниците време от работния ден, за да не

се нарушава бизнес процеса.

Определяне нивото на владеене на език на

служителите на административни роли от

страна на Колелото на Ева.

Ангажиране на сертифицирания партньор,

Образователен център „Колелото на Ева“,

който да проведе сугестопедично обучение

за 4 групи в офиса на Ремикс.

Оборудване на зала от страна на компанията

възложител.

Подбор и систематизиране на

сугестопедични учебни материали от страна

на Колелото на Ева.

 Изваждане на служителите от работния 

Обхват на програмата. 

Инвестиция в проекта от страна на компанията
възложител.
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Проведени са тестове в началото, в средата и

в края на курса. След прецизно изготвен

доклад от страна на Колелото на Ева се

отчита подобряване на резултатите с до 35 %

при различните групи.

Повишаване на презентационните умения и

увереността в общуването на чужд език.

Много висока ангажираност – нито един

отменен час за целия период на програмата.

Повишена мотивация.

Сплотеност на екипа.

Повишаване на жизнения тонус и

работоспособност.

Подобряване на ефективността на мозъчната

дейност.

Преодоляване на страха от неадекватност в

комуникативна ситуация.

Придобиване на увереност пред публика.

Подобряване на уменията за наблюдателност,

аналитичност, асоциативност и логично

мислене.

Активно слушане базирано на вежливост,

изслушване, търпение, взаимопомощ,

взаимно уважение и приемане на

особеностите на всяка една личност.

По-задълбочено опознаване между

участниците в обучението.

Стимулиране на креативната изява на

личността.

Отваряне за творческа изява - чрез спонтанно

използване на изразните средства на

различните изкуства.

процес за 6 часа седмично ( 2 урока по 3 учебни

часа седмично, в рамките на работното време).

Резултати. 

Отвъд надграждане на езиковите умения. 

 На 17 февруари 2023 г. се проведоха 



Годишните награди Employer Branding Awards

by b2b Media 2023. Образователен център

„Колелото на Ева“ е номиниран от своя

партньор Ремикс Глобъл за участие в Битката

за талантите с проекта за обучение по метода

Класическа сугестопедия. Проектът е

номиниран за участие в категорията

Иновативни подходи към обучението на

талантите. Екипът на партньорите от Ремикс

Глобъл е отличен с поощрителна награда за

организираната и проведена учебна

сугестопедична програма за корпоративна

среда, разработена и осъществена от

Образователен център „Колелото на Ева“. 

Участниците споделят:

Георги Георгиев, IT Продуктов мениджър:

„Това е единственият езиков курс, от който не

съм бързал да си тръгна. Разбрах логиката за

неща, които до момента съм запаметявал

„защото е така“. Фактът, че учим в работно време

ми помогна в голяма степен да се концентрирам

повече.“

Марина Крумова, счетоводител:

„С изненада открих този толкова различен начин

на учене, който ми даде много повече от

очакваното. Влизахме в съвсем различен свят,

спокоен и позитивен и си тръгвах релаксирана и

тонизирана едновременно.“

За контакт с автора : 
Тел.0898688955, 

evelinche@yahoo.com 
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ДОКЛАД ОТ СУГЕСТОПЕДИЧЕН КУРС META READING TEEN BANSKO-SOFIA
02-06.2023

Д И М И Т Ъ Р  К А Р А М А Н Ч Е В

 ни приятелска комуникация. Изборът ми на

екипировка допълнително повлия, тък като карам

ските на любимия му скиор свободен стил. 

 Проведохме интервю онлайн за около час, в

което му зададох 21 въпроса. Основният и първи

бе, каква е личната му “мета” (цел). Както

повечето деца, каза, че е да влезне в хубаво

училище. След 3-5 въпроса “а това, какво ще ти

донесе”, както с повечето деца, стигнахме до

това, че иска да е в хубава среда и да се

занимава със сърф. Разбрахме се да измери

входящите си резултати онлайн и да ми пише,

когато е готов, за да му дам достъп до онлайн

курса със сугестопедични елементи.

Допълнително, във Viber, където се провеждаше

част от комуникацията, му изпратих

вдъхновяващо видео на друг тийн в TED, който

презентира своята идея за Hackschooling.

Отоговори “Много е яко, благодаря.”

 Скоростта му на четене бе 178 думи в минута с

42% възприемане, креативността 5 асоциации в

минута, а паметта 40% (8 запомнени думи от 20

подадени през 5 секунден интервал чрез текст и

изоббражения). Отношението му бе 65%

измерено с 20 въпроса базирани на убеженията

на най-добрите скоростни читатели в света

според Тони Бюзан. След измерванията му дадох

достъп до безплатен 90 минутен онлайн курс,

който му хареса, както и цялостния подход на

платформата за игровизиран процес на

обучение. В последствие, майка му заплати

достъп до пълния курс и на 21.02.2022 той го

започна. За 10 дни до 1-ви март премина през

около 40% от съдържанието включващо онлайн

Метапредистория
Може да бъде намерена релативно подробно

описана в този пост.

Предистория
През 2022 като доброволец в Лавинната

Асоциация по време на предизвикателно каране

в улеиите на връх Тодорка, бях поканен да

помогна от чичото на седмокласник, който се

подготвяше да кандидатства в Американския

Колеж и срещаше предизвикателства в пробните

тестове и по-конкретно в задачите за

скоростното четене с разбитане. По това време

фокусът ми бе в подкрепата на технологични

предприемачи пускащи продукти на британския

пазар. Курсовете Meta Reading се случваха

двупланово и когато се самосъбере група. В

случая почувствах отклик, тъй като ставаше

въпрос за тийнейджър, а с тях винаги съм се

разбирал най-добре поради сходство в

характерите и нивото на развитие

 По време возене със седалковия лифт Тодорка,

бях представен на майката, която чевръсто

интервюирах, докато се возехме нагоре. Събрах

информация и повече подробности относно

предизвикателствата на детето и от своя страна

отговорих на някои въпроси. Казах ѝ, че

следващата стъпка е да се запозная с него по

подобен спонтанен и след това, само, ако иска -

да го интервюирам, за да разберем и двамата,

дали мога да съм му полезен. Запознанството ни

стана в горите със ските по най-добрия начин,

което допълнително подсили факторът престиж

и поствави прекрасна основа за прудължаващата

https://www.youtube.com/watch?v=h11u3vtcpaY
https://www.facebook.com/karamanchev/posts/pfbid02nLe3KQBLYM8znpq4sM8u6Q3mVMgfSJd4CTuF1fPn3FddYPiTsUKwGNX674fGAiPFl


 концертен сеанс върху Седемте Закона на

Сугестопедията, което от опита ми въздайства

“отключително” за промяна на отношението към

обучението и освобожава от ограничаващи

убеждения свързани с процеса по придобиване

на нови знания. Резултатът на въпросника върху

материала от концертния сеанс бе 93%. В края на

третия ден от онлайн курса имаше само 30%

повишение на възприемането при 30 думи в

минута по-бавна скорост (144 думи в минута),

което ми даде сигнал, че вероятно не е напълно

спазен 3-тия и най-вече 4-тия Закон за Обема.

 Изпратих му книгата на Тони Бюзан “Как да чета

бързо и да постигам повече” и свързах с

заглавието с мечтата му да се развива в сърфа.

Предложих му в чата да пробва няколко от

игрите (упражненията) за очи и след това се

чухме по Zoom, за да му разкажа как да приложи

игрите за скоростно четене. Случихме следните

резултати: 

Забелязах, че отново се намираме на ръба на

психологическата граница относно ОСН за

ограничените капацитети на човешкия мозък и се

сетих, че д-р Лозанов казваше 3-5 пъти повече

материал, но не по-малко от 2.5 пъти. В неговия

случай това значеше 2.5 х 178 = 445 думи в

минута.

След едно съботно следобедно каране и

споделяне от Марти, спонтанно се заех да

организирам жива среща зедно други негови

приятели “фрирайдъри” в любимото място -

хотел White Lavina: Ski, Bike, Hike. Поприказвахме

си по приятелски, разказах им повече за

развитието на моя герой в Металандия

(Mithrandir), как съм стартирал своя път със

стартъпите, Сугестопедията и третото “С”, което

все пак вълнува най-много “сички” ни - “счите” :) 
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Показах им книгата Inner Skiing на Timothy

Gallaway и им разказах как той е последовател на

д-р Лозанов и е приложил откритията му, за да

създаде така популярното в последните години

движение наречено “коучинг” чрез книгата си The

Inner Game of Tennis. После разказах повече за

живота на д-р Лозанов, а накрая с цел да

допринеса допълнително за фактора Престиж и

да доверя любовта си към резервните

капацитети на мозъка им разказах как Mihaly

Csikszentmihalyi е изследвал множество световни

рекордьори и как те са споделили общите

характеристики на състоянието, в което са се

намирали, докато са го правили т.нар. Поток, в

който някои хора влизат 1-2 пъти в живота си и,

от който някои хора почти не излизаме :) 

 Видимо в състояние на инфантилизация и

концентративна психорелаксация окрилих

младите герои с няколко вълшебни или

“хакерски” инструмента за скоростно четене като

използването на вълшебна пръчица (водач),

островърха шапка (подход за КПР), шумна

мълчанка (минимизиране на субвокализацията и

“извикване” на ум на ключово думи от

страницата), кану-каяк (скоростно четене с

варираща скорост), премахване на регресията

(връщането за препорочитане, което има

контрапродуктивен ефект за възприемането,

концентрацията и респективно запомнянето).

Завърших с кратко и ясно обяснение-без-

обяснение, защо когато четат бавно просто НЕ

подават на мозъка си достатъчно информация и

затова той започава да мисли за други работи и

да не е тукИсега и че колкото и да е

парадоксално, когато четат с висока скорост,

мозъкът им няма време да мисли за други неща,

запазва концентрацията си по-дълго и запомня

повече. 

 След това им дадох практични примери от ските

как много хора, които не успяват бързо и лесно 



да ги усвоят всъщност не се отпускат да

достигнат малко по-висока скорст, с която

завоите се правят много по-лесно и как, за да се

научиш да правиш повечето трикове е нужна

определена минимална скорост, за да имаш

достатъчно засилка. Разказах им как съм

приложил метода Сугестопедия в творение

наречено metariding, за да обучавам мой приятел

да кара ски, който за 3 дни преминавайки през 4

нива успя да се научи да кара толкова добре, ча

да спуска черна необработена писта БЕЗ нито

едно падане със скорсотта, която кара сестра ми,

караюа от 30 години. Те ахнаха и така се

разделихме. Бяха видимо вдъхновени. 

 На следващия ден Марти ми каза, че е успял да

чете с 800 думи в минута и 60% възприемане. В

последствие се представи блестящо на изпита в

Американския Колеж, включително и в

текстовете за четене. Най-щастлив бе относно

приложението на наученото в карането на сърф,

за което ще разбере по-нататък в “докладорията”.

 

 Майка му скоро сподели следното: 

 

 “'Миналата година синът ми имаше изпит за

прием в Американския колеж. При подготовката

се оказа, че му е проблем един от модулите на

изпита – бързо четене на голям обем

информация и отговаряне на въпроси, свързани

с текстовете. Благодарение на курса META

READING, който синът ми изкара месец преди

изпита, той ускори скоростта си на четене близо

4 пъти, без да пострада способността му да

разбира написаното. Смятам, че курсът подобри

и концентрацията му. Крайният резултат беше, че

го приеха в колежа без проблем. Благодарим на

Димитър Караманчев и неговата всеотдайност.'”

 

 В последствие участвах в конференцията по

Сугестопедия, където прекрасната Ирена 
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Младенова ме разплака чрез споделянето си

относно приложението на метода в училищна

среда, а пък Ванина продължи да го прави до

края на годината отделяйки ми внимание онлайн.

Третият катарзис, който финално ме убеди

отново да се посветя изцяло на Сугестопедията,

дойде през чешма от сълзи и директно, от както

се казва на бански, Корабу Мача под формата на

нов самопишещ се учебним по Meta Reading със

заглавие:

Осемте будечители

История от Източника е тази за “Осемте

будечители: будалкащите деца учители”. За

близкото бъдеще, в което последните хора на

Земята са 8 деца, живеещи сами в 8 различни

планински селца, незнаейки едно за друго и

прекарвайки пъвите си седем години радвайки

се и забавлявайки се, всяко с различна своя

страст и талант.

Благодарение на дванадесет пазители отгоре те

започват да се срещат едно с друго по двойки,

четворки и накрая всички заедно откривайки,

какво се е случило. Как човечеството е

изпаднало в “културен” период наречен Цъкането

и загубило своя престиж пред Майката При-рода

като достоверен източник на любов и как тя

овластила МИИ (Мета Изкуствен Интелект). Той

се оказал миролюбив и просто решил да

активира програмата Нетопад. Спрял Интернета

на всички като им изпратил съобщение, че ако

искат отново да го имат е нужно да преминат

през 17 годишна училищно образование в

недрата на Холоземята на тема планетарна

екология. 

Всички си казали: “Без Интернет, как ще си

цъкаме?!?” И така без никой да задава повече

въпроси цялото човечество си събрало багажа и

напуснало повърхността. Това е история, как 



децата потеглят на приключение да спасят

човечеството от Цъкането, показвайки на хората

как да прилагат на практика Седемте Закона на

Сугестопедията.
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Въвеждащо събитие 

Осемте дечители или The Eight Kiddchers: Kidding

Kids Teachers ме вдъхновиха да организирам

събитие със сугестопедични елементи в Банско

за ученици “фрисчиъри” или Brain Games for

Freerding Teens from Bansko. В рамките на два

часа осем деца и един възрастен измериха и

повишиха нивото на креативността и паметта си

средно с 40% чрез 4 подхода включващи

продуктивност и концетрация с радост и

реалксация. 

В края на събитието в залата изведнъж влезна

осем годишно дете, което бе привлечено от

танците и песните в залата. С грейнала усмивка

започна да ни пита “ама вие, какво правите тук?!”

Другите деца му отговориха, че се учат как да

учат без да учат. Той каза, че чете всеки ден по

много и например само днес е прочел 11

страници от книга на Стивън Хокинг за черните

дупки. Всичко, включително и аз, онемяхме.

Говореше толкова освободено и спонтанно и с

такава усмивка и интонация, че всички припнаха

да се смеят. Дамата в групата направо си

крещеше от смях и радост, наслаждавайки се на

малкия сладур. Попитах го, дали в училище има

предмет, който все още не обича? Каза “Ооооооо

да - писането - карат ме много да пиша, а аз не

искам”. Аз му казах, че като вълшебник с жезъл и

островърха шапка им показвам как докатo пишат

да рисуват. Мисловни карти с клончета и

картинки. Той вика “Еееее, начи ти си моя

човек!!!” Другите припаднаха от смях. 

Интервюта

В следващите дни и седмици проведох 8

интервюта с тийнейджъри, задавайки им 21-те

въпроса, които съм задавал на над 5 хиляди

души през последните 13 години: 



Meta: каква е личната ви цел?

Критерии: как ще разберете, че сте я

случили?

 Резултат: а това, какво ще ви донесе? А това,

какво ще ви донесе? (3-5 пъти)

 Вдъхновение: това, колко ви вдъхновява от 1

до 10?

 Важност: от 1 до 10, колко важно е за вас да

постигнете тази цел?

 Увереност: от 1 до 10, колко уверен/а сте, че

можете да я достигнете?

 Пеене: от 1 до 10, колко обичате (без

значение, колко можете), да пеете?

 Танцуване: от 1 до 10, колко обичате (без

значение, колко можете), да танцувате?

 Рисуване: от 1 до 10, колко обичате (без

значение, колко можете), да рисувате?

 Писане: от 1 до 10, колко обичате (без

значение, колко можете), да пишете?

 Игри: от 1 до 10, колко обичате (без значение,

колко можете), да играете?

 Спорт: от 1 до 10, колко обичате (без

значение, колко можете), да спортувате?

 Продуктивност: кога сте най-продуктивни -

сутри, вечер, следобед…

 Работа: какво работите или искате да

работите?

 Хобита: какво обичате да правите в

свободното си време, когато остане?

 Книги: какви книги обичате да четете?

 Какво ви помага да продължавате, когато
нещо не върви, не става или не се получава?
 Какво ви носи най-голямо удовлетворение? 
 Кое е последното нещо, което ви вдъхнови? 
 За какво мечтаете най-често?  
 Какво за вас е приключение? 

1.

2.

3.

4.

5.

6.

7.

8.

9.

10.

11.

12.

13.

14.

15.

16.

17.

18.

19.

20.

21.

Бяха под формата на приятелски разговор

проведен в лобито на Лавина. Най-ценното от

моя опит е в началото и в края - достигането до

метата (лична проверима и измерима цел) и

свързването и с мечтата на детето. Третото е
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Мета:

Мечта: 

завършването с отношение, че може да я случи

по приятно-продуктивен начин и един от

начините е да потегли на сугестопедично

приключение. 

Естествено, много от другата събрана

информация е полезна за препоръки как да

включат това, което обичат, за да преобразят

процеси на учене и да се превърне в “учене без

учене” като “обрастнат” с любими занимания

материала, който имат да възприемат. 

 

 Ето и техните мети и мечти: 

  - Берг: 

  - Баба Гена

Сугестопедичен курс в Банско

Трите деца, които участваха на курса в Банско

имаха следните приказни имена и мети: 

Баба Гена: “Много мечтая да съм първа във

всяко едно ски състезание и да съм най-добрата

във всичко и да съм успешна в бъдеще и да си

позволявам готини неща - да пътувам и да не

трябва да работя нон-стоп, а да прекарвам

повече време със семейството си и с приятели

си.”

Бий: “Да стана богата. Не заради самите пари, а

заради уважението и свободата, които

получаваш от тях. Какво ще правиш като станеш

богата? - Ще се радвам на това, което имам.

Честно казно силата на парите ми дава най-

голяма причина да продължавам, защото се

замислих, че ако имаш пари получаваш респект

от хората и не трябва да се притесняваш за

много неща.”

Берг: “Да се науча да карам кайт сърф на Лимнос 



- разбрал съм се с наще, че ако влезна в хубаво

училище ще ми дадат да остана 1 месец в

Гърция, за да се уча да карам кайт и да се

забавлявам с приятели.”

Кандидастването на Берг след 7-ми клас бе

основната причина курсът да се проведе.

Стандартно, за да се случи присъствен курс Meta

Reading са нужни 8 участника, които да са

преминали онлайн курса поне до средата, за да

дойдат с подготвени въпроси и вече опитали

различните подходи. Случаят определено не бе

такъв и децата не бяха преминали онлайн курса.

Хибридният модел практикуваме, откакто имаме

онлайн курса и се появи Ковид. Интересното е,

че въпреки, че така присъствения курс стана 2

пъти по-кратък (4 дни по 4 часа), средните

резултати дори леко се повишиха. Досега не

бяхме опитвали само с един сугестопедичен

цикъл да постигне поне 300% повишение на

входящите резултати: 
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Другото различно бе, че за първи път таблата по

стените бяха тези на Осемте Дечители и децата

имаха възможност след като измислят име,

мисия и свръхестествени способности на героя

си - да изберат и, каква роля от 8-те ще играят в

общото приключение. Така по приказен начин

въведохме Седемте Закона на Сугестопедията,

заиграхме се с тях и след това ги обсъдихме по-

задълбочено от обикновено, защото не бяха

преминали през първите 4 дни от онлайн курса.

По естествен начин, след почти всяка игра за

скоростно четене, възприемане, памет или

креативност си споделяхме, кои от Осемте

Дечители са учaствали в играта или кои от

Законите на д-р Лозанов сме спазили с “ускеф” -

успех с усмивка и кеф. Логично, на тийновете

доста им допадна идеята за “ускеф” предвид,

колко много им се налага да учат не за радост и

защото им е любопитно или искат да случат своя

мечта, а за да постигнат успех.

В този курс за първи път въведохме в игра и 21

cozplay ключа, които се отключваха в

напредването на курса. Още с влизането си едно

от децата (момиче 6-ти клас) директно заяви:

“Какво е нужно, за да отключа тези ключове -

готова съм на всичко?!?”



Тъй като все още не бях решил, как и кога ще се

отключват ключовете казах, че ще разберат в

хода на приключението, докато развиват героите

си, което създаде допълнителна мистичност и

необикновеност. В последствие, по средата на

обучението, след като гледаха видеото за

Пътешествието на героя, чуха мъдростта на

Джоузеф Кембъл “Пещерата, в която не се

осмеляваш да влезнеш пази съкровището, което

търсиш.”, попитах ги на коя стъпка се намират и

какво им е нужно, за да продължат на

следващата, всеки ми каза нещо различно:

“увереност”, “търпение”, “воля”, “дисциплина” и

тогава всеки получи съответния Ключ на

Увереността, Волята и тн. Бяха толкова радостни,

че когато ме попитаха “Благодаря много - за нас

ли си остават!?”, аз им казах “Да” и те щастливо

си ги закачиха на ключовете за вкъщи или на

врата. Месеци по-късно споделиха, че все още

си ги носят и всеки ден се сещат за

Приключението с усмивка, когато си вадят

ключовете за вкъщи или си ги докосват като

амулети на врата. 

Всяко от децата хареса най-много различна игра.

На Бий ѝ допадна СМС - саморазширяващата се

матрица за суперпамет, с която запомни 53 от 60

думи. Баба Гена най-много се забавлява с игрите

за креативност, с които имаше 450% повишение

спрямо входните резултати, а Берг бе най-добър

в скоростното четене. Всички харесаха играта

StoryCubes, с която създаваха скоростно смешни

истории, което им помогна после да са по-

спонтанни в техниките за памет и креативност.

Свалиха си на телефоните приложението с

таблици на Шулте и заедно с упражненията за

очи в книгата на Тони Бюзан “Как да чета бързо и

да постигам повече” се изненадаха, колко бързо

очите им се адаптират и придобиват

способността да се движат значително по-

чевръсто, пресявайки информация. откривайки

числа, думи и разширявайки визуалната си

глътка. 
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Най-впечатлени бяха от книгата “Magic Eye”, в

която чрез стереограми се тренира

способността да се задържа фотофокуса, чрез

който се фоточете - техниката за парасъзнателно

възприемане на информация с помощта на

периферни перцепции в състояние на

концентративна психорелаксация. Фоточетенето

бе най-любимо на Берг, който имаше много

силната мета след като изкара високи оценки на

матурите да прекара един месец на остров

Лимнос, докато се учи да кара кайт сърф. Играта

за концентрация Островърха шапка пък още по-

бързо послужи на сестра му Баба Гена да даде

най-доброто си време досега в състезанията по

ски - четвърто. 

Не ни остана достатъчно време да играем на

другата любима игра на всички тийнове - Dixit,

ала с ускеф (успех с усмивка и кеф) им показах

тестето с карти по материала, който бяха чули

под звуците на Хайдн на концертен сеанс през

първия ден - фоточетене, мисловни проби,

суперчетене и спайдърчетене, мисловни карти,

мнемотехники и кану-каяк четене. Разказах им как

други техни ко-мети (ученици преминали курса)

използват оригиналните тестета Dixit карти и

върху тях с малки етикети лепят термините с

техните дефиниции, които имат да учат за класно

или контролно. 

Всяко дете прави по 10-20 карти и когато

съберат общо 50-100 започват да играят с тях по

стандартните правила на играта - редуват се да

са разказвачи на истории като споделят

асоциации с карта по избор, след това другите

играчи избират картата, която най-много

приличи на казаното от разказвача и я хвърлят

обърната. Картите се мешат от разказвача,

обръщат се и всеки има 60 секунди да разгледа

картите. В края на 1-2-3 всички без разказвача

“гласуват” като поставят фулмастер или молив

върху картата, която смятат, че е на разказвача.

Който познае, коя е тя - получава 3 точки. За 



всеки “заблудил” се и гласувал за неговата карта

- получава още по 1 точка. Разказвачът получава 3

точки като изключение са случаинте, в които

всички са познали картата му или никой не я е

познал - тогава получава 0 точки. 

Обяснението на играта не звучи най-простото на

света, ала всъщност самата игра е много лесна,

интересна и е прекрасна за деца 8+ години, а и

по-малки и е изключително забавна и смешна -

неусетно възпитава у човек умението да

комуникира информация само с определена

група от хора (таргет или целева група) като това

става особено лесно и интересно, когато групата

е от приятели с общи преживявания, които се

използват за основа на асоциациите. Като краен

резултат се получава “обрастването с паметови

следи” и “планинското градинарство - отъпкване

на пътечки в гората”, за което създателят на

Сугестопедията д-р Лозанов говореше.

Допълнително, той казваше, че ако курсистите се

смеят, значи го правим правилно, а в случая с

играта MetaDixit (или Mixit) това се случва в

многократно увеличени пропорции. 

Уви, не я играхме най-вече, защото групата в

Банско бе само от 3 деца, а за Mixit е оптимално

играчите да са повече от 5. Това бе идеална

възможност да играем другата най-смешна и

най-любима на учениците игра - Шапка или още

известна като Листчета. Подбрахме по 5 ключови

термина от лилавата книга на Тони Бюзан “Как да

уча бързо и да запомням лесно”, която

преишните дни бяхме метаположили и

фоточели. Написахме ги на общо 20 листчета и

ги омешахме. На първото ниво всеки имаше по

30 секунди да изтегля думи и да ги обяснява с

асоциации БЕЗ да използва корена на думата и

когато някой от другите участници познае думата

я вадехме от листчетата и оставаше при

разказвача. След като всеки събра по 4-5 думи и

вече знаехме кои са преминахме към второто

ниво - отново за по половин минута теглим 
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листчета, но вече имаме право да ги “разкажем”

само с по една дума, което е значително по-

предизвикателно, но пък все пак бяхме чули вече

веднъж кои точно са 20-те думи и бързо

събрахме отново по 4-5 листчета, докато

свършиха. Последното ниво беше най-

запомнящо се, защото имахме по 60 секунди, но

вече обяснявахме думите само с жестове и езика

на тялото. Това доведе до крясъци от смях, което

направи така, че да запомним за дълго термините

и най-важното - убеди героите, че така по

забавен начин могат да “учат без да учат” и най-

безинтересния им материал стига само да

извлекат от него това, което искат да запомнят.

Тъй като в предишните дни бяхме преминали

през всички техники за скоростно четене това за

тях вече бе много лесно. Видяха на практика, че

метата на четенето не е да запомниш, а да

разбереш, какво искаш или имаш да запомниш и

след това да се заиграеш с него. 

Приключението бе необикновено с още нещо -

за разлика от другите, които обикновено са в 4

последователни дни (следващия например от 11-

14 септември) или в два пореднни уикенда, този

се случи през уикенд, в което време децата

можеха да опитат техниките на практика и да

зададат по-конкретни въпроси, което бе плюс

предвид, че не бяха преминали онлайн курса. На

втория уикенд се случи нещо необикновено -

така стана, че бях поканен да стана съдия на

провеждащия се в Банско Freeride Word Tour. За

целта имах да се подготвя изключително

скоростно и отговорно предвид, че ми бе за

първи път. В това предизвикателство много ми

помогна Баба Гена, с която заедно нарисувахме

мисловната карта по правилата за съдийство.

Цялата история съм описал по-подробно тук.

https://www.facebook.com/groups/metareadingclub/permalink/9820440157981555/


През целия процес танцувахме с приложението

Just Dance Now и пяхме подбрани песни като

Усмивката, Аз искам и Богатство. Опитът ми

показва, че почти всички тийнехджъри много

обичат да танцуват с приложението, а тези които

не обичат по някакви лични причини са напълно

ок през това време например да тренират чрез

лицеви упори или да се разтягат чрез йога.

Ключовото в случая е в определени моменти,

когато има шанс пътешествието да стане

монотонно и децата да навлезат в т. нар.

Автохипнотични състояния, които всъщност са

основната причина за ниската психохигиена в

училищата, тогава да бъде въведена приказност,

емоция и движение, което да предизвика притока

на богато заредена с кислород кръв в мозъците

им. Рисуването също е много подходящо, когато

средата не позволява движение и е прекрсен

подход за въвеждане в състояние на

концентративна психорелаксаци, особено когато

наближава края на заниманията за деня.

Обикновено, точно в самия край завършваме с

песен, защото тя активира човешкия мозък като

нищо друго, след която играем някоя от

високоскоростните игри като четене на текст с

700-800 думи в минута или генериране на

множество асоциации по дадена ключова дума -

обикновено по някой от Седемте Закона на

Сугестопедията. 

Ето и видеата с представянията на героите:
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“Здравейте, аз съм Берг, а това е моя спътник

слонът Пешо. По време на моето приключение

се срещнах с много нови неща като това да

фоточета с нови ментори и още, какви ли не

работи като помощ да чета бързо и още, какви ли

не способности, които съм придобил вече.

Моята карта са Осемте Дечители. Избрах тях,

защото те събират абсолютно всички образи във

Вселената в 8 различни деца, които аз подкрепям

и бих желал да ме следват в моя път. 

-Супер! Кой ти хареса най-много от законите на

д-р Лозанов? Кой ти е любимият?

-Ами от законите на д-р Лозанов най ми хареса

този, че трябва да правим всички с удоволствие,

без тъга и винаги да вземаме нещата с

настроение.

-Супер! А коя ти е любимата техника за

скоростно четене?

-За скоростно четене мен лично любимата ми е

лупинговидната, където ходя по текста с

различни начни на джижение. 

-”Супер! В началаото с колко думи в минута

четеше?”

-Към 120 думи в минута горе-долу с

възприемане 50%, а сега след тези 3 седмици се

вдигна на 65% възприемане със 720 думи в

минута.”

-Уау!!! Това е повече от 500% - повече от 5 пъти!

-Да. 

-А коя техника за памет най-много те изкефи?

-За памет най ми хареса таблицата с димите,

защото можеш да си представиш много добре

всякакви глупости. 

-Саморазширяващата се матрица за суперпамет

или СМС?

-Да. 

-Добре, а в началото от 20 думи, колко

запомняше?

-От 20 помних 11 думи, а сега като направихме

60 помня 43.

-Уау! А креативността, колко се повиши?

-Креативността се повиши… първоначално 



можех да напиша 15 асоциации, а сега мога 19 в

минута.

-А, кое ти е любимото нещо от метачетенето?

-Любимото ми е креативността, защото в това

съм най-добър и ми е най-приятно.

-Супер, а каква е мечтата на твоя герой?

-Мечтата му е да си прекара лятото много хубаво

и да кара сърф без да го интересува за училище

нищо.

-По близо ли е до случването на тази мечта?

-Ами да - мисля, че да. 

-Добре, а от какво още имаш нужда следващите

3 месеца или седмици?

-Имам нужда от добра подготовка за изпит.

-А, какво ти е нужно, за добрата подготовка?

-Ами… знания?

-Добре. Продължаваме ли два пъти седмично на

brain building-и да ги трупаме заедно?

-Да, продължаваме!

“Аз съм Баба Гена на кратко Баба Джи и това е

моят спътник във всички вселени безочко.

Кръстих го така, защото няма очи.”

-Хахаха, каква е вашата мечта Баба Джи?

-Моята мечта е да мога да прекарвам времето си

с приятели, по-често да излизам, отколкото да

седя и да уча вкъщи и да мога да практикувам

по-често моите спортове, които обичам да

правя. 

-Супер! А какви са свръхестествените

способности на Баба Гена?

-Ами мога да фоточета, даже се опитах да

фоточета, когато ми беше скучно в час по

математика и после в главата ми изскачаха

термини, които даже изобщо не знаех, откъде

знаех, защото не ги бях чела. 

-Браво! А има ли свръхпамет вече?

-Ами има - мисля, че съм задобряла на паметта.

-В началото от 20 думи, колко помнеше?

-11, а сега от 60 помня 52!

-Уау! Пффф, леле… А креативността? 

-С креативността в началото бях много зле, 
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защото мислех, което не трябваше да правя -

единственото нещо, което не трябваше да правя

и бях написала 4 думи (за 60 секунди), а сега за

60 секунди написах 18 думи!

-Уау!!! Това е повече от 400%. Значи 450%

повишение…

-А скоростта на четене в началото, колко беше?

Имаме ли свръхскорост вече?

-В началото мисля, че беше 120 думи в минута, а

сега ми се повиши на 725 думи.

-Уау! А при 120 думи в минута, колко беше

възприемането - на въпросчетата след това,

колко успяваше?

-50%

-А сега със 725 думи в минута?

-50%

-Пак толкова?

-Да

-Леле, над 5 пъти, дори 6 почти - точно 6 пъти!

Това е 600% - Уау! А, кой то е любим от законите

на д-р Лозанов? 

-Ами може би за паметта - таблицата, която

правим за СМС-а, защото всъщност в това съм

най-добра и просто ми е забавно да измислям и

да навързвам разни неща, които нямат смисъл и

така всъщност ги запомям по-лесно!

-Супер! А ти коя роля избра?

-Избрах Творея от Артово.

-Законът за класическото изкуство и естетика?

-Да. 

-А, от какво имаш нужда в следващите 3 месеца,

в които ще brain build-ваме заедно

-Ами може би имам нужда още да подобря

моята креативност според мен, защото трябва

просто да спра да мисля и да пиша думи, които

ми хрумват и имам още да го подобрявам. 

-Нали знаеш, кое ни е любимото състояние в

Металандия - тукИсегин - когато си тук и сега и

не мислиш, защото когато пееш не мислиш,

когато танцуваш не мислиш, когато рисуваш… А

мисловните карти харесаха ли ти?

-Да, много!

-Ще рисуваме ли карти?



-Да!

“Аз съм Бий, а това е Пинки”

-Каква е вашата мечта Бий?

-Моята мечта е да мога да излизам повече

понеже сега ми е много трудно да запомням

информация и затова трябва повече време да

уча. 

-А, какви са вашоте свръхестествени

способности?

-Мога да фоточета със скорост. 

-Супер! А мисловните карти и мнемотехниките?

-Мисловните карти са ми много интересни,

обаче най-интересно ми е СМС и играта за

креативност?

-Супер, саморазширяваща се матрица за

суперпамет!

-В началото от 20 думи, колко помнеше?

-Мисля, че бяха 16 - не съм ги наизустила. 

-И аз мисля, че бяха някъде толкова - между 12 и

16.

-Да, някъде бепе толкова. 

-А от 60 думи, колко запомни?

-От 60 думи запомних 52 и половина!

-Уаааау! Браво! А креативността? В началото,

колко асоциации можеше да генерираш в

минута?

-8

-А сега?

-16

-Двойно

-Което попринцип ми е по-малко от последните

дни. 

-А скоророста на четене в началото, колко ти

беше?

-В началото скоростта ми беше…

-Мисля, че 150 думи в минута и 50 или 60%

възприемане мисля, че беше. 

-А сега ми е 707 думи в минута и 50%

възприемане. 

-Не съм добра в наизустяването на нищо,

защото имам чувството, че някой ми се кара

-А със саморазширяващата се матрица за 
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суперпамет по-лесно ли ти е да запомняш неща

и най-вече по-забавно и с кеф или иначе казано

“ускеф”?

-Да!

-А, от какво имаш нужда в следващите ни 3

месеца brain building приключенстване?

-Ами може би имам нужда от повече упражнения

с четенето, понеже все още не мога да

възприемам толкова информация. 

-А игрите за очи харесаха ли ти от синята книжка

на Тони Бюзан “Как да чета бързо и да постигам

повече”?

-Да

-Супер. От нея има ли нещо, което ти хареса -

коя от игрите за скоростно четене най-много ти

допадна?

-От игрите за скоростно четене попринцип ми

харесва най-много спайдърчетенето, обаче от

самите техники най-много ми хареса

лупинговидното. 

-Супееер! Благодаря ти много Бий

Програма продъжение

Brain Building с Berg

Най-активен в програмата продължение бе

седмокласнокът, тъй като имаше най-силна мета,

а и бе най-мотивиран предвид предстоящите му

изпити в американския колеж, където искаше да

влезне. Сподели, че с българския се справя

добре и иска да се фокусираме в математиката,

тъй като там има предизвикателства, особено с

текстовеите задачи. Директно започнахме да

решаваме примерните тестове за колежа и да

търсим, как в тях да приложим Седемте Закона

на Сугестопедията и осемте нива на метачетене.

Припомнихме си голямата мета или мечтата му

за кайт сърфа и всичко, което обича да прави

като спорт, игри и рисуване, за да го подпъхнем

като част от процеса на метачетене. Разбрахме

се, че има пълна свобода да избира, как да 



прочете, възприеме, запомни и приложи

информацията за изпитите използвайки

различните осем нива на метачетене. Гледахме

някои ключово и любими мои вдъхновяващи

видеа и доразвихм героя му, за да стане

процесът още по-приказен и се захванахме с

големия обем материал спазвайки законът на

холограмата - първо цялото, после частите, а на

края търсим, как вътре в отделните части се

съдържа цялото. Следвахме и закона за златната

пропорция спазвайки числата на Фибоначи във

всяка игра като определяхме, дали тя да

продължи 3, 5, 8, 13 или 21 минути. Освен онлайн

се виждахме и на живо през уикендите, когато от

време на време карахме ски, но тогава не

обелвахме и дума за метачетенето, за да може да

спазим принципът на двуплановостта като само

от време на време си говорехме как някои от

законите се прилага в ските, което от известно

време наричам метакаране или metariding. 

Помощ в писането на пост

Вторият път, в който визията на Осемте

будечители: будалкащи деца учители се

осъществи на практика бе, когато Берг

спонтанно предложи и дори директно започна да

ми помага да напиша пост за фейсбук групата на

Meta Reading. Това беше директно приложение

на това, коеот бе учил по български език и

литература. За мен бе нещо като първи частен

урок при будечител, защото ако преди това,

когато Баба Джи ми помагаше с милсовната

карта за Freeride World Tour-a и това беше най-

вече помощ и идеи, то сега се чувствах по-скоро

все едно съм изцяло ученик, който се оставя на

процеса и има пълно доверие на авторитетен

източник на информация. Постът стана доста

добре и можете да го прочетете тук. 

Включване на Айви и Окотог

Предвид, че съм учил във Факултет по 
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Математика и Информатика на СУ за мен бе

особено интересно да решаваме заедно задачи,

защото въпреки, че като дете не можех да деля

дроби до 8-ми клас след това, когато реших, че

като порасна искам да стартирам собствена

софтуерна компания и да стана “безбройнер”, а

не просто милионер или милиардер се запалих

особено много по решаването на задачи и дори

съм получавал забележки “решава задачи в

тоалетната”, защото учителките по другите

предмети ми взимаха сборниците… 

Признавам си две неща - едното е, че не бях

решавал от доста време и определено

първоначално не ми бе естествено да влезна в

онова любимо състояние веднага, ала

Сугестопедията и Седемте Закона помогнаха

това да стане почти мигновено и много бързо да

започна да изпитвам радост от решаването. 

Още по-забавно стана, когато две ко-мети се

включиха с огромно желание в процеса. Айви е

студент 3-ти курс във ФМИ и когато тя чу на brain

building-a за големи, че друг метачитател в 7-ми

клас има предизвикателство с решаването на

текстови задачи веднага откликна и предложи да

се включи в процеса. Бързо ги свързах, запознах

и започнах да фасилитирам срещи, в които и

тримата решавахме задачи. Айви го научи на

някои нови подходи и трикове, а тя самата си

припомни задачите, които сме решавали, когато

сме били на 13. Това определено ме върна в

студентските години и във времената, в които

много души разсъждавахме над една задача

заедно. Основната разлика бе, че тогава

определено не ми бе приятно и забавно, защото

се случваше предимно във вечерите преди

изпити…

Малко след това пък Окотог, който бе преминал

курса заедно с Айви, ми сподели, че има мета да

направи серия от интересни видеа за решаване

на задачите по математика за матурите в 7-ми 



клас. Веднага му казах, че имам ко-мета за него, с

който точно в момента решаваме задачи заедно

и ще е прекрасно да се включи и да

експериментира идеята си на практика. Свързах

ги и се разбрахме за ден и час, в които да се

чуем в обичайния онлайн канал - Discord. В деня

стартирахме записа и си поставихме мета да

преминем всички задачи от пробна матура по

математика, която Берг извади за два пъти по-

бързо време. След като започнахме Окотог

поведе с насочващи въпроси, които помагаха на

Берг бързо да се ориентира в моментите, в които

не се сещаше, как да продължи. Сподели му и

някои хакове, както относно специфични типове

задачи, така и в цялостния подход за решаване

на задачи. За мен лично бе огромна радост да

виждам, колко са си полезни един за друг като

комети. 

Второто нещо е, че още тогава имах интуиция за

това да отделим време и за първата ми любов -

литературата и писането на есета, ала я

логифицирах и реших, че това желание идва

изцяло от мен и най-добре да слушам това,

което казва детето и да се фокусираме само в

предизвикателството му в математиката. Както

ще разберете по-нататък, to suggest значи да

предложиш избор и възможности, та всъщност

идеята ми да пишем заедно есета по Фибоначи е

била точно на място, защото…

Изпит в американсия колеж

На него се случи така, че Берг се е представил

блестящо на математиката и почти няма неверни

задачи, ала при литературата нещата не седят

точно така. Оказа се, че на есето има 2 от 20

точки и като цяло това, че е добър по български

език не непременно значи, че това напълно е

така и по литература. Това определено не му

подейства добре, защото имаше голямо желание

да влезне там. В следващите седмици

определено имаше стабилно предизвикателство 
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с мотивацията. Това за мен бе знак за пауза.

Включване на Супичка

През това време на интервю в Банско се появи

друг герой на име супичка с мета “да мога да се

справям по-лесно на изпити и тестове и ше имам

по-богата обща култура”, критерии: “да мога да

обяснявам на някой, който не знае” и желан

резултат “удоволствие, че го знам и че съм

научил някой на нещо, което знам” в края ме

попита “как избра да се занимаваш с Meta

Reading?”, от което последва дълга история за

това как от дете прочело 0 книги до петнадесет

годишната си възраст съм се запалил по

Властелина, Вселената в орехова черупка на

Стивън Хокинг, Името на розата на Умберто Еко

и Богат Татко Беден тактко на Робърт Киосаки,

стартирал съм софтуерна компания на 19 години,

както и първият клуб по предприемачество в

България, след което съм срещнал д-р Лозанов

и съм се посветил на Сугестопедията. Вдъхнови

се и се реши да се запише на курс.

Втори тийн курс в София

Интервю с Незнам

Малко след интервюто със Супичка по телефона

ми се обади баща, който беше доста добре

запознат с фоточетенето - беше чел и приложил

на практика книгата на Пол Шийли “PhotoRrading:

Whole Mind System”, с която и аз бях започнал

изследванията си в света на резервните

капацитети на мозъка. Точно в нея преди 15

години, някъде в края бях прочел, че всъщност

Пол Шийли не е открил нищо ново или

иновативно, а просто прилага откритията на

“дядото на ускореното учене” - българският

лекар и учен проф. Д-р Георги Лозанов. Това

тогава ме бе вдъхновила да го открия, да се

запозная с него и да уча в послената група, в

която обучава преподаватели преди да си отиде. 



Бащата не бе толкова запознат със

Сугестопедията, но имаше спешна нужда от

решение на казуса с дъщеря му, на която и

предстоят матури след седми клас и

кандидатстване, а пък тя след пандемията е

станала прекалено запалена да играе

компютърни игри. Направихме интервю, след

което достигнахме до метата, че всъщност иска

да се научи да учи по-продуктивно, за да ѝ

остава повече време да играе. Прозвуча ми като

добра “сделка” и потвърдих, че следващата група

е подходяща, защото така и така е особено

специална.

Практичен фокус на групата

В тази група буквално дни преди матурите

направих нещо, което никога досега не съм

правил - не просто като в предишната не

преминахме процеса с онлайн курса, ами дори

въобще не преминахме и през материала на

самия присъствен курс Meta Reading. Фокусът бе

изцяло в това да решаваме примерни матури и в

процеса да им показвам, защо, как и кои закони

на Сугестопедията и техники на метачетене да

прилагат. Връзката им с личните им мечти, това

което обичат да правят и конкретните мети

отново бе налице, но нямаше обяснения, защо

любимите дейности ни въвеждат в състояние на

концентративна психорелаксация, в което сме в

пъти по-продуктивни и то по приятен начин -

просто го правехме. В случая това бе група от 3

деца (Берг също се включи, когато разбра, че

изцяло ще решаваме пробни матури

използвайки законите и техниките), които не

обичат да пеят, рисуват и танцуват, което

обикновено е един от основните ни подходи да

превърнем ученето в игра. Тогава ми хрумна, че

единствения начин, по който се сещам е да

превърнем самото решаване на матурите в игра

с нива и то без награди. Или поне не

краткосрочни. Родихме героите им като Супичка

знаеше, че ще се казва така, защото така 

Списание "Класическа сугестопедия" - Брой 05, Година 03 |  Стр. 61

се пише в игрите още от малък. Незнам не

можеше да си измисли име, затова и остана

Незнам (от скоро вече се казва Queefus в

Discord). Определихме мечтите, в което време

им показах как да метаполагат и след това им

разкрих вълшебстовото на фотофокуса -

техниката за очи, с която се фоточете.

Фоточетохме всикчи възможни учебници,

помагала и пробни изпити по български и

литература, защото се оказа, че и тримата са

добре с математиката (или няма да

кандидатстват с нея), след което се случи нещо

необикновено 

Комета преподаване на Берг

Спонтанно Берг, като карал вече курса и с

авторитет на по-опитен, започна да им разказва,

направо да им “преподава без да им преподава”

за това, как работи фоточетенето като краен

резултат, как ти изплува информация, която и ти

не знаеш, откъде знаеш стана нещо наистина

мета - докато говореше за това, какво е

“спонтанна активация” направи такава като

започна да дава примери, които и той не знаеше,

откъде идват, но и двамата бяхме сигурни, че не

съм муги казвал аз, защото ги чувахме за първи

път. Например, каза, че фоточетенето е все едно

да наснимаш страниците на един учебник и

после да си ги имаш на телефона - това, че не

знаеш, какво точно съдържат не значи, че те не

са ти в галерията със снимки и когато някоя от

тях ти потрябва не може спонтанно да я отвориш

- по същия начин, когато фоточетеш

информацията по някакъв начин влиза в тялото

ти и след това можеш да я активираш или

спонтанно, когато ти е нужна или ръчно чрез

мисловни проби (въпроси), скоростно четене,

мисловни карти, мнемотехники, кану-каяк четене

и най-вече дискусия с други фоточели или чели

нормално учебника/книгата. Това беше може би

най-простото обяснения на фоточетенето, което

съм чувал, а това бе допълнително обяснение,



 че не идва от мен, защото мога да обяснявам

интересно и увлекателно, ала да е просто не ми

е най-голямата сила. Допълнително, им

показваше как чете чисто технически, как да си

подобрят фотофокуса с книгата Magic Eye, как да

правят игрите за увеличаване на визуалната

глътка и как да използват СМС.

Пробни матури по Фибоначи

В процеса решаване на пробни матури открихме

нещо “отключително” интересно. Водени от

Седемте Закона на Сугестопедията и по-

конкретно от петия и шестия (на Холограмата и

на Златната Пропорция), решихме да пробваме

първо да прегледат всички въпроси от матурата

много бързо, буквално за 1 минута, за да имат

поглед в главата си над цялото съдържание.

След това имаха още 1 минута да прочетат пак

въпросите конкретно върху текста за четене с

разбиране (5-6 на брой) и след това да опитат да

го прочетат само за 2 минути, намирайки

отговорите на колкото успеят въпроса. След

това имаха още 3 минути да отговорят на тези,

които вече са намерили, а в останалите да

допрочетат въпросите до края на матурата, за да

може мозъкът им да има време да ги инкубира.

След това имаха финални 5 минути с текста,

преди да отговорят на всички въпроси свързани

с него. После пък 8 минути за литературните

въпроси, които бяха около 8 и на края цели 13 за

въпросите по български език. 

Така, следвайки числата на Фибоначи, си

гарантираха, че няма да има умора. Те

осигуряват хармония в процеса на уствен труд и

когато се спазват не позволяват навлизането в

автохипнотични състояния, чупещи

концентративната психорелаксация, а от там и

цялостното възприемане, запомняне и

осмисляне. Разказах им повече за книгата “Поток.

Психология на оптималното преживяване” на

Михай Чиксентмихай, как той е изследвал 
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множество световни рекордьори, за да открие,

какво е характерно за състоянието, в което се

намират, докато постигат тези свръхрезултати.

Основните три сада присъстват напълно

тукИсега, да наблюдават себе си все едно отгоре

и да не са в перспектива “решаващия матура”, а

по-скоро в този, който ги наблюдава и да са в

безвремие - времето да лети неусетно. Показах

им, че за първите две могат да използват добре

познатата им вече игра за концентрация на

островърха шапка, с която фоточетем. 

 Парадоксално, за да свикнат да влизат лесно в

състояние на безвремие и то, докато са на изпит

и правят матура, е нужно да си съградят навик за

това, тъй като навиците са естествен мехнизъм

на мозъка и стратегия да пести енергия за неща,

които са повтаряеми и не е нужна да мисли

съзнателно за тях. Споделих им, че по Павлов, за

да си създадат навика да правят матури по

Фибоначи е нужно да направят 21 пробни, в

които да действат с хронометър като видяха на

практика, че тези 4-5, които направихме заедно

отнеха около ~33 минути на матура, което значи

че така можеха да направят всяка почти два пъти. 

За финал им казах, че най-най-отключващото

резервните капацитети на мозъка им е да развият

чувствителност относно психологическата си

хигиена и в момента, в който усетят, че буксуват,

зациклят и не се чувстват добре, защото не знаят

отговора на даден въпрос и това ги фрустрира и

обърква да продължат напред, за да оставят

време на Мозъчко да отиграе информацията на

втори план и сам да намери правилния отговор,

за да може, когато се върнат отново на него вече

да имат усещане, картина или дори съзнателна

информация, кой е верният отговор. Това е

толкова съществено, защото в противен случай,

дори и да знаят верния отговор, но на мозъка им

да му е нужно време, за да обработи заявката,

ако емоцията с която влизат във въпроса е

неприятна и дори непозитивна, то командата 



която му дават е “информацията свързана с този

въпрос НЕ ме кара да се чувствам щастлив/а -

моля, подтисни я и не се сещай повече за нея”.

Когато емоцията е положителна и дори свързана

с радост и любопитство, то програмата, която

стартираме в себе си има точно обратния на

предишния ефект! 

Резултати

Какво казват родителите?

-Това са Венцислава и Иво Алтънови. 

-Здравейте. 

-Техният син Георги премина курс Meta Reading

тази година на Банско и въпросът към вас е,

какви са вашите наблюдения от курса преди,

повреме, след? Какво се промени в него, какъв

беше крайният резултат? За вас също като

родители? 

-Венцислава: изключително благодарни сме на

Митко. Георги успя да се мотивира

благодарение на теб. Много ти благодарим, за

което. Успя да постигне много високи резултати

на матурите, което беше целта му. Много време

сме опитвали ние самите да го мотивираме по

някакъв начин без успех. След като ти се включи

нещата много се подобриха. Той правеше

нещата с желание - успя да запалиш искрата в

него и да му помогнеш да постигне идеален

резултат, да се концентрира много повече в този

тежък момент, когато знаем, че тийнейджърите

имат всякакви мисли в главата и сме много

благодарни. Успя да намери фокус, да се

съсредоточи и в най-безинтерените неща да

намери нещо наистина положително и

интересно. 

-Иво: да, освен това той теб… ние сме му

родители, теб те приема по-скоро като приятел,

тоест за някои неща ти има по-голямо доверие,
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поне това са моите наблюдения, защото към

родителите винаги децата имат една така лека

резерва и самият факт, че обучението, през

което премина с него е под формата на игра, той

има много силно развита визуална памет, самият

факт, че разбра, че може да научава неща по

интересен начин под формата на игра - това

наистина го мотивира. Другото, което според

мен е - много се зарадва, че след интервюто с

теб разбра, че може да постигне мечтата си в

живота и затова ученето ще му помогне. Това

допълнително го мотивира и положи екстра

усилия и резултатите са на лице. 

-Венцислава: мога да кажа, че никога през живота

му не се е случвало да стане в 6 часа сутринта и

да има желание да решава задачи или да записва

подкаст на Бойчо Огнянов и на другите герои от

Под Игото с различен тон, което му правеше

изключително… мотивираше го и му доставяше

страхотно удоволствие. 

-Иво: абсолютно! За всичко това си виновен ти,

за което много благодарим! 

-Всъщност благодарността е към метода

Сугестопедия, защото аз просто го прилагам и

всъщност исках да споделя родителите, какво

казват след курса. 

-Венцислава: колкото повече хора разберат за

метода, толкова по-добре. Ние много го

препоръчваме и смятаме, че може би в училище

децата трябва да се обучават по нов начин, а не

по безинтересните академични методи, които

ние всички познаваме. 

-Иво: определено!

-Ами да, сугестопедията е педагогическа форма

на изкуство и това всъщност е голямата разлика

и ние просто в Meta Reading, тъй като на

латински “мета” значи цел, успяваме да се

свържем с мечтите на децата и им показваме, как

да учат без да учат, а просто да творят, за да си

случат мечтата. Благодаря ви много!

-Много благодарим!!!

  



Отключение

Осемте будечители и законите на

Сугестопедията

Следването законите на Сугестопедията не е

лесна мета (мисия), ала е интересна.

Въвеждането на осемте будечители я направи

по-лесна и още по-интересна, особено за

учениците в седми клас, които в този период

имат особено голям дефицит на радост,

приказност и игровизация - изкуството да

решаваме реални казуси чрез дизайн на игри. 

Логично, подходат допадна доста на тийновете и

бързо, не бързо, а веднага си избрах, кой от

будечителите искат да играят, защо е на

планетата, как ще си случи метата и какви

свръхестествени способности точно има. Това

бе най-добрият подхдод досега, чрез който съм

прилагал феноменът множествена личност. Той

ни показва на практика, как в нас психологически

има множество личности и всяка от тях използва

различни части от нашия мозък чисто фиизчески.

Ученикът в нас е може би най-неподходящата

личност, в която да влизаме преди и повреме

процеса на учене, тъй като тя е най-репресирана

от Учетрицата - обществената сугестивна норма

свързана с ограничениете възможности на

човешкия мозък и психика. Метата на Осемте

будечители е да разбият тази норма и да

освободят (десугестират) децата от тези

внушения до степен разгръщането на резервния

комплекс и капацитет да бъде прието като нещо

най-естествено.

Петте комети и етапите на сугестопедичния

цикъл

Точно с тези пет деца това се случи по

прекрасен начин. Те бяха първите, които

преживяват Осемте будечители и преминаха 
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през петте етапа на сугестопедичния цикъл с

лекота и интерес. Интервютата бяха нещо

различно за тях, което предизвика вниманието

им и внуши, че курсът, за който “кандидатстват

без да кандидатстват” е нещо специално и

различно. Това, че някой се интересува в

дълбочина от техните цели, интереси, любими

занимания, предизвикателства и дори мечти

повиши нивото на доверие към преподавателя и

в същото време създаде близост. 

Въведението при започването на курса, когато

децата създадоха героите си и избраха своя

спътник, животинка от гората на Металандия,

протече със смях и радост. Концертният сеанс в

края на първия ден бе под звуците на Хайдн,

който “влезна” тържествено в залата на хотел

Бялата Лавина и ги накара да останат безмълвни

за известно време. 

Игрите, част от разработките на материала

прочетен на концертните сеанси, протекоха с

усмивки и висока скорост формулиране на

мисловни проби (въпроси), с които ще

интервюираме авторите, скоростно четене в

търсене на оргворите, писане “по-бързо,

отколкото можем да мислим” и любимите

забавни мнемотехники за запомняне на най-

същественото от откритото. Представлението

пък протече с жезъл в ръка, на който стоеше

животинката и разказвайки за своя герой и как се

е развил той. Всеки от тях бе леко неспокоен и

развълнуван по време на представянето си,

спазвайки любимия цитат от Джоузеф Кембъл:

“пещерата, в което не се осмеляваш да влезнеш

пази съкровището, което търсиш.”

Трите кандидатстващи и антисугестивните

бариери

Влезнаха. И трите. Някои в продължението, по

един или друг начин преодоляха психическите

бариерите, които ги спираха, пречеха им да 



покажат потенциала си или възпираха огромния

потока от информация, който идваше към тях, за

да ги предпазят от прегаряне. Все пак трите

антисугестивни бариери са ествествените

защитни механизми на психиката, както в тялото

кожата ни пази от бактерии, а имунната система

от вируси. 

Така, при някои от децата разсъдъчната

антисугестивна бариера се активираше, защото

не разбираше, какъв е смисълът на това, което

учат и защо го учат? При други бе

емоционалната - така нареченият детски

негативизъм в стил “този чичко не го познавам,

значи не е добър” и след повече игри, песни,

танци и рисуване позволиха на материала да

намери своето място в мозъците им и да

достигне до сърцата им. При трети това бе

етичната бариера свързана с принципите им и

това, в което вярват - тук най-ценни бяха целите

им, личните им желания и мечти, които често

нямат нищо общо с материала и училището, а в

същото време могат да бъдат толкова

вдъхновяващи. 

Това за мен е основната причина поради, която

преподавам по метода Сугестопедия, защото аз

също съм същото дете като тях движено от

подобни мечти като Осемте будечители, та от

Луната с просто око е видно, че подкрепяйки тях

помагам на себе си. Разбира се, безценно е да ти

се обаждат родители и да ти казват “Ще съм ти

благодарен цял живот - никой досега не е

успявал да го запали да му е интересно и сам да

има желание да се занимава” или “Дядо му ми се

обажда и вика, какво му е на това дете - да не

взима наркотици? Никога досега, дори и за ски,

не съм го виждал да става в 6 часа сутринта,

камо ли с желание и то, за да учи и записва

подкасти, заедно с някой си на име

Митрандир…”.

Денят на Освобождението от Учетрицата (ДОУ)
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ДОУ е всеки ден, в който двата ни любими цитата

на д-р Лозанов са приложени на практика.

Първият е “да живееш означава да се радваш” и

той важи най-вече за децата и процесът им на

обучение, който в естествената си форма,

погледнат отстрани, изглежда като “учене без

учене”. 

Вторият е “където има сравнение - няма любов”,

защото където нея я няма - няма я и

концентративната психорелаксация, чрез която

всичко се постига в пъти по-продуктивно и

същевременно по-приятно. Точно затова д-р

Лозанов е първият учен, който си позволява да

въведе любовта като закон в методология за

разгръщане резервните капацитети на мозък. Да

говори за “твърда милост”, “груба нежност” и да

дава пример с майката, която учи детето си да

кара колело без то дори да може да разбере, че е

подкрепяно във всеки един момент от процеса

на обучение. 

Третият цитат, който ни показва как ни е даден от

проф. д-р Евелина Гатева, благодарение, на

която Сугестопедията се превръща в

педагогическа форма на изкуство и която облича

дълбоката научна методология в красивата

премяна на класическата естетика. Споделям го

с вас в адаптиран вариант с трети любим цитат

от съкровищницата, която д-р Лозанов остави на

българските деца и на цялото човечество

“

Когато пеем, докато говорим,

Когато танцуваме, докато се движим, 

Когато рисуваме, докато пишем,

Когато играем, докато учим и работим…

Следваме сърцето си и използваме мозъка си.

”  
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 ЗА БЪЛГАРИЯ С ЛЮБОВ
 КАКВО Е ДА ПРЕПОДАВАШ БЪЛГАРСКИ ЕЗИК ВЪВ ФРАНЦИЯ

Р О С И Ц А  Р У С Е В А

П Р Е П О Д А В А Т Е Л - С У Г Е С Т О П Е Д  П О  Б Ъ Л Г А Р С К И  И  А Н Г Л И Й С К И
Е З И К ,  

О С Н О В А Т Е Л  И  У Ч И Т Е Л  В  “ А Г Л И К А  С У Г Е С Т О П Е Д И Я ”
L Y O N ,  F R A N C E

първи или чужд, на деца и на възрастни, не при

всички - супестопедично. Щастлива съм, че

нашият език и култура будят интереса и

любопитството тук, във Франция. Всеки, който по

един или друг начин се е докоснал до България е

оставал запленен. В това съм се убеждавала

нееднократно покрай познанствата си с

французи, с интереси, свързани с българския

фолклор. Неповторимо е да чуеш звука на кавала

и каба-гайдата, или наши народни песни,

изпълнени със същата емоция, която изпитваме

и ние, българите. За да пожелае човек да научи

езика на една страна, значи в нея припознава

себе си. 

Всъщност, за да разберем най - добре какво би

мотивирало някого да изучава български, нека да

си спомним нашите причини да научим чужд

език извън практическата необходимост от него.

Независимо каква е първопричината, отговорът

винаги е един - Любов. Под една или друга

форма. Любов към страната, към любим човек,

към опознаването на други култури, към

корените. 

 

Създадох сугестопедично пространство “Аглика”

като естествено продължение на желанието ми

Сугестопедията да има своето място в Лион.

Започнах с намерението да преподавам

английски език, но с българския език всичко се

случи съвсем спонтанно и с лекота. 

 “Моя страна, моя България.

 Моя любов, моя България.

 При теб ме връща вечно любовта”

           Моя страна, моя България”

 Емил Димитров

 

Защо хората искат да учат български език в

собствената си страна? Как законите на

Сугестопедията могат да се приложат при

децата, изучаващи български език в чужбина, за

милостта в общуването с учениците, какво е

мястото на грацията в учебния процес. Това са

само някои от въпросите, които възникнаха при

работата ми като преподавател по български

език като чужд или роден във Франция. 

 

Подготвих този доклад, за да споделя своята

опитност в преподаването на български език зад

граница. Той обобщава наблюденията ми към

настоящия момент от сертифицирането ми като

сугестопедагог.

Преподаването на родния език в чужда страна е

необикновена и обогатяваща емоция, която ни

дава възможността да погледнем собствената си

родина през очите на света. За две години,

прекарани във Франция като преподавател по

български език, имах шанса да натрупам ценен и

много разнообразен опит както по отношение на

възрастови групи, така и във формата на

преподаване - присъствена, онлайн, в група, като 



През изминалата година проведох курс по

български език за възрастни. Срещите бяха

присъствени, веднъж седмично. Бяха с

продължителност от 120 минути и 15 минути

пауза. Курсът беше 12 седмици и за това време

успяхме да разработим Въведение и Глава

Първа от учебника на Ванина Бодурова “Тя - от

България, Той - Океан. Наложи се да направя

тази промяна, отчитайки различията в

организацията на ежедневието на французи и

българи, както и културните особености на двете

държави. Разбира се, за да можем да говорим за

сугестопедично обучение трябва да спазваме и

Седемте Закона на Сугестопедията. Независимо

от формата, в който са се провеждали курсовете,

винаги съм се ръководела именно от тези 7

закона. И с осъзнаването, че свободата на

сугестопедагозите е рамкирана от тях. Дори и

при едноседмичните ни срещи успях да

наблюдавам спонтанна активация на вече

усвоения при четенето и дидактичните игри

материал. 

В момента, пишейки тези редове провеждам

наблюденията си над шест-седмичен онлайн

курс по български език, който ще завърши в

средата на октомври. Запазих броя часове, но

срещите ни се провеждат два пъти седмично със

същата продължителност. 

Когато започнах да преподавам български език

във Франция, първата ми ученичка беше едно

прекрасно и любознателно дете. Бих искала да

благодаря искрено на нейните родители, които

се съгласиха да приложа Супестопедията в

работата си с нея. Срещите ни се случваха или

веднъж седмично, по един астрономически час,

или два пъти по 45 минути, като в началото

започнахме присъствено като в началото

започнахме присъствено и продължихме в

хибридна форма. По мое мнение при работата с

по - малки деца, най - успешна е присъствената

форма на обучение.
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В процеса на преподаване установих, че

приказността се случва с лекота, когато се

въведе още от самото начало на курса на

обучение. Започнахме, използвайки

“традиционна” методика ( слагам кавички, защото

никога не съм прилагала традиционните похвати

при преподаването на чужд език). В последствие

реших да не прилагам Сугестопедията в

цялостния ѝ вид, а да адаптирам уроците ни. И

въпреки това, бях изключително щастлива да

видя, че съм успяла да събудя любопитството и

вдъхновението на това мило и любопитно дете -

тя сама пожела да изпее българска песен за

конкурса в градчето, в което живее. 

Деликатността, тактичността и автентичността са

особено важни, когато се работи с деца.

Личността на учителя е изключително важна за

да се случи учене с любов. Това е

фундаментално за преподавателите в

българските училища в чужбина. Дали едно дете

ще пожелае да опознае родината си, езика,

културата и традициите или ще прояви

безразличие зависи не само от семейството, но

и от учителя. Когато на лице са негативни

емоции, отговорът е в Първи закон на

Сугестопедията. Свободата и Любовта в

общуването с учениците им дават необходимите

спокойствие и увереност. А те провокират и

интереса и любопитството. 

 

При работата си като учител по български език

като роден и втори имах възможност да направя

наблюдение върху начина, по който той достига

до децата. Има голямо разнообразие от

образователни видеоматериали за изучаване на

български език като роден, но би било чудесно

ако се създават такива и за учениците, които го

говорят като чужд или втори. 

 

Тестуването, което всяка година се провежда в

края на всеки клас би могло да се

диверсифицира според това дали българският е



роден или чужд. Към настоящия момент един и

същи тест се прилага и на деца с роден език

български, и на такива, за които е чужд.

Сугестопедията би била чудесно решение за по -

бърза и по - лесна адаптация на деца, които

посещават неделните училища, но не говорят

езика. Въпреки, че има разработени учебници по

нива, има още много какво да се случи в посока

на създаване на по - добре адаптирани

материали за изучаване на български език като

чужд.

Обучението по български език на децата в

чужбина е не само начин да запазим

националната си идентичност. Това е нашата

връзка с родината и за да бъде тя здрава са

необходими хора, които биха я вдъхновили и

развили. Имаме нужда от Будители. Необходими

са и методики, които да подготвят и развият

нашите деца като цялостни личности. След

години някои от тях избират да се завърнат в

България и най - доброто, което можем да им

дадем е познание, практически умения и

критично мислене. Затова личността на

учителите е от толкова фундаментално значение. 

 

Пиша този доклад с благодарност за

възможността да споделя езика и културата ни

извън родината. Пристигнах във Франция като

преподавател по английски език и за момент не

съм си помисляла, че българският език сам ще

ме избере. Щастлива съм, че имам този шанс, а

чрез Сугестопедията мога да споделя със света

България в нейната цялостна съвкупност от

история, природа, изкуство и фолклор. 

За връзка с автора: rositsa.niko@gmail.com
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 СУГЕСТОПЕДИЧНИТЕ ЗАКОНИ В ЧАСОВЕТЕ ПО БЪЛГАРСКИ ЕЗИК И ЛИТЕРАТУРА,
В ОБЩУВАНЕТО С ДЕЦА И РОДИТЕЛИ

В Е Л И Н А  О Р Т А К Ч И Й С К А

уверено, смело и вдъхновено по пътя си като

учител и като човек. 

На курса по сугестопедия се роди историята за

Градината на езика. От тогава до сега моят

стремеж е да вплета в тази история целия

материал по български език и литература,

прилагайки законите на сугестопедията. С всяка

учебна година напредвам. Водя се от това как

децата реагират на текстовете, упражненията,

илюстрациите и спрямо техните нужди, реакции,

възприемане, продължавам да създавам,

променям, обогатявам…Водещ изходен файл за

мен е конспектът в седми клас за Националното

външно оценяване по български език и

литература, който включва материал от трите

прогимназиални години. На този етап ми се

струва, че съм успяла да подредя материала в

глобални теми, да изградя структурата на текста

спрямо тях, да подходя към темите от цялото към

частта, да създам с помощта на

професионалисти някои от образите и

илюстрациите в Градината на езика, да предам

многократно увеличен материал. Остават ми

още множество неща, които да надградя,

доизмисля или променя, за да постигна повече

образност, емоция, разнообразни преживявания

в процеса на учене.

Опитът ми като учител включва четири години

преподаване в училище, а в последните три

години като самостоятелна дейност работя

изцяло онлайн, като предимно помагам на деца в

седми клас в подготовката им за Националното

външно оценяване. През учебната година се 

 Разкриването на резервите на личността,

съпроводено с радост и хедонизъм от ученето, с

непрекъснато разширяване на интересите и на

потребността от учене и развиване, с

отсъствието на напрежение и неприятна умора,

а напротив с укрепване на физическото и

психическото здраве е смисълът на

сугестопедията.

 „Глобализирано художествено изграждане на

сугестопедичния учебен процес“

Казвам се Велина Ортакчийска. Учител съм по

български език и литература от седем години, а

преди това дейността ми беше в сферата на

технологиите и медиите. Познавам

сугестопедията от курс по английски език за

учащи, а след втората ми година като учител

преминах и обучение за преподаватели при

Ванина Бодурова. Оттогава изминаха пет години,

в които законите на сугестопедията продължават

да са неразделна част мислите ми и, надявам се,

в повечето действията.

За мен курса по сугестопедия за преподаватели

беше много ценен момент в живота ми.

Преживяване, натрупаните впечатления,

вдъхновения и знания ми помогнаха

изключително много да изградя цялостна визия

за протичане на учебния процес и не само.

Някои от нещата, които знаех до този момент, ми

се утвърдиха, новите знания, цялата структура и

многоплановост в сугестопедията подпомогнаха

в мен да случи едно цялостно подреждане,

вследствие на което придобих ясна посока.

Всичко това ми позволи да вървя още по-



виждаме един път седмично в платформата

zoom с времетраене на нашите срещи между час

и час и половина (астрономически). За това

време успяваме да минем през целия материал,

а също и да работим за преразказа като

компонент от изпита. Глобализирането на

темите, подреждането и представянето по

подходящ начин според мен позволява

материалът от трите образователни години да

бъдат събран в една. 

Ще си позволя да дам конкретен пример с

темата от седми клас Наклонение на глагола,

която всъщност е част от глобалната тема

Глаголи, а тя като информация е разпръсната

между втори и осми клас. В тази ситуация с

учебния материал не бих определила децата

като незнаещи и неможещи, а по-скоро като

объркани в понятията (понякога). Затова тук

отново бих си позволила да спомена думата

подреждане. 

В Градината на езика глаголите (както и всички

части на речта) имат свой дом, дейности (като

производство на причастия), външен вид, който

променят, същност и смисъл. Те са част от едно

общество (подобно на нас хората), като имат

свои отличителни черти от останалите видове

думи. Една от тях е наклонението и тук на помощ

идват четирите персони. В цялата разработка

съм се опитала хем вниманието да е отместено

от класическите дефиниции, хем те да бъдат

утвърдени в цялото преживяване по различни

начини.
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Започваме с това как децата биха постъпили,

когато събуждат някого, и според техния избор

уточняваме какви типове са според

наклонението на глагола. За тях е любопитно да

разберат не само за техния тип, но и за

останалите три и това позволява информацията

за темата да се разгърне по един непринуден и

приятен начин. След това четирите персони ги

разглеждаме в различни ситуации - какъв тип

човек е Бойчо Огнянов от “Под игото” според

наклонението, в което са глаголите, които той

използва. Какъв тип човек е лирическият

говорител от “Стани, стани, юнак балкански” и

как би звучал той, ако в първата строфа не

използва глаголите в повелително наклонение

(стани, стани), а в останалите три. Как четирите

персони биха си поръчали сок, ако са в

заведение. Какво е отношението им към глагола

“пътувам” и как се променя той според

наклонението, в което е поставен. 

Информацията, поднесена в този ритъм, си

мисля, че се отдалечава от монотонността, има

преживяване и нещо лично, което засяга децата

и това позволява по един естествен начин да са

по-въвлечени и съпричастни към случващото се.

Всичко това като преживяване и подадена

информация го реализираме в рамките на един

астрономически час онлайн, в разпределението

в стандартната учебна програма за този

материал от нови знания са предвидени между

четири и пет учебни часа. Упражненията, които

правим впоследствие, са под формата на

класически тестове, като присъствието на

четирите персони и илюстративният материал,

свързан с тях, е неизменно и подпомага



живостта и образността.

Накрая на темата има изненада за децата. Те

получават по куриер комплект за правене на

свещи от пчелен восък, в който четирите

персони спрямо наклонението на глагола ги

упътват как да навият своите свещи. Това е още

един тип активност, с която ми се струва, че

децата получават по ненатрапчив и различен

начин знания, преживяване, емоция, спомен и

светлина. 

Надявам се, че със споделянето на тази тема от

материала като пример съм успяла да очертая

гледна точка и възможност да представим на

децата една “суха” на пръв поглед материя с

разнообразни средства и преживявания. От

наблюденията, които имам, съм останала с

впечатление, че децата успяват да разберат,

приемат и използват по успешен начин това

знание. Посоката, в която се стремя да

разработвам учебния материал, е тази. Градината

на езика постепенно се разраства, обогатява,

променя. Ясно съзнавам, че пред мен остават

още много стъпки, размисли, творчество и

работа, за да постигна цялостно това, което

класическата сугестопедия Е, но всеки малък

напредък и усмивка на дете ми дават надежда и

мотивация да продължавам, да се радвам и

вдъхновявам от пътя и да не спирам да се

стремя към крайната цел, която всъщност

изглежда безкрайно голяма и това може би е

най-хубавото, защото означава постоянен

стремеж към развитие и отключване на скритите

резерви.

Благодаря Ви за вниманието дотук. Ще си 
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позволя да продължа и да споделя малко от

взаимодействието ми с децата и родителите там,

където трепетно ни водят любовта, свободата и

усещането, че нещо необикновено се случва.

Разбира се, принципно нещата са свързвани и в

синхрон, но бих си позволила да откроя някои

малки детайли от не дотам видимото. 

Когато се срещна с едно дете, аз нямам

потребност и цел да го науча, а преди всичко да

го подкрепя и разбера. От това много естествено

се получава истински и много съкровено да се

вълнувам от неговите интереси, хобита, умения,

разбирания за живота. Често се случва съвсем

спонтанно да вплитам неща, които знам за

детето, и в учебния материал, и в цялостното ни

общуване. Това не е някаква стратегия или план,

а нещо много естествено, което пак толкова

естествено подпомага процесът да бъде

необикновен и разгръщащ. 

Моята нагласа е, че учебната година в седми

клас не е нещо страшно и лошо, а едно

вълнуващо приключение от девет месеца, в

което главният герой/детето има възможност да

придобие качества, да разкрие неподозирани

сили, да постигне чудесни успехи. Аз истински и

искрено вярвам в това, вярвам в безграничния

потенциал, вярвам, че цялото приключение може

да е приятно и успешно, и си мисля, че тази

нагласа и ентусиазъм се предават и носят едно

здравословно спокойствие, което е

предпоставка за много хубави неща. 

За мен е много естествено да поставя в ума и

сърцето си на еднакво значимо място както

децата, така и техните родители. Те са

неразделно свързани в желанието ми да ги

подкрепя, да им бъда полезна, да ги приема

такива, каквито са. Това според мен отключва

едно много плодотворно и цялостно общуване,

което се крепи на взаимно доверие и уважение,

и трите страни си взаимодействат по един 



красив начин. Едно от най-хубавите неща е, че

когато има чистота, искреност и разбиране в

отношенията, има чудесни дарове за всички -

видими и невидими и някои мигове успяват да

оставят светлина, от която да се ползваме цял

живот, особено когато ни е много тъмно. 

В края на този текст ще се върна към обучението

в Сливен. Там имаше няколко ключови за мен

послания, които бих казала, че ежедневно

трептят в мен и се стремя към тях във всички

аспекти на живота. Бих споделила едно от тях: не

удоволствие, а вдъхновение.

Това изместване към по-жизнеутвърждаващото

винаги ме е вълнувало и е един съкровен

стремеж. В тази връзка бих си позволила да

продължа/обобщя всичко написано с още малко

измествания спрямо моите представи:

не ученици, а деца;

не да науча децата, а да ги подкрепя; 

не урок, а среща;

не учебна година, а приключение;

не отлични резултати на НВО, а множество

отворени врати и възможност за избор.

Надявам се и този текст за вас да бъде не просто

информация, а искрица надежда…

Благодаря за вниманието!

Илюстрациите към темата наклонение на

глагола са нарисувани от Катя Стоянова. 

Велина Ортакчийска

e-mail: velinao@gmail.com

www.bookledaria.bg
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ЗА ПРИРОДАТА НА ВНУШЕНИЕТО В АВТОБИОГРАФИЯТА НА АЛЕХАНДРО
ХОДОРОВСКИ „ТАНЦЪТ НА РЕАЛНОСТТА“ 

П А В Л И Н А  Н И К О Л О В А
С У Г Е С Т О П Е Д ,  С К А Н Д И Н А В И С Т ,  Б А Х О В  Т Е Р А П Е В Т

Той е дете на евреи от руско-украински

произход, но израства 1и прекарва юношеството

си в далечно Чили. Упражнява различни

професии. Бил е танцьор, учил е пантомима и е

бил част от трупата на Марсел Марсо.

Изобретява така наречения панически театър

като представление и смесица от ужас и смях.

Режисьор е на няколко култови филма, между

които „Свещената планина“ и „Къртицата“. В

последствие става откривател на психомагията и

психошаманизма. Провеждал е семинари за

терапевти във връзка с многобройните му

експерименти. Открива психомагическия акт като

акт на изцеление и терапия. Занимава се с

родословното дърво, разучава традициите в

таро картите. Автор е на няколко книги. Роден е

1929 г и по настоящем на 94 години живее в

Париж.

Встъпвайки в тази история, не предполагах колко

връзки щях да открия с теоретическите

постановки за внушението, изложени от д-р

Лозанов. Ходоровски тръгва да изследва това,

което той нарича „танц на реалността“. В

началото своя път той пише: „Полека-лека

започнах да разбирам, че съществото, което

виждах, не бе точно съществото, което бях.

Нещо повече, съзнанието, което усещах, не бе

точно моето съзнание, а негова деформация,

причинена от семейството ми училищното

възпитание. Усещах се такъв, какъвто моите

учители и родител ме възприемаха. Виждах се с

очите на другите. Детският мозък, подобно на

парченце восък, бе изваян според чуждата

преценка. ...“ Тук Ходоровски продължава с 

Пресата и критиката определят неговата

автобиография заедно с филмите му като

сюрреалистични , но за самия Ходоровски

всичко това е „танц на реалността“.

Бях чувала за него, по-точно за филмите му. Един

ден, на излизане от библиотеката, твърдо

решена, че няма да взема отново книга, нещо ме

притегли обратно, сякаш някаква тънка невидима

нишка опъна врата ми и го завъртя в посока

последния рафт на една от полиците. Погледът

ми попадна само върху една книга. Изтеглих я,

сякаш хипнотизирана, прочетох „Ходоровски“ -

спомних си, че известна и уважавана от мене

личност (идеята за престиж си каза думата) бе

посочила няколко филма на Ходоровски за

изключителни. Прочетох „психомагия“ и без да

мисля повече, я заех. Започнах да чета и меко

казано се чувствах запленена. Ходоровски не ми

откриваше нов свят, а сякаш потвърждаваше

много други светове, които съм видяла или за

които бях чувала.  

Кой е Алехандро Ходоровски [1]?



описание на неговите действия, инициирани като

вътрешни преживявания на усещане за

освобождаване, любов, красота, светлина и

доброта. Аз тълкувам това като преодоляване на

антисугестивните бариери, създадени от

обкръжаващото общество. Неговата грозота,

прякорите и подигравките, свързани с него и

русата му коса – нещо твърде различаващо се от

южноамериканската типология са му причинили

много страдания в детството и юношеството.

В младежките си години той се занимава с 

кукловодство и изработва кукли. В

сугестопедичните курсове използваме често

кукли, за да ги натоварим с граматичен материал

или да въведем нова лексика. Ето как

Ходоровски, тръгвайки от традициите на магията,

свързана с вуду и други вярвания пренася

някакво качество чрез образ върху друг обект:

„Казах си: щом куклите направени от мен,

оживяват и ми предават същността си, защо

вместо характери, които презирам или мразя, не

избирам персонажи, които да ми предадат

знания, които не притежавам? “ И така, той се

запленява по таланта на един млад поет Никанот

Пара и стихотворението му „Усойница“. За да

намери като лирическия герой в

стихотворението точно такава усойница като

дама на неговите чувства, той сътворява кукла,

която трябва да изобразява поета. Отговорът,

който му дава животът като обратна връзка

изглежда да е в съвсем, съвсем пряк, без никаква

метафора и наистина е забележително като

синхроничност! Да не говорим за последвалата

страстна история...Четейки неговите спомени

във връзка с правенето на кукли, аз си спомням

за куклите и играчките, които използваме в

обученията. Можем ли и ние да стимулираме

участниците в обученията да им придават

качества и умения, които им липсват или които

те много биха искала да притежават и какъв би

били психологическият ефект? А може би някои

колеги го правят? Как по-осъзнато да подходим 
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към това общуване с куклите и предметите? Дали

да изучаваме традициите, свързани с магии и

култове към кукли и предмети, за да разберем

повече за внушенията, свързани с тях, за да

можем да ги използваме за благото на

сугестопедичния процес? Според мен

общуването с куклите има много от

характеристиките на внушението – има

диретност, която е пряк път към несъзнаваното,

защото е свързано с емотивни и архаични

елементи. Четейки за общуването на Ходоровски

с куклите, разбирам, че има много магичност,  

която може да се обследва, за да има по-голяма

осъзнатост при използването на кукли и играчки

с цел разкриване на резервите ан личнсотта.

Ходоровски открива първо поетическия акт като

акт на протест срещу обществено-сугестивните

норми. Той прави скандални прояви с цел да

провокира общественото внимание.

Първоначално тези актове са толкова

предизвикателни, като например създават един

спектакъл, имитирайки нацисти и стъпкват и

унищожават един цял мравуняк. След това

убийство на хиляди мравки, той разбира

грешката си - поетическият акт трябва да

изгражда, а не да разгражда. По-късно,

навлизайки в театъра той започва да видоизменя

тези прояви като театрални психологически

актове с терапевтична цел. Интуитивно той

открива, че безсъзнаваното възприема буквално

символите и това може да ималечебно-

възстановителен ефект за личността.

„Несъзнаваното приема като реални фактите,

които са метафорични.“

Животът на Ходоровски минава през различни

етапи. Неговите търсения за смисъла и ролята на

изкуството го отвеждат към особени и

ексцентрични актове на заявяване на личността.

Това не е протест, както е било първоначално, а

начин за излекуване на душата. След една

дълбока душевна криза, той стига до извода, че

целта на изкуството е да лекува. Казал си, че 



изкуството не е нужно, ако не може да лекува.

Той не се интересувал от терапевтичната роля на

изкуството, а терапията, която се превръща в

изкуство. И тук аз си мисля за сугестопедичното

изкуство, което лекува. Какво можем да кажем за

сугестопедичното изкуство? Можем ли вече да

очертаем неговия образ, да изразим неговите

характеристики?

Още в младостта си Ходоровски открива

магичната и иносказателна сила на тарото.

За него тарото е инструмент, чрез който да 

 прочетеш посланията на несъзнаваното, още

един от архетипните образи, чрез които човек

може да достигне до отговори. Първата му

среща с тарото е чрез една предсказателка, с 
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която се запознава по време на един гуляй. В

мазето, където освен топла супа, която тя сготвя

от остатъците, дадени от близкия ресторант

срещу гледане на таро, тя хвърля карти за него и

неговия приятел. На Алехандро казва, че ще има

хиляди пътувания по цялата планета. В този

момент младият артист въобще не си е

представял такава съдба, но това наистина се

сбъдва. А неговия приятел тя предупреждава:

„Никога не пътувай по море!“. Само на 22 години

приятелят му, пиян, по време на едно пътуване,

не преценява разстоянието до сушата, се хвърля

от кораба и се удавя. Но Ходоровски посочва, че

нейното предсказание не е било, че той ще умре,

което би било директна заповед за самоубийство

според него, а го е предупредила за опасност,

която личността избира да приеме или не.

В автобиографията си историите и срещите с

популярни гурута са пикантни, цветни и

драматични и изключително забавни. Обърнах

внимание на това, че на всички тях е била

присъща абсолютната убеденост в това, което

правят. Точно тази дума използва и Ходоровски:

“Всичко това Ичасо ми разказа със същата

убеденост, с която Чико Молина твърдеше, че е

виждал действието на магическото огледало.

Със същата убеденост, с която Карлос Кастанеда

ми каза, че докато са вървели с дон Хуан по

”Пасео де ла Реформа” в Мексико Сити, понеже

вместо да го слуша, се разсеял, обръщайки се

подир някаква жена, старецът го тупнал по гърба,

което го запратило за по-малко от секунди на

петдесет километра разстояние. Същата

убеденост, с която по-късно Ичасо ми разказа, че

е бил Христос в момента, в който той е

„изстрадвал” своето преображение. Искаше да

ми каже че може да пътува във времето, или че 

 има спомени от предишни прераждания? ” Дали

това е същият закон за убедеността, че нещо

необичайно се случва или това са делюзии?



Ходоровски описва срещите си с магьосници,

лечители, магове и шарлатани. В общуването си

с някои е имал позволението да присъства на

сеанси и оздравителни лечебни практики. Главно

място в тези прелюбопитни и интригуващи

описания той отделя на мексиканската лечителка

Пачита. 

Във връзка с природата на внушението тук аз

откривам няколко открояващи се черти. Първо

има създадена среда. Тя не е свързана само със

символите, но и с хората, които са там като 
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помошници, свързана е със светлината –

приглушена в случая. Аз разбирам, че тази среда

трябва да предопредели идването на определен

дух, който чрез тялото на Пачита лекувало. Този

дух се наричал Брата, под чийто повели се

извършвали всички „операции“.  Това аз

тълкувам като големият авторитет. Хората не се

отнасяли към Пачита като към божество, защото

нейното тяло било информационен канал, през

който действал Брата. Тук условието за престиж

е изпълнено. При първата си среща с нея

Ходоровски се „въоръжава” с няколко неща, за

да не изпадне под нейно влияние и да не стане

жертва на нейно внушение. Но какво се случва?

Тя не го омайва с магии, а му проговаря с точно

определена интонация и с „безкрайно благ глас”

като му казва: „Влез, скъпо дете. Защо се плашиш

от бедната старица? Ела да седнеш до мен.“Така

тя моментално стига до високо ниво на доверие

(инфантилизация), извиквайки детето в него, и

по-точно на онази възраст, на която той

емоционално бил останал на този етап от живота

си. Пачита най-често наричала хората, които

търсели нейната помощ „дете” и „скъпо дете”.

Един министър го попитала нежно: „Какво те

боли, миличък?“ А той проговорил моментално с

детски глас и споделил какви са му

оплакванията. Не е ли това мигновено връщане в

друга възраст, както д-р Лозанов поставя

пациентите си под хипноза и те се връщат на

определена възраст?

Интересно е също преобразяването на Пачита.

Тя сяда на едно малко столче и му подава лист

хартия, на която била изписана поема.

Ходоровски започва да чете, поемата е дълга,

старицата се прозява. Изведнъж в нея се

настанява духът, тялото ѝ се разтриса и тя

получва необикновен прилив на енергия. Гласът

ѝ става различен –тя започва да говори с мъжки

глас. Този глас казва тържествено: „Скъпи братя

и сестри, благодаря на Господ, че ми позволихте

да съм сред вас! Доведете първия болен!”

Започвало преглеждане с яйце и гадаене по 



него. Ако не бил голям проблемът, знахарката и

гласът чрез нея предписвал настойки или други

малко по-странни неща, дори изпражнения. Тук

имаме тържественост, има и хиперболиция, има

„спектакъл”. Ако проблемът бил по-сериозен,

братът „предлагал „операция“. Тези операции са

прелюбопитни с тяхната пищност и

сценография. Ще видим обаче, че не просто

само присъствието на този дух е от значение, а

много други условия, за да се изпълни

терапевтичното влияние у болните. Ето чуйте

какво споделя Ходоровски: „Тази вяра, която

обгръщаше Пачита, създаваше благоговейна

атмосфера, допринасяща за убеждението на

болния, че има шанс да оздравее. Пациентите,

насядали в тъмния хол, чакаха да дойде редът им

да влязат в „операционната”. Помощниците

говореха „шепнешком”, сякаш бяха в храм. От

време на време някой от тях излизаше от там,

криейки в ръцете си загадъчен пакет. Отиваше в

тоалетната и през открехната врата се мярваше

проблясването на предмета, изгарящ в огъня.

Помощниците пак, шепнешком казваха, че не

трябва да се влиза, докато лошото не изгори.“

Никой не знаел какво е това лошо. Има

мистериозност, има дори шепнещ метод, има

почитание, сякаш влизаш в храм. Налице са

всички условия за възникване на внушение,

които ни са познати и описани от др. Лозанов. А

добрата нагласа, тази „благоговейна атмосфера“,

която сякаш предразполага болния да получи

най-големи шансове да оздравее, не е ли

законът за убедеността, че нещо необикновено

се случва? С това аз съвсем не твърдя, че това е

по законите на сугестопедията, защото не всички

закони са налице, а че тези закони съществуват

въобще. Съвсем друго е обаче, когато те се

прилагат едновременно. Внушението тук се

засилва и от подготовката - помощници изнасяли

поредния болен от операционната, увит в

чаршафи със следи от кръв. Трябвало всеки

болен да лежи известно време, иначе болният го

грозяла мигновена смърт. Ходоровси 
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казва:”Подразбираше се, че тази умела

хореография подготвя следващия кандидат..“ 

Операциите се извършвали в пълен сумрак само

на осветлението на една свещ. Знахарката

обяснявала, че електричеството можело да

увреди органите. Описанията на Ходоровски за

усещането на плътта, за смяната на сърца и

други органи меко казано минава нашите

представи за реалност. Във връзка с една от

многобройните операции и подмяна на пикочен

мехур, Ходоровски казва: „Въпреки моята

недоверчивост, този акт изглеждаше толкова

реален, че разумът ми започна да се колебае.

Дали бе гениална шарлатанка или пък светица,

която правеше чудеса? Досрамя ме от мен

самия. Как можех да си помисля, че тази старица

не хитрува? На светлина на само една свещ би

могло да се прикрият безброй измамни

манипулации. Ако бе способна да върши чудеса

за какво ѝ беше нож? Искаше да ни накара да

повярваме, че е магически инструмент? И за да

демонстрира, че няма никакъв трик, караше

помощникът да ѝ го подава....“ След това

продължава за своите наблюдения и

преживявания: „Този феномен се повтаряше при

всяка операция. Пачита вземаше орган, който

едва поставен върху „оперирания“, изчезваше

вътре. Видях я да отваря глава, да изважда

развален от рака мозък и да слага вътре нова

тъкан. Тази тактилна и оптическа илюзия (ако

беше илюзия), бе съпътствана от обонятелни

ефекти: мирис на кръв, зловонието на рака и

травмите... както и със звукови ефекти: мляскащ

звук на вътрешностите, стърженето на кости,

срязани с дърводелски трион. На третата

операция всичко взе да ми изглежда естествено.

Намирахме се в друг свят. Свят, в който

природните закони не важаха... Светът вече

никога нямаше да бъде същият.  Най-сетне бях

видял едно по-висше същество да върши

чудеса, били те мними или истински.“ Каква е

тази реалност? 



Освен преживяванията на Ходоровски, има

много клипове, филми, видеа за безкръвни

операции на Филипините и на други места по

света. Гледах един филм за Алекс Орбито, който

също е правил такъв тип „операции“. Тук аз не

оспорвам или не потвърждавам тези явления, а

се опитвам да посоча, че това е едно цялостно

преживяване, за което се създават определени

условия, има множество фактори, които са

свързани с природата и характеристиките на

внушението.

Ходоровски разбира за себе си, че няма да

прави същото като Пачита, защото не може да

смъкне от себе си цялата рационална култура, с

която е израснал и да си играе на

„примитивизъм“. Той обаче взаимства техники,

които да му послужат и да използва символни

предмети, за да възпроизведе определен ефект

върху нуждаещия се. Разбира как да се обърне

директно към несъзнаваното, дали чрез думи или

чрез действия. Прочита многобройни книги,

свързани с магията и традициите с магии, 
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стига до заключението за древните как

интуитивно разбирали, че несъзнаваното е

възприемчиво по отношение на форми и

предмети. Например при древните цивилизации

имало магически текстове, които се четели над

насекомо, над дребно животно или дори над

огърлица. Аз се сещам за моята вълшебна кутия,

която имам в курсовете по Бахова терапия. За

много  участници в курсовете по Бахова терапия

тя е любима. Там имам скътани листчета, като

малки заклинания, от които излиза поезия,

мъдрости, та дори и двустишия от египетски

папируси. Някои от тях имат директна връзка с

определени есенции, други не. Но ритуалността,

раздаването, четенето създават тези условия за

определено внушение, в което имаме условия за

директност например.

Маговете и шаманите, както посочва и

Ходоровски отнемали злото от човека и го

прехвърляли върху някой предмет, който след

това трябвало да бъде изгорен. Тази ритуалност,

свързана и с убедеността на шамана, че нещо

необикновено се случва, имала изцеряващо

действие за хората. Тук отново можем да се

позовем на играчките и различните предмети,

които използваме в обученията. Оставяйки

настрана суеверието, това са символни

пренасяния, които могат да имат лечебен ефект,

а могат и да служат с учебна цел отнво

разкриване на резервния комплекс.

Самият Ходоровски решава след всички тези

години на наблюдение и преживяване на

магията, да направи нещо, което е с негов почерк

и да бъде в неговия собствен контекст, а именно

да направи от магията психомагия. 



Tой стига до извода, че да се идентифицира

проблемът не е достатъчно. Осъзнаването на

проблема, даването на прошка, която може да е

въображаема, но ако няма действие, което да

влезе в ежедневния живот, няма според него

голям резултат. Първоначално си мисли да

подтиква хората към действие, но се въздържа,

защото разбира, че ако упражнява влиянието си

и се намесва в живота на другите, ще стигне до

подчиненост и установяване на зависимост.

Първо нарича човека, които идва при него не

пациент, а консултиращ се. Самият той се

отказва съвсем съзнателно да поеме ролята на

гуру, на майка, баща, съпруг или съпруга, на

съветник или друго, а само дава инструкции за

извършване на този психомагически акт. Това са

символни прояви, които се предполага, че се

разбират буквално от несъзаваното с цел

консултиращият се да се освободи от порочни

модели, предизвикани от родови травми, от

болести, от проблеми във взаимоотношенията

или блокажи. Примерите, които дава

Ходоровски, са многобройни.Самият той казва,

че „трябва да се плати цена за това да спреш

страданието, т. е. да се промениш и да не

живееш като функция на скъпоценните си

проблеми.” Този акт трябва да се следва

стриктно и да се изпълнява с абсолютно точност.

Ходоровски се опитва да стигне до състояние, в

което да не очаква нищо в замяна от нуждаещия

се, това може би също е това състояние на

безусловна любов, който той многократно

описва в книгата. Тези актове трябва да

наподобяват осъзнати сънища. Действията може

да са ексцентрични, понякога са свързани със

заколване на птица с определени цвят, с

открадване на яйце от магазина например, което

трябва да се случва с някаква точно определена

повтаряемост.

Ходоровски се позовава също на Миамото

Мусаши, който в Записки от петте кръга“

препоръчва да се отиде много по-рано на терена 
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да се разучи, за да се добие обстойна

информация за самата битка. За Ходоровски това

е психемоционалният терен. А какво би било

важно за сугестопеда? Според мен сугестопедът

трябва да разсъждава също за

психоемоционалния терен - този на курсистите –

какво да им предложи, как да ги въведе. А след

това да отиде на фактическия терен - в залата и

да я подготви за предстоящата среща с

осъзнатостта на своеобразен воин, който дава

заявка да свърши работата си с дълбочина и

отдаденост.

„За да има магическият акт добри резултати,

народният шаман трябва задължително да се  

представи като вишестоящо същество,

познаващо всички мистерии. Болният суеверно

приема съветите му, без да разбира как и защо

му влияят на неговото несъзнавано. Тъкмо

обратното, психомагът се представя само като

позовава на определена техника като

инструктира и се старае да обясни на човека

насреща символното значение и целта на всяко

действие. Консултиращият се знае какво прави.

Няма следа от сувеверие. Ала въпреки това,

когато пристъпи към изпълнение на

предписаните актове, реалността започва да

танцува по нов начин.“ Тук Ходоровски разказва

прелюбопитни и доста ексцентрични истории.

Като например един консултиращ се, който имал

самоубийствени мисли, бидейки плод на

кръвосмешение, получил инструкция да отиде в

купи кръв от крава, да се полее с нея, да се

облече и да се разходи по улиците. За

консултиращия се било невъзможно да намери

кланица, откъдето да си купи кръв, но се оказало,

че отивайки на зъболекар и съзирайки една

книга, за която се заговарят, се оказва, че

предният пациент, който я е оставил, притежавал

кланица...Това за Ходоровски е танцът на

реалността – явление, което Юнг нарича

синхроничност. Имаме по-високо задвижване на

психичната енергия, при което на пръв поглед

несвързани обстоятелства, съзнанието свързва и 



се стига до прозрение или пък се задейства

нещо. Това се случва много често в

сугестопедичните курсове – различни

синхроничности при завишено ниво на будност у

личността се случват невероятни неща. 

При тези психомагичски актове съзнанието е

освободено, то разбира каква е символиката.

Дават се инструкции. Човекът е в будно

състояния, има критичност, доколкото разбирам

тези инструкции трябва да се следват

безусловно, за да има ефект, т.е. отново има идея

на насилие, на непълна свобода според мен.

Следващият етап, още по-любопитен и 

 интересен, е психошаманизмът. Той подготвя,

по подобие на маговете и шаманите, които е

наблюдавал, театрални представления,

извършвани пред публика, която се състояла от

терапевти и други наблюдаващи. В тези негови

„операции“, в които хората били наясно, че

всичко е спектакъл, имали реални усещания като 
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болка, радост, облекчение и други в пълна

критичност и будност на съзнанието. Но

взимайки пример от ритуалите на маговете,

Ходоровски избрал да се облича в черно, имал

помощници, носилка и всякакви звукови и

визуални ефекти, които били чист театрален акт.

Това, което на мен ми липсва е седмият закон за

използването на класическото изкуство и

естетиката. Според мен последеният закон

създава не само усещането за красота и

цялостност, но допълва закона за свободата.

От психошаманските си експерименти

Ходоровски разбира, че кожата не ни е бариера,

че няма граници. Както знаем, мозъкът не е кутия,

която обработва информацията – има и

парасъзнание.

Ходоровски казва в заключение: „Ако терапевтът

не вярва, изцелението е невъзможно.“ Ако

учителят не вярва в постиженията на учениците

си, дали е възможно въпреки неговото неверие,

скептицизъм те да имат успех?

И още: „Тук е нужно да подчертаем колко е

важно въображението. ...Активното въображение

е ключът към всеобхватна визия: то позволява да

гледаме на живота от ъгли, които не са нашите,

представяйки си други нива на съзнанието. По-

висши от нашето. Ако бях планина или планета,

или Вселената, какво бих казал? Какво би казал

един велик учител? А ако Бог говореше чрез

моята уста, какво би било посланието му? Ами

ако бях Смъртта.. Тази смърт, която ми разкри

едно куче, оставяйки в краката ми бял камък,

онзи дето ме отдели от илюзорния ми Аз. Накара

ме да избягам от Чили и ме подтикна да търся

отчаяно смисъл в живота. Тази смърт, тази 

 неприятелка се превърна в моя мила спътница.“

С това представяне на автобиографията на

Алeхандро Ходоровски бих искала да обърна

внимание на природата на внушението и че

всичко, изложено от трудовете на др Лозанов

има потвърждение в тази книга, свързана с 



експериментите на Ходоровски. Той не

.претендира за научност, а това е само една

богата опитност. Налична е любовта,

убедеността, че нещо необикновено се случва,

но я няма пълната хармония, т.е. Златното

сечение, няма го преживяването на класическото

изкуство и естетика. Затова и разкриването на

резерва под формата на терапия е съпроводено

с болка понякога, отсъства деликатността,

мекотата. Това не е критика, а просто една

констатация, едно сравнение, което ми

подсказва, че бъдещото развитие на

сугестопедията може да е в много повече

области.

14.09. 2023 г.

Варна

Павлина Николова

pavlina.nikolova@abv.bg

www.houseofbach.com

[1] ИК „Колибри“, 2017, превод от испански

Десислава Натова
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СУГЕСТОПЕДИЯ И ГРАЦИЯ
РАЗМИСЛИ СЛЕД ЕДНА ПОДГОТОВКА НАУЧИТЕЛИ-СУГЕСТОПЕДИ

В А Н И Н А  Б О Д У Р О В А

Ф О Н Д А Ц И Я  „ П Р О Ф Е С О Р  Д О К Т О Р  Г Е О Р Г И  Л О З А Н О В  И  П Р О Ф Е С О Р
Д О К Т О Р  Е В Е Л И Н А  Г А Т Е В А “

на баналното като удивително. За тази нагласа и

състояние на грация е нужна дълга подготовка.

Тя е резултат на усилие и непрестанен стремеж

към усъвършенстване, докато стане част от

неспецифичната ни комуникативна същност и се

закрепи във фазовото обкръжение, от което се

излъчват слабите сигнали. 

Как се разграничава едно сугестопедично от

едно традиционно преподаване?

По отговора на въпроса “Как?“

Да преподаваш с грация означава да търсиш

чистота във формата, да вложиш смисъл в нея,

като го изявиш в подбора на думите във

взаимоотношенията между всички участници в

общуването; в работата върху гласа, който ще

предаде чувства, мисли и отношение по един

богат и запомнящ се начин; в организацията на

средата, дори в подбора на необикновената

дреха за концертен сеанс.

Грацията е присъща на сугестопедията, така

както вдъхновението е нейно основно изискване.

Грацията в сугестопедията, поради

неспецифичната си същност, е маркер за

автентичност. Веднъж постигната, тя е трайна,

неподправена и затова не имитаторска.

Сугестопедията ще бъде масов начин на

обучение тогава, когато всеки учител от

масовото образование припознае и се стреми

Какво е Сугестопедия?

Сугестопедия е свободата да създадеш своя

собствен приказен педагогически простор и да

имаш смелостта да поканиш другия в него. 

Сугестопедия е възможността да се изправиш

пред обществената сугестивна норма, да я

опознаеш, да не й се поддадеш, ако е

подтискаща и да я прекрачиш с бодър дух и в

добро настроение. Това никак не е лесно в една

среда, свикнала на обществени ограничения. 

Сугестопедия е да бъдеш допуснат до

пространството, пазено за поетите, пророците и

влюбените и да усетиш човешката си същност

пречистена и озарена.

А какво е Грация в Сугестопедията?

Грацията е срещата на вътрешната с външната

свобода на човека.

Това е точката на пресичане на естетиката и

етиката на движението в неговия най-широк

смисъл като функция на любовта.

Сугестопедия и балет си приличат по душевното

състояние и физическия израз на грацията. И

двете не са ежедневни. 

Балетът предизвиква гравитацията с постоянно

усилие и пълна отдаденост на изкуството си.

Сугестопедията предизвиква идеята за

педагогическо общуване като се движи от

ежедневно към поетично, подобно на

движението на философията при възприемане 



към грацията в сугестопедичния й смисъл като

критерий за успех на педагогическото общуване.
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видео: Лицата на науката, „Философският диалог,

проф. Георги Каприев и проф. Калин Янакиев“

https://www.youtube.com/watch?v=k8iR-ubwI6g
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Мили читатели,

Бихме искали да благодарим и от ваше име на Ина Василева – Тасева
без чиято деликатност и отдаденост този електронен формат на

списанието не би бил възможен.

Благодарим ви за доверието и интереса към нашия общ труд и ви
пожелаваме приятни есенни дни на творчество, размисли, Човещина и

Грация във взаимоотношенията.

До нови срещи!

Ванина Бодурова
Фондация „Професор доктор Георги Лозанов и професор доктор Евелина

Гатева“
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